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شنبه های تعطیل
سعید اشتیاقی   تعطیلی شــنبه ها به جای پنج شــنبه، مدتی است موضوع داغ 
نمایندگان مجلس شده است؛ اغلب نمایندگان ملت در مجلس و حتی نمایندگان 
پارلمان بخش خصوصی تاکید دارند به منظور همگام ســازی با بازارهای جهانی و 
درراســتای اینکه در بیش از ۷۰ درصد کشورهای دنیا، »شــنبه« به عنوان یکی از 
روزهای تعطیل رسمی آنها به حســاب می آید بنابراین بهتر است در ایران نیز روز 
شنبه پس از جمعه آنطور که قرار اســت در هفته ۲ روز به عنوان تعطیلی رسمی در 

نظر گرفته شود، برای تصویب مورد موافقت قرار گیرد.

یادداشت

صفحه 2

 موافقت دولت با افزایش 20 درصدی حقوق

رهبرمعظم  انقلاب اسلامی خطاب به مسئولان کشورهای اسلامی تاکید کردند

وم قطع شریان های حیاتی رژیم صهیونیستی لز

 آگهي مناقصه عمومي
 دو مرحله اي

شركت پالايش گاز ايلام در نظر دارد اقلام مورد نياز خود را با شرايط ذيل از طريق 
مناقصه عمومي تامين نمايد .

 شماره مناقصه: 1402/08-3
 موضوع مناقصه : تجديد مناقصه خريد، نصب و راه اندازی دو دستگاه سيستم کنترل 

سرعت الکتروموتور 3.3 کيلو ولت 3 فاز
 : ميزان  به   : مناقصه(   ( کار  ارجاع  فرآيند  در   شركت  تضمين  مبلغ   

3،600،000،000 ريال
 نوع تضمين شركت در  فرآيند ارجاع کار ) مناقصه(  : ضمانتنامه بانكي

 آخرين مهلت دريافت اسناد از سامانه ستاد توسط مناقصه گران : 1402/11/05
 آخرين مهلت درج اسناد در سامانه ستاد توسط مناقصه گران: 1402/11/15

 تاريخ  اعلام نتيجه ارزيابی کيفی  و گشايش پاكات الف : 1402/11/16
 تاريخ اعلام نتيجه ارزيابی فنی : 1402/11/24
 تاريخ گشايش پاكات مالي "ج" : 1402/12/01

www.setadiran.ir : آدرس دريافت اسناد الكترونيك 
 آدرس پستي مناقصه گزار : آدرس پستي مناقصه گزار : ايلام / شهرستان چوار / 
صندوق پستي 144-69361 / كدپستي 6937170110 /دبيرخانه کميسيون مناقصات

و  تلفن 2077  شماره  با  بيشتر  اطلاعات  كسب  جهت  توانند  مي  گران  مناقصه   
32912850-084 )دبيرخانه كميسيون مناقصات( تماس حاصل فرمايند.

 تاريخ انتشار نوبت اول: 1402/11/03
تاريخ انتشار نوبت دوم: 1402/11/04                                                                                                                                

روابط عمومي شركت پالايش گاز ايلام

شناسه آگهی: 1650595

نوبت دوم

53
16

27
19

شرکت ملی گاز ایران
شرکت پالایش گاز ایلام

شركت پالايش نفت آبادان در نظر دارد مناقصه مشروحه ذيل را از طريق سامانه تدارکات الکترونيک دولت برگزار نمايد، کليه مراحل برگزاری تشريفات مناقصه از دريافت اسناد ارزيابی 
کيفی و ساير مراحل بعدی مناقصه از طريق درگاه سامانه تدارکات الکترونيکی دولت به آدرس WWW.SETADIRAN.IR انجام خواهد شد. 

شماره مناقصه در رديف
دستگاه مناقصه گزار

شماره مناقصه در سامانه 
مبلغ تضمین شركت موضوعشماره تقاضاستاد

برنامه زمان بندی مراحل مناقصهدر مناقصه به ريال

400/1142002092179000669/ک1
40-90-0044300016/P08

الکترو پمپ/
واحد تفکیک 

گاز
1/375/000/000

الف- مهلت دريافت اسناد ارزيابی كیفی از سامانه 
ستاد از تاريخ 1402/10/27 لغايت 1402/11/11
ب-آخرين  مهلت ارائه و بارگذاری اسناد ارزيابی 
كیفی توسط مناقصه گران: مورخ 1402/11/29

 فراخوان ارزيابی کیفی )نوبت دوم(

روابط عمومی - شرکت پالايش نفت آبادان
تاريخ انتشار نوبت اول: 1402/11/02
تاريخ انتشار نوبت دوم: 1402/11/04

شناسه آگهی: 1648155
شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی
شرکت پالایش نفت آبادان ) سهامی عام(

شناسه آگهی: 1650848

 آگهی مزايده 

 اداره كل آموزش و پرورش استان آذربايجان شرقی اقدام به برگزاری مزايده واگذاری 
)اجاره( گلخانه اردوگاه الغدير و از طريق سامانه تدارکات الکترونيکی دولت )ستاد( جهت 

واگذاری به اشخاص حقيقی و حقوقی واجد شرايط نموده است:
به  الغدير  اردوگاه دانش آموزی  )اجاره(گلخانه  الف( مزايده واگذاری   : موضوع مزايده 

مساحت تقريبی 350 مترمربع 
 محل دريافت اسناد مزايده:

درگاه سامانه تدارکات الکترونيکی دولت )ستاد( به نشانی www.setadiran.ir. لازم 
است مزايده گران در صورت عدم عضويت قبلی ،مراحل ثبت نام در سايت مذکور و 

دريافت گواهی امضای الکترونيکی را جهت شرکت در مزايده محقق سازند.
تاريخ انتشار در سامانه ستاد : ساعت 15 روز چهار شنبه مورخه 1402/11/04.

مورخه   15/30 ازساعت  ستاد:  سامانه  از  مزايده  اسناد  دريافت  مهلت   
1402/11/04 لغايت ساعت 19  مورخه 1402/11/10.

 مهلت بارگذاری اسناد و قيمت  در سامانه ستاد : ازساعت 15مورخه1402/11/04 
لغايت ساعت 19 مورخه 1402/11/24.

 تاريخ بازگشايي:  ساعت 9 روز چهار شنبه مورخه 1402/11/25
 اعتبار پيشنهاد قيمت: 1402/02/25.

اطلاعات تماس دستگاه مزايده گزار جهت دريافت اطلاعات بيشتر در خصوص اسناد 
مزايده و ارائه پاکتهای الف  : آدرس تبريز – خيابان ارتش جنوبی – خيابان نيروی 
انتظامی – طبقه اول – اتاق 110 - کارشناسی امور قراردادها ) حبيبی ( . تلفن تماس 

 35290274:
 اداره امور رفاهی و  پشتیبانی اداره کل

 آموزش و پرورش استان آذربايجان شرقی

اداره کل آموزش و پرورش استان آذر بایجان شرقیاداره کل آموزش و پرورش استان آذر بایجان شرقی

رئیس ســازمان توســعه تجــارت ایــران گفت: 
امیدواریم موافقت نامــه تجارت آزاد با اوراســیا 
طی ۶ ماه آینده از ســوی مجلس شورای اسلامی 
ابلاغ شــود.مهدی ضیغمــی در همایش معرفی 
ظرفیت هــا، اهــداف و برنامه هــای ششــمین 
نمایشــگاه توانمندی های صادراتی ایران با بیان 
اینکه این رویداد مهم ترین رویداد تجاری کشــور 
اســت، اظهار کرد: در ســال میلادی که گذشت 
۱۳۰۰ مهمــان داشــتیم بنابرایــن برنامه دولت 

افزایش کیفیت مهمانان و رشــد تبــادلات مالی 
در نمایشگاه ششم اســت. همه دولتمردان از این 
نمایشــگاه حمایت می کنند و در این نمایشــگاه 

حضور خواهند یافت.
رئیس سازمان توســعه تجارت ایران افزود: برنامه 
ما در ســال میلادی جدید توسعه زیرساخت های 
نمایشگاه اســت چراکه هدف ما در رویداد ششم 
ایران اکســپو، دعوت از ۵ هزار مهمان خارجی بود 
اما ظرفیت تهران بــرای پذیرش حدود ۳۵۰۰ نفر 

اســت. دبیرخانه دائمی هم برای این نمایشــگاه 
ایجــاد می کنیــم.وی با بیــان اینکه بــا حضور 
مهمان های خارجی تبــادلات تجاری بین ایران و 
سایر کشورها توســعه می یابد، گفت: قصد ما این 
است که با برگزاری هر نمایشگاه یک میلیارد یورو 

به صادرات کشور، افزوده شود.
ضیغمی تصریح کرد: همزمان با این نمایشگاه طی 
سال گذشته مصوب شد موافقت نامه های تجاری 

و آزاد را با برخی از کشورها رقم بزنیم.

برقراری تجارت آزاد با ۴ کشور



سخنگوی دولت مطرح کرد

گلایه عمومی نبود عدالت در پرداخت ها

رئیس جمهور در همایش دانشگاه تراز انقلاب اسلامی:

و یک کار علمی و مبتنی بر دانش است  ماموریت سپاه پاسداری از انقلاب در گر

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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رهبرمعظم  انقلاب اسلامی خطاب به مسئولان کشورهای اسلامی تاکید کردند
وم قطع شریان های حیاتی رژیم صهیونیستی لز

رهبر انقلاب اســلامی تاکید کردند: کشورهای اســلامی باید ارتباط 
سیاسی و اقتصادی خود را با رژیم صهیونیستی قطع کنند.

حضــرت آیــت الله خامنــه ای رهبــر انقــلاب اســلامی در دیــدار 
دست اندرکاران کنگره ۲۴ هزار شهید استان تهران با انتقاد از عملکرد 
مسئولان کشورهای اسلامی در قبال موضوع بســیار مهم غزه گفتند: 
برخی مواقع موضع گیریها و اظهارات مســئولان کشــورهای اسلامی 
اشتباه اســت؛ زیرا درباره موضوعی همچون آتش بس در غزه صحبت 
می کنند کــه از اختیار آنها خارج اســت و در دســت دشــمنِ خبیثِ 
صهیونیستی است، مســئولان کشــورهای اســلامی باید نسبت به 

موضوعاتی که در اختیار آنهاست، اقدام کنند.
رهبر انقلاب اسلامی تاکید کردند: آن موضوعی که در اختیار مسئولان 
کشورهای اسلامی است، قطع شریان های حیاتی به رژیم صهیونیستی 
است، کشورهای اسلامی باید ارتباط سیاسی و اقتصادی خود را با رژیم 
صهیونیســتی قطع کنند و به این رژیم کمک نکنند.ایشان خاطرنشان 
کردند: به رغم عملکرد نامناسب مسئولان کشورهای اسلامی و به رغم 
همه ســختی ها، همان گونه که در قرآن آمده، خداونــد با مردم مومن 

است و هرجا که خدا باشد، پیروزی خواهد بود.
حضرت آیت الله خامنــه ای افزودند: پیروزی مردم غزه قطعی اســت و 
خداوند متعال این پیروزی را در آینده نه چندان دور به امت اســلامی 
نشان خواهد داد و دل های مســلمانان و در راس آنها مردم فلسطین و 

غزه خرسند و خوشحال خواهد شد.

رییس ستاد انتخابات استان تهران:
۹۷نامزد معترض انتخابات مجلس در استان 

تهران تایید صلاحیت شدند
رییس ستاد انتخابات اســتان تهران گفت: ۹۷ نامزد معترض انتخابات 

مجلس در استان تهران تایید صلاحیت شدند.
سید عباس جوهری از طی روند بررسی صلاحیت نامزدهای انتخابات 
مجلس شورای اسلامی خبر داد و افزود: شورای نگهبان ۳۰ روز فرصت 
داشــت، تا به اعتراضات نامزدهایــی که عدم احــراز صلاحیت و یا رد 
صلاحیت شده بودند، رســیدگی کند.وی گفت: در مرحله اول و طبق 
اعلام شورای نگهبان ۹۷ نفر از نامزدهایی که عدم تأیید و یاد عدم احراز 

دریافت کرده بودند، تأیید صلاحیت شدند.
رئیس ستاد انتخابات استان تهران اضافه کرد: در حوزه انتخابیه تهران، 
ری، شــمیرانات، اسلامشــهر و پردیس ۸۲ نفر تأیید صلاحیت شدند، 
حوزه انتخابیه شهریار، قدس و ملارد هفت نفر، حوزه انتخابیه ورامین، 
پیشوا و قرچک چهار نفر، حوزه انتخابیه دماوند و فیروزکوه سه نفر و در 
حوزه انتخابیه رباط کریم و بهارســتان یک نفر تأیید صلاحیت دریافت 
کرد.وی گفت: شــورای نگهبان تا ۱۹ بهمن ماه فرصت به رســیدگی 
به اعتراضات نامزدهای انتخاباتی دارد و ۲۰ بهمــن ماه مجدداً نتیجه 

نهایی بررسی صلاحیت ها اعلام می شود.

با حضور فرمانده کل ارتش و وزیر دفاع
انبوهی از پهپادهای راهبردی به سازمان رزم 

ارتش الحاق شد
انبوهی از پهپادهای راهبردی طراحی و تولید شده توسط وزارت دفاع 
و پشــتیبانی نیروهای مســلح با همکاری ارتش، با حضور فرمانده کل 
ارتش و وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح در چند نقطه از کشور به 
سازمان رزم ارتش الحاق شد. آیین الحاق انبوهی از پهپادهای راهبردی 
رزمی، شناسایی، انهدامی و راداری طراحی و تولید شده توسط وزارت 
دفاع و همکاری ارتش با حضور امیر سرلشکر سید عبدالرحیم موسوی 
فرمانده کل ارتش جمهوری اســلامی ایران، امیر ســرتیپ محمدرضا 

آشتیانی وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح برگزار شد.
در این مراســم، انواع پهپاد های راهبردی چند منظوره ابابیل۴، ابابیل 
۵ با قابلیت اجــرای انواع ماموریــت های شناســایی، مراقبت، جنگ 
الکترونیک، جمع آوری اطلاعات ســیگنالی، رزمــی، همچنین پهپاد 
های آرش و باور با قابلیت اجرای ماموریت انهدامی، دور برد و نقطه زن و 
نیز پهپاد جت کرار با قابلیت اجــرای انواع ماموریت های هدف، رزمی و 

رهگیر هوایی به سازمان رزم ارتش جمهوری اسلامی ایران ملحق شد.
پهپادهای تحویلی ضمن ارتقا، به ســامانه های خــود حفاظتی و ضد 
جنگال، ناوبری چندگانه بومی و تســلیحات هوشمند نقطه زن تجهیز 
شــده و دارای قابلیت ویژه و روز آمــد در بهره گیری ترکیبی با ســایر 

سامانه های سلاح و عملیات شبکه محور هستند.

توضیحات حاجی بابایی درباره ادعای افزایش 
۳۰۰ همتی سقف بودجه

رئیس کمیســیون تلفیق بودجه ســال ۱۴۰۳ ضمن رد ادعای یکی از 
رســانه ها درباره افزایش ۳۰۰ همتی سقف بودجه توسط این کمیسیون 
به ارائــه توضیحاتی در این زمینه پرداخت.حمیدرضــا حاجی بابایی در 
جلسه نوبت صبح مجلس طی سخنانی با اشــاره به جلسه شب گذشته 
کمیسیون تلفیق بودجه گفت: دیشب جلسه خوبی داشتیم و صددرصد 
با دولت هماهنگ بودیم و مجلس کمترین افزایش را شــاید در طول ۴۴ 
سال گذشته در بودجه داشته اســت.وی با تاکید بر اینکه تضعیف دولت 
و مجلس هر دو گناهی نا بخشودنی اســت، افزود: یک خبرگزاری امروز 
گفته اســت که مجلس و کمیسیون ۳۰۰ همت ســقف بودجه دولت را 
افزایش داده است، این درحالیست که نه تنها چنین افزایشی نداشته ایم 

بلکه با شفاف سازی ۱۳۴ همت درآمدهای دولت را افزایش داده ایم.
رئیس کمیســیون تلفیق بودجه ســال ۱۴۰۳ تاکید کــرد: ۴۴ همت 
در نفــت، ۲۰ همت در مالیات شــفاف ســازی کردیــم. همچنین در 
رابطه با مالیات بر ارزش افزوده نیز شــفاف ســازی شده است. مجلس 
و کمیســیون تلفیق در طول دوره بررســی لایحه بودجه جلســاتی با 
رئیس جمهور و رئیس مجلس داشــته  و همه اقدامات بــا توافق انجام 
شد و تاکنون نیز به دلیل آنکه نمی خواهیم اختلافی ایجاد شود، جواب 
کسی را ندادیم.حاجی بابایی با بیان اینکه »مجلس و کمیسیون تلفیق 
در طول این مدت نفس مــردم را چاق کرد نه بودجــه را«، اظهار کرد: 
مجلس در طول این مدت مشکل بازنشســتگان کشور را که هیچ کس 
به حرف شــان گوش نمی کرد، حل کرد. مجلس در این مدت مشــکل 
کارمندان و کشاورزان را حل کرد. اما یک خبرگزاری امروز نوشته است 
کمیســیون تلفیق اطلاع داده که ۳۰۰ همت ســقف بودجه را افزایش  
داده اســت. از قول رئیس تلفیق بزنید که این دروغ اســت و کســی از 
چنینی چیزی خبر نداده اســت؛ این یک نوع دروغگویی اســت و اگر 

مردی بنویس که دروغ گفتی!

تریبون

خریدار  ســخنگوی دولت از اســتمرار مذاکرات برای 
خنثی سازی و لغو تحریم ها خبر داد.

علی بهادری جهرمی در نشســت خبری هفتگی خود با 
خبرنگاران با بیان این که »مذاکــرات برای لغو تحریم ها 
ادامه دارد ولی دولت معطل آن نمانده است«، تاکید کرد: 

خنثی سازی تحریم ها با جدیت دنبال می شود.
وی یادآور شد: اخیرا آقای باقری با مورا در ژنو در راستای 
مذاکرات رفع تحریم ها دیدار و رایزنی داشــته است؛ این 

گفت وگوها و مذاکرات و رفت و آمدها استمرار دارد.
ســخنگوی دولت در پاسخ به پرسشــی درباره تغییرات 
لایحه بودجه در مجلس، تصریح کرد: دولت تمام تلاش 
خود را برای کنترل هزینه های جــاری و افزایش منابع 
واقعی و ســوق دادن منابع به سمت سرمایه گذاری مولد 
و رشــد اقتصادی انجام  داد تا بودجه ای که هم تراز باشد 
و هم امکان رشد اقتصادی را مطابق سیاست های ابلاغی 

رهبری انقلاب محقق کند.

خلق پول و نقدینگی ناشی از کسری بودجه، 
ام  الخبائث مشکلات اقتصادی کشور است

وی با بیان این که »هرگونه افزایــش هزینه های جاری 
بدون پیش بینی  منابع، اثری جز خلــق تورم برای مردم 
ندارد و مردم هم این را می داننــد«، گفت: گزارش ها در 
این زمینه مختلف اســت اما آمار نگران کننده ای شنیدم 
که حتی کمیسیون تلفیق مجلس اعلام کرده ۳۰۰ هزار 
میلیارد تومان افزایش هزینه ها در بودجه صورت گرفته و 
حتی تا دوبرابر این عدد هم تخمین هایی زده شده است.

دبیر هیئت دولت یادآور شد: فعلًا چون متن نهایی نشده 
نمی توان درباره این اعداد قضاوت نهایی را داشت. آن چه 
مهم است خلق پول و نقدینگی ناشی از کسری بودجه، ام  
الخبائث مشکلات اقتصادی کشور است. تلاش و تعامل 
دولت و مجلس باید در جهــت کنترل و مهار عوامل خلق 
این تورم باشــد که مطالبه و الویت اول مردم اســت و در 

نظرسنجی ها هم به آن اشاره دارند.
بهادری جهرمی افزود: انتظار مــی رود همکاری متقابل 
و نزدیک بین مجلس و کمیســیون تلفیــق و دولت در 
پیش بینی واقعــی منابع و برنامه ریــزی و هدف گذاری 
در ســقف منابع واقعی انجام شــود. اگر هم بتوان منابع 
واقعی بیشــتری پیش بینی کرد، اولویــت اول برای آن، 
تخصیص برای ســرمایه گذاری جدید و خلق طرح های 

مولد اقتصادی و اشتغال است.
ســخنگوی دولت با تاکید بــر این که »بایــد از تجارب 
گذشته درس گرفت«، اظهار کرد: منابعی که قابل تحقق 
نباشــد، اثری جز خلق تورم ندارد و هرچه بتوانیم بودجه 
بهتری را بــا مشــارکت و همراهی مجلس بــه تصویب 

برســانیم کمک بهتری به مهار تورم و رســیدن به رشد 
اقتصادی خواهیم کرد.

رئیس جمهور   به ترکیه می رود
وی با اشــاره به ســفر رئیس جمهوری بــه ترکیه اظهار 
کرد: در اســتمرار دیپلماســی همســایگی کشور سفر 
رئیس جمهور  امروز بــه ترکیه انجام خواهد شــد و در 
حوزه هــای اقتصاد، حمل و نقل و تجارت اســناد مهمی 
به امضا خواهد رســید. در طول ۲ ســال فعالیت دولت 
میزان مبــادلات تجاری ایــران و ترکیه قریــب به ۴۰ 
درصد افزایش یافتــه و ظرفیت های تجاری دو کشــور 
فراتر از انتظار رشــد داشته اســت. علاوه بر دیدار سران 
دو کشور هشــتمین اجلاس تجاری میان دو کشور نیز 
برگزار می شــود.بهادری جهرمی همچنین با اشــاره به 
نظارت های ســتادی رئیس جمهور تاکید کرد: شــاهد 
برگزاری شــانزدهمین نظارت ستادی رئیس جمهور در 
وزارت ورزش و جوانــان بودیم؛ دولت بــا دوگانه نظارت 
میدانی و ســفرهای اســتانی و نظارت های ستادی در 
جهت پیشــبرد برنامه ها و اهداف خــود حرکت خواهد 

کرد.

در طول دو سال فعالیت دولت، 10 پرتاب فضایی 
داشتیم

سخنگوی دولت با اشاره به دهمین پرتاب فضایی موفق 
در دولت ســیزدهم، یادآور شــد: در ۱۰ ســال گذشته 
۱۰ پرتاب فضایی انجام شــد و در طول دو سال فعالیت 
دولت  نیز ۱۰ پرتاب داشــتیم و جمهوری اسلامی ایران 
موفق شــد در پرتاب به مدار ۷۵۰ کیلومتر نیز موفقیت 
کســب کند. ان شــاءالله پرتاب های موفــق دیگری نیز 
خواهیم داشت که دســتاوردها و آثار ملموسی در حوزه 
هواشناســی، تخمین کشت های ســرزمینی، تخمین 
آبهای موجود ســطحی و حوزه های متعــدد جمعیتی و 
همچنین حوادث طبیعی همچون ســیل و زلزله شاهد 

مدیریت عینی خواهد داشت.
دبیر هیــات دولت با اشــاره بــه اقدامات دولــت برای 
بکارگیری علم و فناوری نوین در حوزه کشاورزی، گفت: 
در حوزه کشاورزی برنامه توسعه ماشینی سازی با اتکا به 
فعالیت های دانش بنیان کشور در دولت و در سند تحول 
و هم در سایر تصمیمات در دستور کار قرار داشته است. 
شاهد رشــد ۳۱ درصدی تامین ماشین آلات کشاورزی 
بودیم. افزایش ۴ برابری بکارگیری پهپادهای کشاورزی 
داشــتیم. بــرای اولین بار دهکــده فنــاوری و نوآوری 
کشــاورزی پیش بینی شــد. این اقدام موجب شده که 
۷۸ درصد در حوزه شــرکت های دانش بنیان کشاورزی 

افزایش داشته باشیم. از ۲۸۰ شرکت در ماه های اخیر به 
۵۰۰ شرکت دانش بنیان در حوزه کشاورزی رسیده ایم.

وی با بیان اینکه سرانه دانش آموزی روستایی و عشایری 
سه برابر شده اســت، اظهار کرد: ۱۲۶ هزار کلاس درس 
روســتایی و عشــایری تجهیز شــد. ۲۱۱ هزار کلاس 
درس در قالب ۳۹۵۰ باب مدرســه در دو سال گذشته به 
بهره برداری رسیده اســت. حمایت از بهسازی و نوسازی 
مدارس و عدالت آموزشــی به صورت پایاپای در دستور 
کار دولت قرار گرفته است.ســخنگوی دولت در پاسخ به 
پرسشــی درباره اقدامات دولت در حوزه مسکن تأکید 
کرد: گزارش بانک مرکــزی و مرکز آمار ایران در ماه های 
گذشــته در حوزه خرید و فروش مسکن روند کاهشی را 
نشان می دهد که ان شاءالله اثر آن در حوزه اجاره مسکن 
در سال آینده شــاهد خواهیم بود.بهادری جهرمی ادامه 
داد: ســرمایه گذاری و ساخت وســاز ســاختمان های 
شهری رشــد ۸ درصدی در ۶ ماهه اول امسال نسبت به 
۶ ماهه اول سال گذشته داشــته است. نظارت بر فعالیت 
مشــاوران املاک، ســامانه ثبت قراردادهای اجاره بین 
موجر و مستاجر فعال شده، اقدامات حمایتی برای تزریق 
منابع از شــبکه بانکی هم افزایش وام ودیعه مســکن و 

افزایش وام ساخت و ساز داشتیم.
دبیر هیات دولت در پاســخ به پرسشــی درباره اختلاف 
دولت و مجلس بر سر افزایش حقوق کارکنان، تاکید کرد: 
حمایت واقعــی از حفظ قدرت خرید مردم این اســت که 
هم تورم را مهار کنیم و هم افزایش دســتمزدها را شاهد 
باشــیم. دولت درنظــر دارد، افزایش حقوق بــا تاکید بر 
افزایش حقوق افرادی باشد که حقوق پایین تری دریافت 
می کنند. به عنوان مثال کســی کــه ۱۰ میلیون حقوق 
دریافت می کند افزایش ۳۰ درصدی داشــته باشد این در 
حالی است که کسی که ۵۰ میلیون تومان حقوق می گیرد 

باید معادل به عنوان مثال ۱۰ درصدی را داشته باشد.

گلایه عمومی مردم نبود عدالت در پرداخت ها است
سخنگوی دولت یادآور شــد: گلایه عمومی مردم نبود 
عدالــت در پرداخت ها اســت و نگاه دولــت نیز عدالت 

پرداخت و افزایش پلکانی حقوق کارکنان است.
بهادری جهرمــی درباره راهبــرد لغو و خنثی ســازی 
تحریم ها در دولــت، گفت: در تجارت خارجی کســب 
رکورد ۱۱۲ میلیــارد دلار حجم تجارت نفتی در ســال 
۱۴۰۱ را شــاهد بودیم. دولت پابه پای مذاکره برای رفع 
تحریم مســیر خنثی ســازی تحریم ها را نیز پیش برده 
اســت؛ عضویت در اجلاس ها و مجموعه هایی همچون 
بریکس و شــانگهای، تقویت دیپلماســی همسایگی و 
توسعه روابط با تمرکز بر توسعه روابط اقتصادی از جمله 

اقدامات دولت بوده و نشان داد که اقدامات دولت در این 
حوزه نیز صحیح بوده است.

خنثی سازی تحریم ها با جدیت دنبال می شود
وی با تاکید بــر اینکه خنثی ســازی تحریم ها با جدیت 
دنبال می شود گفت: اخیرا آقای باقری با آقای مورا در ژنو 
در راستای مذاکرات رفع تحریم ها دیدار و رایزنی داشته 

و این گفت وگوها و مذاکرات و رفت وآمدها استمرار دارد.
سخنگوی دولت در پاســخ به پرسشی درباره آمار مدیران 
ناکارآمد در دولت سیردهم، اظهار کرد: همانطور که اعلام 
شــد بیش از ۶۰ مدیر ناکارآمد برکنار شدند و  این اقدام بر 
اساس ارزیابی های انجام شده از درون و بیرون قوه مجریه 
بوده اســت. به عنوان نمونه در یکی از ســفرهای استانی 
رئیس جمهــور ۱۲ مدیــر جابجا شــدند. رئیس جمهور 
همواره تاکید دارند ضمن احترام به همه کارگزاران هدف 
از این سازوکار خدمت رسانی به مردم است؛ البته بیش از 
۲۰۰ مدیر جوان و شایســته در بخش های مختلف دولت 

در سطح کلان و ملی و محلی بکار گرفته شدند.

در دولت سیزدهم ۶0 فروند هواپیما و بالگرد
 به حمل و نقل هوایی اضافه شد

وی در پاسخ به پرسشــی درباره قرارداد ایرباس، گفت: 
عملا اتفاق جدیدی نیفتاده اســت. همان اتفاقی که در 
ســال ۹۷ رخ داد و خرید هواپیما لغو شد دوباره بازگویی 
شده است. دولت هم سرمایه گذاری و تامین نقدینگی در 
حوزه نوسازی ناوگان حمل ونقل هوایی داشته است و هم 
سرمایه گذاری برای تولید هواپیماهای داخلی و توسعه 
فناوری آن در کشور. دولت همچنین افزایش تاب آوری 
این حوزه و نهضت تعمیر قطعات را پیگیری کرده است. 
در دولت ســیزدهم ۶۰ فروند هواپیما و بالگرد به حمل و 
نقل هوایی اضافه شده است. عمر متوسط ناوگان هوایی 
کشور به نسبت ســال ۱۴۰۰، دو ســال کاهش یافته و 
اردیبهشت امسال افزایش نرخ بلیت هواپیما اعمال شده 
اســت.بهادری جهرمی همچنین در پاســخ به پرسشی 
درباره اقدامات حمایتی دولت از بخش کشاورزی، گفت: 
ســرمایه گذاری در صنایع تبدیلی، ارتقای فناوری های 
کشاورزی و برنامه ریزی برای خرید تضمینی با نرخ های 

عادلانه از جمله اقدامات دولت در این حوزه است. 

خریدار  رئیس جمهور بــا تاکید بر اینکه 
ماموریــت محــوری در دانشــگاه جامع 
امام حسین)ع( از موفقیت های این دانشگاه 
محسوب می شود، گفت: پاسداری از انقلاب 
اســلامی در گرو یک کار علمی و مبتنی بر 

دانش است.
 آیت الله ســید ابراهیم رئیســی در دیدار 
روسای دانشــگاه های برتر و معین کشور و 
اعضای هیئت علمی و پژوهشــگران که در 
دانشگاه جامع امام حسین )ع( برگزار شد، 
ضمن توصیه و دعوت جامعه دانشــگاهی 
کشــور به بازدید از نمایشگاه دستاوردهای 
چشمگیر دانشــجویان این دانشــگاه، به 
بیانات رهبری معظم انقلاب در آغاز ســال 
نو مبنی بر ضرورت ایجاد تحول در کشــور 
اشــاره کرد و تصریــح کرد: دولــت ایجاد 
این تحول در کشور را مســئولیت و وظیفه 
ســنگین خود می داند و پیشران این تحول 

نیز، حرکت دانشگاه هاست.
رئیس جمهور با اشاره به ماموریت و وظیفه 
دانشــگاه ها و مراکــز علمی کشــور برای 
زمینه ســازی در ایجاد تحول با بهره گیری 
از علــم و دانش، بــر ضــرورت بازنگری در 
اقدامات و فعالیت دانشــگاه ها تصریح کرد: 
آنچه موجب شــده امروز از دانشگاه جامع 
امام حســین )ع( به عنوان یک دانشگاه تراز 
و موفق یاد کنیم ماموریت محوری اســت 
به عبــارت دیگر ایــن دانشــگاه ماموریت 
خود را در ایجاد پشــتوانه علمی برای سپاه 
پاسداران انقلاب اســلامی در پاسداری از 

نظام و انقلاب تعریف کرده است.
آیت الله رئیســی با بیان اینکه اقدام اساسی 
دانشــگاه امــام حســین )ع( حرکــت از 
مقاله محوری به سمت مسئله محوری است، 
تصریح کرد: مقاله و تولید علم مهم اســت 
اما زمانــی اثربخش و مفیــد خواهد بود که 
جامعه را به سمت مهارت آموزی سوق دهد.

رئیس جمهــور در ادامه یکــی از خلأهای 
موجود در دانشــگاه ها و مراکز علمی کشور 
را عدم مهارت آموزی در کنار علم آموزی به 
دانشجویان عنوان کرد و گفت: آنچه موجب 
شده که دانشجو به رغم تسلط بر فرمول ها، 
در اجرا دچار مشــکل باشــد عدم توجه به 
مسئله مهارت آموزی در کنار علم آموزی در 

دانشگاه هاست.
رئیس جمهور در ادامه خطاب به روســای 
دانشــگاه ها و مراکز علمی کشور، ضرورت 
تربیت نیروی انســانی کارآمــد، با مهارت، 
تزکیه شــده و پایبند به کشور، نظام و مردم 
را یادآور شــد و افزود: امروز انتظار اصلی از 

دانشگاه ها تربیت نیروی انسانی تراز، تولید 
علوم پیشــرفته و مهارت آموزی در استفاده 
از فناوری های نوین برای رشــد و پیشرفت 

کشور است.
آیت الله رئیســی بیان کرد: دوستان هم در 
علوم انســانی و هم در علوم پایه و حوزه های 
دیگر کارهای خوبی انجــام داده اند و مبانی 
بســیار عالی در ایــن زمینه داریــم در این 
ارتباط با ایــن مبانی می تــوان بناهایی را 
ســاخت و ارائه کرد و تولید علم را پیش برد 
که برای دنیا حرف داریم و می توان شــکل 
دادن تمدن نوین اســلامی و مدنیتی به نام 

دین و ارزش های دینی را رقم زد.
وی خطاب بــه حضار گفت: دانشــگاه باید 
در این تحول نقش تربیت نیروی انســانی 
دانشمند و بامهارت را دنبال کند، ما نیازمند 
نیروی انســانی کارآمد هســتیم که هم از 
دانش و هم از مهارت برخوردار باشد و از همه 
مهمتر اینکه تزکیه شده باشد و دل در گروه 
دین و ارزش های انقلاب اســلامی داشــته 

باشد و به مسائل مردم فکر کند.

تربیت نیروی انسانی تراز انقلاب 
در گروی تحول در دانشگاه ها است

رئیس جمهــور درباره تولید علــم و دانش 
گفت: بســیار مهم اســت که ما بتوانیم در 
دانشــگاه هم نیروی انســانی  تراز تربیت 
کنیم، هم تولید علم و دانش و هم اســتفاده 
از فناوری های نوین برای پیشرفت کشور را 
داشته باشیم و این در گرو تحول دانشگاه ها 

است.
رئیســی بیان کرد: دانشجوی ما وارد عرصه 
تلاش می شــود فرمول را به خوبی بلد است 
در امتحان هــم می تواند نمره بیــاورد، در 
مرحله علم و دانش و دانش آموزی می تواند 
فرمــول را به دیگــران منتقل کنــد اما در 
عرصه اجــرا آن موفقیت بایســته را ممکن 
است نداشته باشــد لذا در اینجا علم افزایی 

و مهارت افزایی مهم است.
وی تصریح کــرد: ما به عنــوان یک قاضی 
می بینیم یک چهره حقوقــدان ما به مبانی 
حقوق بســیار مســلط اســت اما وقتی که 
پرونده ای برای بررســی در دست وی قرار 
می گیرد باید از قانون مدنی، تجارت، قانون 
مجازات اسلامی و بســیاری از قوانین بهره 
ببرد در واقع کار او در رســیدگی به پرونده 
کار مهندســی اجرای حقوق است و اینجا 
دیگر ســخن از کلاس و درس و دانشــگاه و 
تدریس نیست بلکه ســخن از اجرا است و 
آنچه که آموخته در یــک پرونده باید پیاده 

کند. 

نباید علوم انسانی تحت الشعاع علوم 
مهندسی و پزشکی قرار بگیرد

رئیس جمهور عنــوان کرد: مســاله علوم 
انســانی و علوم پایــه از اهمیت بســیاری 
برخوردار اســت ما برای علوم مهندســی و 
علوم پزشکی اهمیت قائل هستیم اما نباید 
علوم انســانی و علوم پایه تحت الشعاع علوم 
مهندسی و احیانا پزشــکی قرار بگیرد آنها 

جایگاه خودشــان را دارند و علوم انســانی 
جایگاه خــود را دارد و ما در علوم انســانی 
حرف داریم. آیا ســهم ما در علوم انسانی در 

جهان به همان میزانی که باید هست؟
آیت الله رئیسی تصریح کرد: تهدید و تحریم 
ها روی صنایع هســته ای و نظامی بوده اما 
چرا پیشــرفت روی این صنایع بیشــتر از 
صنعت خودرو سازی، و صنایع خانگی است 
پاســخ این است انگیزه داشــتن و پیگیری 
در سامان یافتن امور بســیار موثر است.کار 
با یک دستور حل نمی شــود کار با پیگیری 

مجدانه حل می شود.
رئیس جمهور با اشــاره به تحــول در نگاه 
که بــه معنانی تحــول شــناختی و تحول 
در فرایندها اســت گفت: گــردش امور در 
دانشگاه ها به این شکل اســت که دانشجو 
وارد می شود سر کلاس می آید و تحقیقاتی 
انجام می دهد و نمــره ای می گیرد و بعد هم 
فارغ التحصیل می شــود، یک بازنگاهی در 
این فرآیندها باید صــورت بگیرد و این نگاه 

دانشگاه را متحول می کند.
رئیس جمهــور ادامه داد: موضــوع بعد هم 
تحول در نهاد و سازمان کار است که بتواند 
این تحول را در این ســازو کار و این سازمان 
کار کاملا دنبال کند و همه اینها لازمه انجام 
تحول اســت و اگر این کار صورت بگیرد ما 

شاهد تحول در کشور خواهیم بود.
آیت الله رئیسی خاطرنشــان کرد: ما حتما 
ظرفیت های بســیاری داریم کــه می توان 
آنها را از قوه بــه فعلیت آورد و مشــکلات 

مردم را حل کرد. نکتــه اول در این ارتباط 
کسب دانش، فرمول های علمی، تولید علم، 
داشــتن نظریه و نظریه پردازی است. نکته 
دوم شــناخت جامعه و نیاز جامعه اســت. 
دانشمندی که نیاز خود و جامعه را نشناسد 
هرچقدر هم که علم افزایی کند بسیار خوب 
اســت برای نوشــتن کتاب و ارائــه فرمول 

بسیار خوب است. 
وی افزود: امیرالمومنین )ع( فرمودند: علم 
المطبوع و علم المسموع یعنی علم فرمولی 
است و هر چه بگویم زود هم پاسخ می دهد 
اما علم المطبوع علمی اســت که در سرشت 
انسان نشســته باشد بســیار مهم است که 

بتواند علم نافع را رقم بزند.
رئیس جمهور خاطرنشان کرد: رهبر فرزانه 
انقلاب اســلامی همواره بــا رهمنودهای 
حکیمانه شان دانشگاه را هدایت کردند اگر 
این منظومــه فکری که ایشــان در ارتباط 
با تحول دانشــگاه ها و تحول کشــور ارائه 
فرمودند در بخش های مختلف به کار بسته 

شود بسیار مهم است.
رئیســی بیــان کــرد: در بازدیــدی کــه 
بخش هایی مختلــف می کردم عرض کردم 
که شما به نظریات خوبی رســیده اید اینها 
را به مرحله اجرا و عمــل بیاورید و اجرایی و 

عملیات کنید.
وی افزود: من به همه دســتگاه های کشور 
توصیه می کنم کار و فعالیت خود را در کنار 
دانشــگاه و دانش علم و فناوری ببینند همه 
وزرا و روسای سازمان ها و دستگاه ها بدانند 
که کارشــان باید از دانــش روز و فناورانه 
و علم پایه برخوردار باشــد و ایــن می تواند 
فناوری را بالا ببرد و برای کشور و آن دستگاه 
ارزش افــزوده ایجــاد و ما را از پیشــرفت 

برخوردار کند. 
رئیس جمهور تصریح کــرد: در حوزه هایی 
که از دانش بهره بردیم توانســتیم بســیار 
پیش برویم و تجربه موفقی داریم و کارهای 
بزرگی که در این مجموعه و مجموعه هایی 
از این دســت انجام شــده جلوه هــای »ما 
می توانیــم« اســت. مــا توانایــی داریم و 
کشــورمان نیز ظرفیــت دارد و جوانان با 
اراده ای داریــم کــه در عرصه های مختلف 

وارد شده اند و خوش درخشیده اند.
رئیســی گفت: این وظیفه مهم اســاتید، 
روســای دانشــگاه ها، معلمان و مربیان تا 
متربیان و متعلمان و دانشــجویان است که 
در مسیر پیشرفت کشور نقش آفرینی کنند 
و در جاهایــی که به آنها میدان داده شــده 

کارهای بزرگی انجام شده است.
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شنبه های تعطیل
سعید اشــتیاقی   تعطیلی شنبه ها به جای پنج شــنبه، مدتی است 
موضوع داغ نمایندگان مجلس شده اســت؛ اغلب نمایندگان ملت در 
مجلس و حتی نماینــدگان پارلمــان بخش خصوصــی تاکید دارند 
به منظور همگام ســازی با بازارهای جهانی و درراستای اینکه در بیش 
از ۷۰ درصد کشورهای دنیا، »شنبه« به عنوان یکی از روزهای تعطیل 
رسمی آنها به حســاب می آید بنابراین بهتر است در ایران نیز روز شنبه 
پس از جمعــه آنطور که قرار اســت در هفته ۲ روز به عنــوان تعطیلی 

رسمی در نظر گرفته شود، برای تصویب مورد موافقت قرار گیرد.
حال که لایحه ۲ روز تعطیلی در هفته برای بررســی و تصویب نهایی در 
مجلس شورای اسلامی است، موضوع روز جدید تعطیل مورد اختلاف 
نظر نمایندگان ملت بوده که آیا »پنجشــنبه و جمعه« تعطیل شود یا 
»جمعه و شنبه«؟اگرچه هنوز روشن نیســت تعطیلات دو روزه پایان 
هفته در صــورت تصویب مجلس از ابتدای ســال آینده کــدام روزها 
خواهد بود امــا آن طور که معلوم اســت دولت خواهــان تعطیلی روز 
پنجشنبه بوده چراکه به درستی می داند همین الان نیز روز پنجشنبه، 
ادارات تقریبا نیمه تعطیل هســتند و خیلی از کارکنــان تا قبل از ظهر 

محل کار خود را ترک می کنند.
طی ماه های گذشته صحبت بر سر تعطیلی روز پنجشنبه در جریان بود 
و برخی از مسئولان دولتی و نمایندگان مجلس معتقدند روز پنجشنبه 
به دلیل انجام فرایض دینی، زیارت اهل قبور و ... بهتر است تعطیل شود 
اما در مقابل خیلی ها ضمن اهمیت بخشیدن به این مسائل، تاکید دارند 
باتوجه به تعطیلی نصفه نیمه روز پنجشــنبه، بهتر است روز شنبه که 
در بیشتر کشــورهای دنیا، تعطیل رسمی به شــمار می رود، در ایران 
نیز تعطیل شــود، اقدامی که برای همگام ســازی با بازارهای جهانی و 
توجه به افزایش انجام مراودات تجــاری، تبادلات اقتصادی و بازرگانی 
با دنیا ضروری به نظر می رسد.از ســوی دیگر، تعطیلی شنبه در ایران 
می تواند تحولی جدید و افق روشــنی را در اقتصاد کشور ترسیم کند، 
زیرا چنانچه روز پنجشنبه در ایران تعطیل شــود، فرصت ۲ روز یعنی 
پنجشنبه برای ما و شنبه برای کشــورهای طرف مقابل معامله با تجار 
ایرانی به هدر می رود. با این وجود بــا توافق مجلس در تصویب تعطیلی 
روز شــنبه به عنوان روز تعطیلی رســمی جدید، این اقــدام بی تردید 

می تواند اثرات مثبت اقتصادی قابل توجهی را نصیب کشور کند.
خاطرم هســت که چند ســال پیش و برای نخســتین بار حتی قبل از 
مجلس شورای اســلامی، نمایندگان بخش خصوصی موضوع تعطیلی 
شــنبه ها را پیگیری می کردند؛ خبــرگان اقتصادی دلیــل اصلی آن 
را تقــارن حداقلی با تعطیــلات بین المللی می داننــد بدین جهت که 
تعطیلات پنجشــنبه و جمعه در کشور ما و شــنبه و یکشنبه در بیشتر 
کشــورها در عمل ســه روز را برای برقراری مراودات بین المللی باقی 
می گذارد. به عنوان نمونه در کشوری مثل چین که بیشترین مراودات 
اقتصادی ما با این کشــور است، اختلاف ۴ ســاعت و نیم با چین باعث 

می شود نتوانیم از این چند روز به خوبی استفاده کنیم.
با این وجــود کاش بخش خصوصی بر این خواســته خود پافشــاری 
بیشتری کند تا این مهم در میان دعواهای سیاسی نمایندگان مجلس 
گم نشود. نکته قابل توجه اینکه تعطیلی جمعه و شنبه چند سالی است 
در کشورهای مســلمان منطقه مانند امارات، ترکیه، عراق و افغانستان 
اجرایی شده و از طرفی پاسخ اســتفتا از دفاتر مراجع عظام هیچ اشکال 
شرعی بر تعطیلی شــنبه وارد نمی دانند. بنابراین برای تقویت وضعیت 
اقتصادی کشــور به ویژه رونق تبادلات تجاری بدون نگاه سیاسی بلکه 
با هدف پویایی و بهبود فضای اقتصادی کشــور، تمرکز و توجهات روی 
تعطیلی روز شنبه گذاشته شود.مدتی اســت لایحه افزایش تعطیلات 
آخر هفته در مجلس مســکوت باقی مانــده که گویا دلیــل اصلی آن 
اختلاف نظر نمایندگان بر ســر تعطیلی روز شــنبه یا پنجشنبه  است، 
این در حالی اســت که فعالان اقتصادی و تجاری در اتاق های بازرگانی 
خطاب به دولت و مجلس، تأکید دارنــد به منظور توجه به رونق اقتصاد 
کشور و افزایش سطح تجارت و بازرگانی، بهتر است روزهای »جمعه و 

شنبه« به عنوان ۲ روز تعطیل رسمی در کشور در نظر گرفته شود.
علاوه بر فعالان اقتصادی، کمیســیون اجتماعی مجلس نیز در بررسی 
اولیه خود راجع به تعطیلی ۲ روز در هفته مایل است به جای پنجشنبه، 
روز شــنبه تعطیل شــود. هرچند دولت تاکید دارد که به جای شنبه، 
روزهای پنجشــنبه تعطیل شــود با این وجود مجلس طــرح خود را 

براساس تعطیلی روزهای شنبه تنظیم کرده است.
در این میان مطابق بیانیه اتاق بازرگانی تهران خطاب به دولت و مجلس، 
پیشنهاد شده اســت در ســاماندهی تعطیلات پایان هفته، افزایش این 
تعطیلات به روزهای جمعه و شنبه منتهی شــود. بیانیه ای که به دور از 
حواشی و مسائل سیاسی فقط و فقط درراستای همگام سازی تعطیلات 
با بازارهای جهانی، تســهیل فرایندهای تجاری و مبادلات بین المللی، 
توسعه اقتصاد گردشگری و ارتقای بهره وری است که نمایندگان پارلمان 
بخش خصوصی و فعالان خبــره اقتصادی آن را در انطبــاق با ملزومات 
اقتصادی و تجاری می دانند. ازجمله مهمتریــن دلایل موافقان تعطیل 
شدن روز شنبه این است که تعطیلات یک ونیم  روزه آخر هفته در ایران 
)از ظهر پنجشنبه تا صبح شــنبه ایران( منجر به کاهش تعاملات تجاری 
با جهان شده اســت چراکه بسیاری از کشــورهای طرف قرارداد تجاری 
ایران، روزهای شنبه و یکشنبه تعطیل هســتند و این عدم تطبیق سبب 
شــده تا ایران در عمل ۳.۵ روز با دنیا ارتباطی نداشــته باشد.این بار هم 
بخش خصوصی پذیرفته اســت که از منافع خود درراستای منافع ملی 
بگذرد و بپذیرد که از میزان ساعت کاری هفته نیروهایش کاسته شود و 
یک روز به تعطیلی رسمی پایان هفته اضافه شود اما از آن سو انتظار دارد 
که دولتمردان و تصمیم گیران این فرصت تاریخی را از دســت ندهند و 
آنها نیز درراســتای منافع ملی، با تصویب تعطیلی روز شنبه به گشایش 
بیش از پیش تبادلات تجاری و ارتباطات بین المللی کشــور با دنیا اقدام 
کنند.طبق گزارش گمرک حجم تجارت خارجی ایران در ۹ ماهه نخست 
ســال جاری با احتســاب صادرات نفت خام، خدمات فنی و مهندسی و 
برق به ۱۱۲ میلیارد دلار رسیده اســت که در مقابل طی این مدت حجم 
واردات ۲۸.۷ میلیون تــن کالا به ارزش ۴۸.۴ میلیارد دلار بوده اســت. 
این شــاخص از نظر ارزش ۱۲ درصــد و از لحاظ وزنی ۶ درصد رشــد را 
نشــان می دهد.حال چنانچه روز شنبه به جای پنجشــنبه به عنوان روز 
جدید تعطیل رســمی در کشور تصویب شــود، بی تردید حجم تجارت 
خارجی و داخلی ایران باتوجه به اضافه شدن ۲ روز کاری به فعالیت های 
تجاری و اقتصادی کشور بسیار بیشــتر از این رقم ها خواهد شد، اقدامی 
که علاوه بر توســعه اقتصادی و تجاری، ارزآوری قابل توجهی را از طریق 

بخش گردشگری و ... نصیب ایران می کند.

 مشکل تبادلات ارزی بین ایران و عراق هنوز
 حل نشده است

معاون سازمان توســعه تجارت گفت: مشکل تبادلات ارزی بین ایران و 
عراق حل نشده و منجر به افزایش ۲۴ درصدی هزینه تجار ایرانی شده 

است.
محمدصادق قنــادزاده معــاون ارتقای کســب و کارهای ســازمان 
توســعه تجارت ایران در جمع خبرنگاران در پاســخ به سوالی در مورد 
مشــکل تبادلات ارزی بین ایران و عراق، اظهار کــرد: بانک مرکزی در 
مورد جابه جایی ارز اقداماتی را در دســت انجام دارد امــا هنوز نهایی 
نشده اســت. این موضوع هم از ســوی وزیر صمت و هم از سوی معاون 
دیپلماسی وزیر امور خارجه در حال پیگیری است. وزارت امور خارجه 
نیز چند یادداشت اعتراضی هم ارسال کرده است اما هنوز این موضوع 

به صورت کامل حل نشده است.

یادداشت

بازار

 رئیس ســازمان ملی بهره وری گفــت: دومین منابع 
هیدروکربنی دنیا را داریم اما مصرف بالای انرژی باعث 
شده به عنوان یکی از مسائل کشور مطرح باشد، بر این 
اساس اولویت نخســت ارتقای بهره وری در این حوزه 
است.»میرسامان پیشــوایی« درباره ارتقای بهره وری 
در حوزه انرژی، اظهار کرد: در حــوزه بهره وری انرژی 
و آب نیــاز به اقدامــات و تصمیمات جدی هســتیم و 
اقدامات سازمان بهره وری در این زمینه چند لایه دارد.

وی افزود: نخست اینکه دستگاه اجرایی متولی بخش 
برنامه بهره وری خود را پیش ببــرد. وزارت نیرو، نفت 
و جهاد کشــاورزی در حــوزه آب و انرژی با ســازمان 
بهــره وری در حال فعالیت هســتند و برنامه بهره وری 
وزارت جهاد کشــاورزی هم که ابلاغ شده در راستای 

بهره وری آب است.
رئیس ســازمان بهــره وری گفــت: در برخــی موارد 
سازمان به صورت مستقیم در مســائل ورود می کند و 
حوزه انرژی از این حوزه ها اســت. امسال سازمان ملی 
بهره ورزی با همکاری وزارت نیرو، نفت، معاونت علمی 

و سازمان و شبکه دانش بنیان کشور مسائل 
حوزه انرژی را بررسی می کند.

صرفه جویی ۶ میلیارد دلاری با اجرای 
طرح بهره وری انرژی

در موضوع آب در حوزه کشاورزی دو مساله 
اصلی داریم، یکی موضوع آمایش کشــت و 

الگوی کشت است و باید به سمت محصولاتی برویم که 
ارزش افزوده بالا با مصرف آب کمتری دارند.

پیشــوایی بیان کرد: با توجه به نظارت ستادی رئیس 
جمهــوری از وزارت نیرو، حوزه انــرژی و آب اهمیت 
ویــژه ای دارد و جلســه ای نیز در این زمینه تشــکیل 
شده است. در برخی از اســتان ها همچون یزد در حوزه 
بهره وری انرژی طرح پیشــرانی آماده شده که برآورد 
این است اگر این طرح در ســطح ملی به صورت کامل 
انجام شــود در مصــرف گاز ۱۰ درصــد صرفه جویی 
می شود.وی توضیح داد: سال گذشــته در بحران اروپا 
هر مترمکعب انرژی ۳۷ ســنت معامله می شــد و هم 

اکنون بین ۲۵ تا ۳۰ ســنت اســت با اجرای 
طرح بهره وری انرژی سالیانه ۶ میلیارد دلار 

صرفه جویی می شود.
رئیس ســازمان ملی بهــره وری تاکید کرد: 
پتانســیل های زیادی در حــوزه بهره وری 
انرژی وجــود دارد و با اجــرای این طرح ها و 
صرفه جویــی در مصــرف انــرژی می توان 

سال ها رشد اقتصادی را حمایت کرد.
پیشــوایی گفت: در موضوع آب در حوزه کشــاورزی 
دو مســاله اصلی داریم، یکی موضوع آمایش کشت و 
الگوی کشت است و باید به ســمت محصولاتی برویم 

که ارزش افزوده بالا با مصرف آب کمتری دارند.
وی اظهار داشت: یکی از مشکلات تراز تجاری کشور در 
حوزه کشاورزی این اســت که صادرات به لحاظ حجم 
افزایش یافته، اما به لحاظ ارزش کم شــده است و تراز 
تجاری در حوزه کشاورزی به دلیل ارزش افزوده پایین 

محصولات ما منفی است.
رئیس ســازمان بهره وری با بیان اینکــه اتلاف انرژی 

یکی دیگر از موضوعات مهم در حوزه کشاورزی است، 
ادامه داد: حــدود ۲۵ درصد اتلاف انــرژی در زنجیره 
تامین کشــاورزی داریم و از ۱۲۵ میلیون تن محصول 
کشــاورزی حدود ۲۰ میلیون تن را دور می ریزیم که 
با آن می توان ۱۸ میلیون را ســیر کرد.پیشوایی افزود: 
در حوزه کشت گندم آبی کشــور ۴.۲ تن محصول در 
هکتار برداشــت می شــود، در برنامه ابلاغــی وزارت 
جهاد اعلام شــده برداشــت به ۵.۵ میلیون تن برسد، 
در ایــن صورت ضمن اینکــه نیاز داخــل را به صورت 
کامل پوشش می دهیم، صادرات هم خواهیم داشت و 
می توانیم علاوه بر امنیت غذایی به اقتدار غذایی برسیم 
و این اهرم بــزرگ قدرت در مقابل تحریم اســت.وی 
گفت: در حوزه انرژی بهره وری اولویت اول کشور است 
و سازمان های ذی ربط بایســتی در این حوزه اقدامات 
لازم را انجام دهــد. در این حوزه بــا حکمرانی انرژی 
مواجه هستیم و سازمان ها در دو وزارتخانه پخش شده 
است و بایستی سازمان های زیرمجموعه این حوزه در 

بحث بهره وری انرژی کار کنند.

بهره وری

خریدار   رئیس ســازمان برنامه و بودجه 
کشور با تاکید بر اینکه هدف دولت این است 
که بودجه غیر تورمی بسته شود، گفت: روز 
گذشته در کمیسیون تلفیق، موارد ارجاعی 
از طرف صحــن مجلس که ناظــر بر موارد 
اختلافی دولت و مجلس بود، مطرح شد و به 

تدریج در حال برطرف شدن است.
تغییــرات  خصــوص  در  منظــور  داود 
کمیســیون تلفیــق مجلــس در لایحــه 
بودجه ۱۴۰۳، اظهار کــرد: به طور طبیعی 
وقتــی نمایندگان در حین بررســی لایحه 
بودجه، درخواســت ها و پیشــنهاداتی از 
جاهای مختلفــی دریافــت می کنند، زیرا 
نمایندگان پاســخگوی موکلین هســتند 
و این موکلیــن اعم از اشــخاص حقیقی یا 
حقوقی یا ســازمان ها انتظاراتــی دارند که 
ممکن اســت در زمان تدوین لایحه بودجه 
به آن موضوع ها توجه نشده باشد؛ لذا عمدتاً 
نمایندگان این موارد را بررســی می کنند و 
اگر مورد تایید قرار بگیرند به بودجه الحاق 

خواهد شد.
وی افزود: امســال در کمیســیون تلفیق 
بودجه هم الحاقاتی داشــتیم، البته نسبت 
به سال های گذشته از نظر تعداد کمتر بود، 
اما از نظر میزان بــار مالی که ایجاد می کرد، 
عددها نســبتاً معتنابه بود که این نگرانی را 
با هیئت رئیســه مجلس مطرح کردیم که 
محدودیت هایــی در تامیــن منابع داریم و 
تراز بودجه دولت با این الحاقات دستخوش 
تغییر می شــود که باید مــورد بازبینی قرار 

بگیرد.

بخش زیادی از اختلاف نظرها برطرف 
شده است

معــاون رئیــس جمهــور تصریــح کرد: 
خوشــبختانه همراهی خیلی خوبی انجام 
شد و روز گذشــته در کمیســیون تلفیق 
مواردی که از طرف صحــن مجلس ارجاع 
شــده بود و عمدتاً ناظر بر همین تغییرات و 

موارد اختلافی بیــن دولت و مجلس بود که 
تقریباً به یک جمع بندی های خیلی خوبی 
رســید و نگرانی هایی که قبلًا داشــتیم، با 
این میزان از هماهنگی که بین کمیســیون 
تلفیق مجلس و دولت برقرار شده، به تدریج 

در حال برطرف شدن است.
منظور در مــورد اینکه چه میــزان بار مالی 
به بودجه اضافه شــده اســت، بیــان کرد: 
برآوردها متفاوت اســت و بستگی محاسبه 
مفروضاتمــان دارد، البتــه بین ســازمان 
برنامه و بودجه و مرکز پژوهش های مجلس 
اختلاف نظرهایــی بود، ولــی درصد قابل 
توجهــی و عــدد معتنابهی نســبت به کل 
بودجه پیشــنهادی دولت، اضافه شده بود 
که با بازنگری هایی که در حال انجام است، 
فکر می کنیم به یک توافق خوب بین دولت 
و مجلس نزدیک شویم.وی ادامه داد: اینکه 
آیا سقف بودجه افزایش پیدا کند یا نه، فعلًا 
قطعی نیست، ولی بخش زیادی از اختلاف 

نظرهایی که در گذشــته داشتیم در دو روز 
گذشته برطرف شده است.

 هدف دولت تصویب بودجه 
غیرتورمی است

رئیس ســازمان برنامه و بودجه در خصوص 
افزایش حقوق کارمندان و اینکه که نگاهی 
شــکل گرفته بود که دولت مخالف افزایش 
حقوق کارکنان است، گفت: افزایش حقوق 
و دســتمزد باید متناســب با ظرفیت های 
تامین مالی باشد و هدف دولت این است که 

بودجه غیر تورمی بسته شود.
منظــور توضیــح داد: قطعاً مــردم راضی 
نخواهند بود که میزان حقوق و دســتمزد 
را بــالا ببریــم، امــا از روش هــای تورمی 
ماننــد روش های قرضه ای یا با اســتفاده از 
ظرفیت های نظام بانکی بخواهیم کســری 
بودجه دولــت را تامین کنیم، زیــرا نهایتاً 
اثر تورم بیشتر می شــود و افزایش حقوق را 

خنثی می کنــد.وی تاکید کرد: پیشــنهاد 
دولت بــرای افزایــش حقــوق در لایحه 
بودجــه ۱۸ درصد بــود که مجلــس آن را 
کافی ندانســت و دولت هم بــا افزایش ۲۰ 
درصد حقوق موافقت کــرد، البته اقداماتی 
هم در مجلس بــرای فوق العاده های خاص 
در حال انجام اســت که برخی از دستگاه ها 
آن را پیشــنهاد دادند و در مورد این موضوع 
در حــال رایزنی بــا مجلس هســتیم تا به 

جمع بندی برسیم.

سازمان برنامه و بودجه به دنبال ایجاد 
تحول است

رئیس ســازمان برنامه و بودجه در خصوص 
جلسه شب گذشته خود با فعالان فرهنگی 
جبهه انقلاب، اظهار کرد: بحث های خوبی 
در نشســت با اصحــاب فرهنــگ، حوزه و 
دانشــگاه، تشــکل های مردم نهاد و قرآنی 
مطرح و انتظارات جبهه فرهنگی انقلاب از 

دولت و سازمان برنامه بودجه عنوان شد.
منظور بیان کرد: ســازمان برنامه و بودجه 
در یک فراینــد تحولی به دنبال این اســت 
تا بتواند گفتمان انقــلاب را در جریان نظام 
برنامه ریــزی و بودجه ریزی کشــور بیش 
از گذشــته جــاری کند؛ بــه همین جهت 
جلسات گفتمانی را برگزار می کنیم و شب 

گذشته چهارمین نشست برگزار شد.
وی تاکید کرد: در جلسه شب گذشته مطرح 
شد که ســهم بخش فرهنگ در بودجه های 
ســالانه ناچیــز اســت و زیــر بخش های 
فرهنگی تقریباً نادیده گرفته می شــوند؛ در 
بررســی هایی که انجام داده بودیــم به این 
جمع بندی رسیدیم، البته تلاش ما این است 
که یک تراز مناســب تری بیــن بخش های 
مختلــف در برخــورداری از بودجه جاری و 
عمرانی برقرار کنیم تا نسبت ها مخصوصاً در 
حوزه فرهنگ و همــه زیربخش های آن اعم 
از کتاب، سینما نشر، مســاجد، تشکل های 

مردمی و... منطقی شود.

بخش دوم لایحه بودجه روزهای 
آینده به مجلس تقدیم می شود

رئیس سازمان برنامه و بودجه با بیان اینکه 
ســهم بخش فرهنــگ در بودجــه ۱۴۰۳ 
افزایش یافته اســت، بیان کــرد: معتقدیم 
پیشرفت اقتصادی بدون پیوست فرهنگی 
و پیشــرفت در حوزه فرهنــگ امکان پذیر 
نیســت، یعنی دولت به دنبال پیشــرفت 
همه جانبه اســت. این موضوع را حوزه های 
زیربنایــی و زیرســاختی در کنــار هــم 
می بینیم.منظور گفت: در نظام برنامه ریزی 
و تدوین برنامه هفتم هم به موضوع فرهنگ 
پرداختیــم و اکنــون بخــش اول لایحه 
۱۴۰۳ که اولین برش از برنامه هفتم اســت 
در مجلــس در حال نهایی شــدن قرار دارد 
و بخش دوم لایحه بودجــه نیز در دولت در 
حال تکمیل اســت که در روزهای آینده به 

مجلس تقدیم می شود.

رئیس سازمان ملی بهره وری:بهره وری در حوزه انرژی اولویت اول کشور است

 هزینه ها چگونه باعث تورم و چاپ پول می شود

بـودجه در ایستگاه تلفیـق
وحید بلالــی  در جدیدتریــن اقدامات 
کمیسیون تلفیق برای بودجه خبر می رسد 
این کمیسیون مصارف دولت را افزایش داده 
بدون اینکــه منابع آن را پیــش بینی کند. 
دســتکاری در بودجه در کمیسیون تلفیق 
یکی از ایراداتی اســت که تقریباً هر ساله در 
مجلس اجرا می شــود، این ایراد تقریباً در 
تمام دولت ها اتفاق افتــاده و فریاد دولت ها 
را نیز در برهه هایی از ایــن رویه بلند کرده 

است.
اما در جدیدترین دستکاری های کمیسیون 
تلفیق بــرای بودجــه خبر می رســد این 
کمیســیون مصارف دولت را افزایش داده 
بدون اینکــه منابع آن را پیــش بینی کند. 
حســن چنارانی، مدیرکل تلفیــق بودجه 
ســازمان برنامه و بودجه در این باره به یکی 
از رسانه ها گفته است: »اعضای کمیسیون 
تلفیق در مجموع ۵۰۰ هزار میلیارد تومان 
به هزینه های بودجه اضافــه کردند، بدون 
اینکه منابعی برای تأمین این اضافه هزینه 

در نظر بگیرند.«
به گفته چنارانی، »در معافیت ها هم منابع 
را کاهش دادند و معافیت های مالیاتی ایجاد 
کردند که موجب ناترازی درآمدهای دولت 
شد همچنین در بخش تهاتر برای نیروهای 
مسلح مبلغ ۱.۸ میلیارد دلار از درآمدهای 
نفتی دولت را به این ترتیب کاهش دادند، در 
حالی که دولت می خواســت این منابع را به 
صورت ریالی برای تأمین بودجه اختصاص 

دهد.«

کسری بودجه مشکل اصلی دولت 
در بودجه

علی ملک زاده کارشــناس اقتصادی در این 
باره به مهر گفت: مشکلی که هر ساله دولت 
با آن مواجه بوده بحث کسری بودجه است، 
مشــکل کســری بودجه باعث ایجاد تورم 

می شود.
ملک زاده با بیان اینکه باید اصلاح ســاختار 
به نوع مثبتی انجام بگیرد و بودجه ریزی بر 
اساس عملکرد و منابع- هزینه باشد، گفت: 
باید در کوتاه مدت کســری بودجه سالانه 
دولت رفع شــود، بودجه دو بخش مصارف 
و منابع دارد، بخش مصــارف به طور قطعی 
تحقق پیدا می کنــد مگر اینکه ســازمان 
برنامه بخواهد جلوی آن کار را بگیرد آن هم 

نادر و غیرقانونی است.
وی افزود: قســمت منابع بودجه هر ســال 
سر بحث کارشناسی است، به عنوان نمونه 
دولت از محل فروش اوراق یا مولدســازی 
دارایی ها منابعی را پیش بینی کرده اما این 
منابع در عمل کمتر تحقــق یافته و بعضاً به 
طور کامل تحقق نیافته است. در سال های 
اخیر نیــز برخی از منابــع بودجه ای تحقق 
نیافته است، امســال نیز مولدسازی دارایی 
آن مبلغی که پیش بینی می شــد را محقق 
نکرد. حالا که درآمدها ممکن اســت تحقق 
نیابد باید مصارف و هزینه ها را کنترل کنیم 
و بودجــه را صرف مصــارف اجتناب ناپذیر 
کنیم، اگر واقعــاً هدف انضباط بخشــی و 
کاهش تورم اســت باید هزینه ها را کاهش 

داد.ملــک زاده بیان کرد: اگــر نمایندگان 
هزینه هــا را افزایش می دهنــد باید منابع 
را مشخص کنند و باید مشــخص شود که 
دولت ظرفیت اجرا را دارد یا خیر، متأسفانه 
سال های گذشــته هر نماینده برای حوزه 
انتخابی خود چانه زنی کــرده و مصارف را 
ایجاد کرده بدون اینکه منابع قابل توجهی 
را پیــش بینی کننــد. به عنــوان مثال اگر 
بخواهیم حقوق بازنشســتگان را همسان 
ســازی کنیم باید یک درصد مالیات ارزش 
افزوده را افزایش داد و باید دید این افزایش 
در مجمــوع به نفع قشــر ضعیــف، حقوق 
بگیران و آحاد جامع اســت یا به ضرر، زیرا 
این فشــار به کل مردم می آورد و برای قشر 

خاصی خوب است.
این کارشناس اقتصادی با بیان اینکه، نکته 
مهمی که بایــد برای مردم بازگــو و تبیین 
شود این اســت که صرف افزایش هزینه ها 
برای دولت مثبــت نبوده و ممکن اســت 
ضرر بسیار بیشــتری از منفعت آن موضوع 
را داشــته باشــد، گفت: در بحث هزینه ها 
دولت با محاســباتی هزینه ها را اعلام کرده 
و اینکه نمایندگان هزینه ها را افزایش دهند 
موجب کسری بودجه می شود، منظور این 
نیســت که به مردم فشار وارد شــود بلکه 
باید بر اســاس عدالت و پلکانی دستمزدها 
افزایــش یابــد و اینکــه بگوییــم حقوق 
۲۰ درصــد افزایش یابد و ایــن افزایش در 
حقوق های بالا و حقوق های اندک یکســان 
باشــد عادلانه نیســت و باید حقوق های با 

میزان کمتر افزایش بیشــتری را کســب 
کنند.

دستکاری ویژه در بودجه امسال
حمیدرضــا جیهانی کارشــناس اقتصادی 
نیز در این باره به مهــر گفت: تهیه بودجه به 
عنوان برنامه عملکردی هر کشوری به عهده 
دولت و تصویب آن بر عهده مجلس اســت، 
معمولاً در همه دولت ها زمانی که بودجه به 
مجلس ارائه می شود در بخش های هزینه و 
مصارف دستکاری انجام می شود، متأسفانه 
این افزایش مصارف بیشتر منطقه ای است 
تا ملی و باعث ناتراز شــدن بودجه کشــور 
می شود، در بخش درآمدها نیز درآمدهای 
ناپایدار برای افزایش مصــارف پیش بینی 

می شود که معمولاً محقق نمی شود.
جیهانی با بیان اینکه افزایش مصارف بیشتر 
در زمینه های دستمزد و طرح های عمرانی 
بوده گفت: این موضوع باعث کسری بودجه 
دولت شده و دولت این کســری را از طریق 

موضوعاتی مانند چاپ پــول و افزایش نرخ 
ارز جبــران می کنــد و این موضــوع باعث 
افزایش تورم در جامعه شده و تمام مردم از 

این رویه آسیب می بینند.
این کارشــناس اقتصادی گفت: در ســال 
جاری با تصویب آئیــن نامه داخلی مجلس 
مقرر شــده بودجه بررسی شــود، یک فاز 
درآمدی و در فاز دوم پس از تعیین ســقف 
درآمدی دولت ســازمان برنامــه فاز دوم را 
در قالب هزینه ها ارائه کنــد که نمایندگان 
با توجه به هزینه هــا درآمدهای موهومی و 
ناپایدار را تعریف نکنند. فاز اول به درســتی 
اجرا شد اما در فاز دوم متأسفانه نمایندگان 
باز هم به افزایش هزینه های جاری کشــور 

اقدام کردند.
جیهانــی در پایــان گفت: متأســفانه نگاه 
بخشــی و فضای هیجانی جمع آوری رأی 
در انتخابات ۲ ماه آینده، در فضای سیاسی 
باعث شده بودجه را دســتکاری کنند و این 
مشکلات امسال دامنگیر بودجه شده است.
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ویروس های تنفسی همچنان شایع هستند
مینو محرز: هم کووید زیاد شده، هم آنفلوآنزا

یک متخصص بیماری هــای عفونی می گوید: در ایران نیز هم ســویه 
جدید کرونا افزایش یافته و هم آنفلوآنزا فراگیر شــده است، البته علاوه 
بر ویروس کرونا و آنفلوآنزا، ویروس های زمستانی هم که باعث عوارض 

تنفسی می شوند، بسیار شایع هستند.
تاریخ بیماری ها از ابتلا و دردهای ما شــروع نمی شــود، مثلا هرچند 
درباره کرونا حافظه ما به همین ۴ سال گذشته و هزاران مرگ دردناک 
ختم می شــود، اما در تاریخ، آنفلوآنزا به مراتب کشنده تر و ترسناک تر 
بوده است. در همین قرنی که گذشــت، همه گیری بیماری آنفلوآنزای 
اســپانیایی در ســال ۱۹۱۸، حدود ۴۰ تا ۵۰ میلیون نفر را در جهان 
به کام مرگ کشاند. آنفلوآنزای اســپانیایی یکی از مرگ بارترین وقایع 

بیماری در تاریخ بشر به حساب می آید.
پس تعجب نکنید و انتظارش را داشته باشــید که نه تنها آنفلوآنزا بعد 
از صد ســال همچنان وجود دارد، بلکه کرونا هم با ما خداحافظی نکرده 

است.
دو روز پیش رئیس اورژانس بیمارستان مسیح دانشوری در یک برنامه 
تلویزیونی درباره همین ویروس ها هشدار داد و اعلام کرد: ما معمولا در 
این موقع از ســال انتظار داریم که میزان شیوع آنفلوآنزا و علائم تشدید 
تنفسی و عفونت ویروسی خیلی کم شده باشد اما الان تعداد مراجعه به 
مطب ها و بیمارســتان ها به ویژه در بخش اطفال به دلیل عفونت های 

ویروسی به صورت آنفلوآنزا بسیار زیاد است.
عاطفه عابدینی فــوق تخصص ریه کــه در برنامــه »روزنه« صحبت 
می کرد، ادامــه داد: خانواده ها به ویژه کودکان مقطــع ابتدایی و پیش 
دبســتانی طی چند هفته اخیر دچار علائمی مانند سرفه، تنگی نفس، 
گلودرد و تب شــدند که از زیرســویه های اومیکرون و یا آنفلوآنزا و در 

برخی موارد عفونت است.
دکتر مینو محــرز، متخصص بیماری های عفونی نیز بــا تایید افزایش 
آمار مبتلایان به ویروس های تنفسی به خبرآنلاین می گوید: اکثر نقاط 
جهان بخاطر افزایش ســفرها و رفت و آمدها در تعطیلات ســال نوی 
میلادی سویه جدید کرونا شــیوع پیدا کرده و با افزایش موارد ابتلا به 

کووید مواجه شده اند.
او ادامه می دهد: در ایران نیز هم ســویه جدید کرونا افزایش یافته و هم 
آنفلوآنزا فراگیر شــده اســت، البته علاوه بر ویروس کرونا و آنفلوآنزا، 
ویروس های زمستانی هم که باعث عوارض تنفســی می شوند، بسیار 

شایع هستند.
این متخصص می گویــد: همچنان به تزریق واکســن آنفلوآنزا توصیه 
می کنم چرا کــه هنوز تا پایان ســال زمان زیــادی مانده، ضمن اینکه 

ویروس آنفلوآنزا تا فروردین و اردیبهشت هم شایع است.
محرز با بیان اینکه سویه جدید کرونا مرگ و میر ندارد مگر در گروه های 
خاص شامل سالمندان یا کسانی که بیماری های زمینه ای دارند، تاکید 
می کند: هیچ راه تشخیصی وجود ندارد تا کسی بفهمد که به کدام یک 
از این ویروس ها مبتلا شــده، تنها راه تشــخیص همچنان تست های 

موجود در آزمایشگاه های معتبر است.
به گفته این متخصص علی رغــم افزایش مبتلایان بــه این ویروس ها 

همچنان شهروندان ماسک نمی زنند و این موضوع خطرناک است.

محرز ادامه می دهد: تنها راه پیشگیری که سازمان جهانی بهداشت نیز 
بر آن تاکید دارد، همچنان ماســک، فاصله گذاری اجتماعی و شستن 

دست ها است.
او توصیه می کند: بچه های دارای علائم را مدرســه نفرســتید، چون 
نه تنها بقیــه دانش آموزان هــم مبتــلا می شــوند، بلکه والدین آنها 
هم بیمار شــده و گــردش ویروس ادامــه خواهد داشــت. همچنین 
کارمندان،کارگران و همه شاغلانی که در فضاهای بسته مشغول به کار 

هستند و به این ویروس ها مبتلا شده اند، نباید سرکار بروند.

قرنطیه کار قرون وسطایی بود
دکتر محرز در زمان شیوع کرونا، اسفند ســال ۱۳۹۸ در گفت وگویی 
مفصل با خبرآنلاین درباره قرنطینه کردن شــهرهای ایران مانند چین 
اظهارنظری کرده بــود که بازتاب زیادی در رســانه ها و شــبکه های 

اجتماعی داشت.
او در آن گفت وگــو اعلام کرده بود:» ما با قرنطینه کردن یک سیســتم 
را می خوابانیم، زمان قرنطینه کردن دیگر گذشــته است. این کار برای 
قرون وسطی اســت که امکاناتی وجود نداشت و شــهرهای کوچک را 
قرنطینه می کردند، دیگر این کار منسوخ شده است. فقط باید به مردم 
ســفارش کنیم که جاهای پرجمعیت نروند. دانشــجویانی که ووهان 
قرنطینه شــده بودند، می گفتند به آن ها اصلا غــذا ندادند، چین یک 
کشور کمونیستی است که اقدامات غلط زیادی در این باره انجام داده، 
برای مثال ده ها ویدیو از ووهان منتشــر شده اســت که همگی مردم را 

ترساندند.«
چهار سال بعد از این گفت وگو دوباره از او درباره این اظهار نظر و حواشی 
آن ســوال کردیم، محرز می گوید: من هنوز ســر همان حرفم هستم، 
قرنطیه در شهرهای ایران امکان نداشــت با توجه به این حجم از رفت  
و آمد و نیازهایی که از لحاظ اقتصادی و اجتماعی وجود داشــت. روزانه 
هزاران نفر برای کار از شهرهای اطراف به تهران می آیند، چطور می شد 

همه این ها را تعطیل کرد.
او ادامه می دهد: کاری که چیــن به عنوان قرنطینه انجــام داد با زور و 
وحشی بازی بود، کاری که چین در ووهان کرد اصلا نه امکان داشت در 

ایران انجام دهیم و نه درست بود.

ثبت ۷۰۰۰ مزایده از سوی دادگستری استان تهران
رئیس کل دادگاه های عمومی و انقلاب تهران گفت: در اجرای دســتور 
رئیس کل دادگســتری اســتان تهران بیش از ۷ هزار مزایده در اجرای 
احکام شهر تهران در سامانه ســتاد ثبت و همزمان با آغاز دهه مبارک 

فجر از طریق این سامانه اموال مربوطه به فروش گذاشته می شوند.
 ربیع الله قربانی رئیس کل دادگاه های عمومــی و انقلاب تهران با اعلام 
اینکه تمامی مزایده های شــهر تهــران از دهه مبارک فجر امســال به 
صورت الکترونیک برگزار خواهد شــد از ثبت بیــش از ۷ هزار مزایده 
در سامانه ســتاد خبر داد و گفت: از تاریخ ۱۲ بهمن تمامی مزایده های 
شهر تهران به استثنای مزایده های مواد فاســد شدنی از طریق سامانه 

»ستاد« انجام می شود.
قربانی با اشاره به دستور رئیس کل دادگستری استان تهران، برای ثبت 
تمامی آگهی مزایده های اجرای احکام از ۲۳ دی در سامانه »ستاد« بر 
ممنوعیت ثبت آگهی به شــیوه سنتی به اســتثنای مواد فاسد شدنی 

تاکید کرد.
وی تصریح کرد: در مورد مزایده هایی که از گذشــته برای تاریخی پس 
از ۱۲ بهمن ثبت شــده اند نیز، آگهی جدید صــادر و روش برگزاری به 

سامانه »ستاد« تغییر خواهد یافت.

دیوار

خریدار  ژست ســیگار کشیدن را دوست 
دارم. این جمله ای اســت کــه دختر حدود 
۱۵ ســاله در یک روز با هوای آفتابی تهران 
در کُنجی از یکی از کوچه های نزدیک محل 
زندگی ام به من گفت. یعنی فقط برای اینکه 
ژست افراد سیگاری را دوست داری سیگار 
می کشــی؟ گفت بله. همه پکُ های سیگار 
هیچ دردی از مــن دوا نمی کنــد اما زمان 

کشیدن دیگر بی قراری و پریشان نیستم.
 می گوید: زمانی کــه خیلی کوچک تر بودم 
همیشه پسرانی که سیگار در دست داشتند 
از ژســت آنها خوشــم می آمد و همین به 
آرزویی برایم تبدیل شــد که وقتی بزرگتر 
شــدم حتما این نوع ژســت را تجربه کنم. 
اکنون نه تنها تجربه تلخی را از این موضوع 
دارم بلکه عادت مصرف آن را نمی توانم ترک 
کنم. سه سال است که ســیگار می کشم و 
باید بگویم که ســیگار کشیدن به من انرژی 

می دهد.
۱۲ ســالم بود که بــرای اولین بــار یکی از 
همکلاســی هایم که چند ســال از خودم 
بزرگتر بود به من برای ســیگار کشــیدن 
تعارف کرد من که از خدا خواسته سریع یک 
کام از سیگارش گرفتم طعم اولین پکُ برایم 
بسیار شــیرین بود و پس از ســه سال هنوز 
آن را تجربــه می کنم اما این روزها ســیگار 
کشیدن هر روز تجربه ای تلخ تر و سنگین تر 
می شود. به جز پریشانی و بی قراری چیزی 
عاید ما نمی شــود اما چه کنیم که سیگار به 
نوعی آدم ها را معتاد می کند و تمایل افراد را 

به مصرف افزایش می دهد.
 کاش آن روز را تجربــه نمی کــردم و یــاد 
می گرفتم که به سیگار کشیدن »نه بگویم«. 
شــاید تجربه هر کاری برای بار اول شیرین 
باشد اما ادامه دادن آن روزهای سخت تری 
را پیش روی فرد می گذارد. من برای اینکه 
مادر و پدرم متوجه نشــوند تا قبل از اینکه 
به خانه برســم چند نخ ســیگار می کشم. 
عطری کوچــک در کیف دارم کــه به بدنم 
می زنم و هر روز آدامس قبل از رســیدن به 
خانه می جویم. اینها به نوعی بوی سیگار را 

می گیرند.

دخترانی که سیگار همنشین آنها 
شده است

روزی نیســت که از محله های مختلف گذر 
کنم و چنــد دختر کنار هم با ســیگارهایی 
روشــن نبینم. ســیگار انگار همنشین آنها 
شده است روزانه چندین نخ سیگار را تجربه 
می کنند اما فاجعه آنجاســت که گسترش 
مصرف دخانیــات به ویژه ســیگار و حتما 
گرایش به مصــرف موادمخــدر در جامعه 
روندی صعــودی دارد بنابرایــن باید زنگ 
مقابله و جلوگیری از این آســیب اجتماعی 

تغییر کند.
در سال های گذشــته تحت هیچ شرایطی 
دختــران در خیابان ها و کوچه ها ســیگار 
نمی کشــیدند اما ایــن روزها رونــد رو به 
گســترش تعداد دختران با ســیگارهایی 
رو لب و پکُ زدن به آنها خوشــایند نیست 
و وجهه خوبی برای جامعــه دختران ندارد. 
اما چه باید کرد که دختران ســیگاری روز 
به روز در حال افزایش اســت و بســیاری از 
خیابان ها، پارک هــا و مکان های تفریحی 
مملو از این نوع دختران بــا مصرف زیاده از 

حد سیگار هستند.
سیگار کشیدن تا ســال های نه چندان دور 

حتی برای پســران جوان قُبح داشــت اما 
اکنون دختــران نوجوان و جــوان چنان با 
ســیگار اخُت شــده اند که انــگار بدون آن 
نمی تواننــد زندگــی را بگذرانند. شــاید 
تاثیر محیــط، فضای مجــازی، بی توجهی 
خانواده ها به فرزندان به ویژه دختران، تاثیر 
مصرف زیاد سیگار در ســریال ها،  سیگاری 
بودن برخی از هنرمندان، دختران و پسران 

جوان را هم به این سمت سوق داده است.
امــا مهمتریــن موضوعی که بایــد هرچه 
سریع تر چاره ای اساســی برای آن اندیشید 
روند افزایشــی و گرایش بــالای دختران 
نوجوان و جوان به کشیدن سیگار و مصرف 
دخانیات و به نوعــی اعتیاد آنها شــاید به 
موادمخــدر باشــد. در این بــاره محمود 
حاجیلویی، دبیر ستاد فرهنگی و اجتماعی 
شورای انقلاب فرهنگی به رشد ۱۳ درصدی 
مصرف دخانیــات در نوجوانــان ۱۳ تا ۱۵ 
ساله اشــاره کرده و گفته اســت: البته این 
امر در دختران نوجوان حادتر است و شاهد 
رشــد ۱۳۳ درصدی در این حــوزه در بین 

نوجوانان دختر هستیم.
همچنیــن مرکز ســلامت محیــط و کار 
وزارت بهداشــت، درمان و آموزش پزشکی 
به مرگ ومیر ســالانه حدود ۶۰ هزار نفر بر 
اثر مصرف دخانیات در کشــور اشاره دارد 
که تقریبــا ۱۴ درصد افراد بالای ۱۸ ســال 
جامعه ایرانی دخانیات مصرف می کنند که 
حدود ۲۶ درصد مــردان و ۴.۵ درصد زنان 
هســتند. این مصرف از سال ۱۳۹۵، با رشد 
حدود ۲.۵ درصدی در مردان و ۱۱درصدی 

در زنان بالای ۱۸ سال روبه رو بوده است.
رئیس دبیرخانه ســتاد کشــوری کنترل 
دخانیات وزارت بهداشت نیز با ابراز نگرانی 
از »افزایش مصــرف دخانیــات به ویژه در 
گروه های سنی حســاس و همچنین از بین 
رفتن قُبــح مصرف دخانیــات« اعلام کرد: 
مقایسه مصرف دخانیات در گروه سنی ۱۸ 
تا ۲۴ سال در سال ۱۴۰۰ نسبت به مطالعه  
قبلی در ســال ۱۳۹۵، حاکی از آن است که 
مصرف روزانه سیگار در زنان این گروه سنی 

۱۹۰ درصد افزایش یافته است.

برخی عوامل روند افزایشی مصرف 
سیگار در دختران

گســترش ســیگار کشــیدن دختــران و 
کاهــش ســن مصرف ســیگار بــه عنوان 

یکی از موضوعاتی اســت که ممکن اســت 
آســیب هایی در حوزه اجتماعی به همراه 
داشته باشد. در همین راستا در گفت وگوی 
خبرنگار گــروه جامعــه ایرنا بــا امان الله 
قرایی مقــدم، جامعه شــناس و متخصص 
آسیب شناســی اجتماعــی ایــن موضوع 

واکاوی شده است.
قرایی مقدم بــه موضوع افزایــش مصرف 
سیگار در جامعه دختران به ویژه نوجوانان 
و گسترش استعمال دخانیات در گروههای 
سنی نوجوانان و جوانان دختر و پسر اشاره 
کرد و گفت: برخی عوامل در روند افزایشی 
مصرف ســیگار در میان دختــران و زنان 
جوان موثر اســت که باید بیشتر مورد توجه 
متولیان و به ویژه خانواده آنان باشــد تا این 

روند،  به سمت کاهشی حرکت کند.
وی تصریح کرد: براســاس تحقیقات انجام 
شده روی موضوع سیگاری شدن دختران و 
زنان در ایران عوامل متعددی در این زمینه 
دخیل است که دوستان و همسن و سالان،  
داشتن پول توی جیبی زیاد، تاثیر مستقیم 
فضای مجازی و احســاس ســرخوردگی و 
واماندگی از جامعه برخــی از این عوامل به 

شمار می رود.
ایــن جامعه شــناس افــزود: حضــور در 
جشــن های تولد و میهمانی هــا یکی دیگر 
از عوامل اصلی گســترش مصرف ســیگار 
در میــان دختران اســت زیــرا در چنین 
شــرایطی این افــراد در یک اتــاق به حال 
خود رها می شــوند و ممکن است در همین 
میهمانی ها سیگار به همدیگر تعارف کنند 
و تاثیر خود را برای ســیگاری شدن داشته 

باشد.
وی با وجود اینکه نقــش فضای مجازی در 
راستای گسترش مصرف ســیگار در میان 
دختران را بسیار موثر دانست، اظهار داشت: 
اینکه به دلیل ناامیدی برخــی از نوجوانان 
و چشــم انداز مایوس کننده آینده،  چشــم 
و هم چشــمی ها و ســیگاری بودن یکی از 
والدین به عنوان دیگر عامــل تاثیرگذار در 
اســتفاده دختر خانــواده و روی آوردن به 

مصرف سیگار نقش دارد.

دختران قدرت »نه گفتن« را ندارند
متخصص آسیب شناســی اجتماعی گفت: 
یکی از مهمتریــن موضوعاتی که در جامعه 
بســیار دارای اهمیت است،  قدرت نه گفتن 

است. به نوعی باید گفت فرزندان ما به ویژه 
دختــران بلد نیســتند که نــه بگویند و به 
دوســتان خود نمی توانند در شرایطی که 
ســیگار تعارف می کنند، نه بگویند. شــاید 
یکی از دلایل آن الفاظی ماننــد بچه ننه یا 
لوس خواندن آنها اســت که منجــر به این 

موضوع می شود.
وی نداشــتن قدرت نه گفتن را یکی دیگر 
از عوامل موثــر در افزایش مصرف دخانیات 
به ویژه ســیگار در دختران دانست و گفت: 
اینهــا عواملی اســت که در دختــران قبح 
بوده و اکنون رشد چشمگیری دارد. اکنون 
دخترانی را می بینم که کنار خیابان یا برخی 
روی لبه جدول کنــار خیابان و روی کاپوت 
ماشین یا داخل آن در حال کشیدن سیگار 
هستند. این یک نوع آسیب اجتماعی است 

که باید به آن رسیدگی شود.

دختران دوره راهنمایی هم سیگار 
می کشند

این جامعه شــناس با ابراز نگرانی از مصرف 
ســیگار در میان دختران نوجــوان و جوان 
گفت: با بررسی های انجام شده و مشاهدات 
در خیابان ها و کوچه ها، اکنون سن مصرف 
ســیگار در دختران روند کاهشــی دارد و 
برخی در سن ۱۵ ســالگی سیگار می کشند 
اما در دوره راهنمایی هم مصرف ســیگار در 

دختران نوجوان مشاهده شده است.
وی گسترش استعمال ســیگار در دختران 
نوجــوان و جوان را نگران کننده دانســت و 
افزود: برخی از این گروه ها نگاه تفریحی به 
ســیگار دارند به همین دلیل باعث شده که 

روند افزایشی در این زمینه داشته باشیم.
قرایی مقدم مصرف قلیان در قلیان ســراها 
توســط دختران جــوان را عامــل دیگری 
برای کشــیدن ســیگار و وابســتگی آنها 
بسیار موثر دانســت و اظهار داشت: با توجه 
به مجموعــه عواملی که پس از بررســی ها 
روی مصرف ســیگار در دختران و نوجوان 
انجام شده اســت، تبلیغات فضای مجازی، 
سیگار کشــیدن در برنامه های تلویزیونی 
و برخی سریال ها، مشــاهده سلبریتی ها و 
هنرپیشه ها در حال سیگار کشیدن تمایل 

دختران را به این موضوع افزایش می دهد.
وی اضافه کرد: زمانی که یک ســلبریتی یا 
هنرپیشــه در تلویزیون یا سینما سیگار در 
دست دارد، باعث می شــود که نوجوانان یا 

جوانان به تبعیت از آنها این کار را درســت 
بدانند و به مصرف ســیگار روی آورند. این 
مساله به نوعی گسترش استعمال سیگار را 

به دنبال دارد.
متخصص آسیب شناســی اجتماعی به این 
موضوع اشاره کرد که اکنون مصرف سیگار 
در دختران شدت بیشتری دارد، ادامه داد: 
ناامیدی به آینده و چشــم انداز نامناســب، 
سرخوردگی و سرکوفت های وارده از سوی 
جامعه و خانواده بر دختران و دوستان ناباب 
عوامــل و دلایــل دیگر بــرای روی آوردن 
به مصرف ســیگار در بین دختــران و زنان 

نوجوان و جوان است.

نقش موثر خانواده ها و جامعه در 
کاهش مصرف سیگار در بین دختران

قرایی مقدم در پاســخ به این سوال که برای 
جلوگیری از گسترش مصرف سیگار در بین 
دختران و راهکارهای موثــر در این زمینه 
چیســت، اینگونه پاســخ داد و گفت: نقش 
خانواده ها و جامعه در روند کاهشی مصرف 
سیگار بین دختران بسیار موثر است و باید 

به این موضوع توجه خاص داشت.
وی نــوع تربیت و نــگاه به خانــواده به این 
مساله را موثر دانســت و اظهار داشت: باید 
برای دختران ســرگرمی ایجاد کــرد تا با 
داشتن زمینه های شــادی و نشاط فراوان و 
شــاد کردن محیط اجتماعی دختران را از 

گرایش به مصرف سیگار منع کرد.
    باید والدین نقش خود را در زمینه گرایش 
نداشتن فرزندان به مصرف سیگار به خوبی 
ایفــا کنند و بــه فرزندان خود نــه گفتن را 
یاد دهنــد. یک دختر نباید بــرای گفتن نه 
خجالت بکشد. البته باید این را هم گفت که 
با وجود تبلیغات گسترده مصرف سیگار در 
فضای مجازی و سریال ها با استعمال سیگار 
توسط هنرمندان و هنرپیشــه ها کنترل تا 

حدوی سخت تر شده است.

دامنه سیگار کشیدن در دختران 
بیشتر شده است

وی با اشــاره به اینکه دامنه سیگار کشیدن 
بیشتر شده اســت، اظهار داشت: زمانی که 
در فضای مجازی و برخی سریال ها دختران 
کم سن وسال سیگار می کشــند، دختران 
نوجوان و جوان نیز وادار به سیگار کشیدن 
شده و علاجی برای این موضوع وجود ندارد 
مگر اینکه خانــواده نقش خــود را در این 

زمینه ایفا کند.
متخصص آسیب شناســی اجتماعی گفت: 
بی سرپرســتی و بدسرپرســتی برخــی از 
دختران در مصرف ســیگار نقش دارد زیرا 
به دلیل نبود یکی از والدیــن نقش تربیتی 
و نظارتی آنها کمرنگ تر می شــود و همین 
مســال منجر به هدایت این افراد به سمت 
آســیب های اجتماعی و مصرف دخانیات 

می شود.
قرایی مقدم اظهار داشت: باید همه مسایل 
را با هم دید تا بتوان مشکلات و آسیب های 
اجتماعــی را کاهــش داد. در این صورت 
جامعه بــه ثبــات خواهد رســید. از اینکه 
دختران در سنین راهنمایی و دبیرستان به 
سیگار گرایش داشته باشــند، بسیار نگران 
هستیم و باید همه با هم در راستای کاهش 
این مسایل و گرایش نداشــتن دختران به 
مصرف سیگار، مسیر درستی را به سرانجام 

برسانیم.

خریدار  قائم مقام بنیاد ملی نخبگان گفت: در نامه ای 
به شــورای پول و اعتبار پیشــنهاد دادم مبلغ وام ودیعه 
مسکن به یک میلیارد تومان و وام خرید مسکن نیز به ۳ 

میلیارد تومان افزایش یابد.
سید ســلمان ســید افقهی  درباره آخرین وضعیت وام 
خرید و ودیعه مســکن نخبــگان اظهار کــرد: در حال 
حاضر وام خرید مســکن نخبگان یک میلیارد تومان و 
وام ودیعه مســکن ۳۰۰ میلیون تومان است اما با توجه 
به اینکه در شرایط حال حاضر کســی نمی تواند با یک 
میلیارد تومان خانه بخرد، در نامه ای به شــورای پول و 
اعتبار پیشــنهاد دادم مبلغ وام ودیعه مســکن به یک 
میلیــارد تومان و وام خرید مســکن نیز بــه ۳ میلیارد 

تومان افزایش یابد.
قائم مقــام بنیاد ملی نخبگان با اشــاره به اینکه ســال 
گذشته در هیأت امنای بنیاد ملی نخبگان تهیه ۱۰۰۰ 
واحد مســکونی برای نخبگان مصوب شد، افزود: تأمین 
اعتبار این طرح به ســازمان برنامه موکول شده اما این 
ســازمان متأســفانه علی رغم پیگیری هایی که انجام 
شــده، هنوز هیچ اعتباری را به این کار اختصاص نداده 

است.

بیمه تکمیلی نخبگان در راه است
قائم مقام بنیــاد ملی نخبگان از طــرح جدید بنیاد برای 
بیمه تکمیلی نخبگان هــزار نفر از نخبــگان خبر داد و 
گفت: یکــی از برنامه هایی که در دســتور کار بنیاد ملی 
نخبگان قرار دارد بحث بیمه تکمیلی این عزیزان اســت 
که پیشنهاد دادم بالاترین تعهدات بیمه ای برای نخبگان 

در نظر گرفته شــود که برای هر فرد تقریبــاً در ماه یک 
میلیون و ۲۰۰ هزار تومان و در ســال برای هزار نفر، ۱۲ 

هزار میلیارد تومان باید پرداخت کنیم.

 بیمه هزار نخبه با بالاترین تعهدات بیمه ای
 قطعی شد

وی ادامه داد: البته به من گفته شــد تعهدات بیمه ای کم 
شود تا افراد بیشــتری تحت پوشش بیمه قرار بگیرند که 
بنده پاسخ دادم یا کســی را بیمه نمی کنیم یا اگر این کار 
را انجام می دهیم، باید بهترین شرایط را فراهم کنیم. در 
حال حاضر بیمه تکمیلی برای هزار نفر از نخبگان قطعی 
شده ولی اجرای شچنین طرح هایی به تأمین اعتبار گره 

خورده است.

بودجه 1402 بنیاد تنها 25 درصد محقق شده 
است!

ســید افقهی با بیان اینکه بودجه بنیاد در ســال ۱۴۰۲ 
تاکنون تنها ۲۵ درصد محقق شــده و این موضوع باعث 
شــده که در برنامه ها و حمایت هایمان با مشکل مواجه 
شویم، تصریح کرد: ما تحت فشار هســتیم و از دوستان 

بارها هم پیگیری کردیم.
وی ادامه داد: با توجه به اینکه رئیس بنیاد، معاون علمی 
رئیس جمهور است، متأســفانه این درکِ اشتباه وجود 
دارد که ســازمان برنامه وقتی بودجه ای را برای معاونت 
لحاظ می کند، عنوان می کند که بودجه بنیاد هم در دل 
آن قرار گرفته در حالی که رئیس بنیاد با حفظ ســمت، 

معاون علمی رئیس جمهور است.

اولویت سازمان برنامه و بودجه نخبگان نیست
قائم مقام بنیاد ملی نخبــگان بیان کرد: بارها این را گفته 
ایم که دولتی که می خواهد چند میلیون مســکن بسازد 
برای هزار مسکن نخبگان نباید دچار مشکل باشد و البته 
هم نیست، ولی مساله این اســت که اولویت عزیزان در 
ســازمان برنامه و بودجه نخبگان نیســت. وقتی بودجه 
بنیاد تنها ۲۵ درصد محقق شده و از طرفی طرح مسکن 
نخبگان محقق نشــده و طرح جذب در دســتگاه های 
اجرایی به دلیل عدم تأمین اعتبار در برخی جاها مشکل 
اعتبار دارد، برداشــت ما این است که نخبگان در اولویت 

قرار ندارند و طرح های مربوط به آنها اجرایی نمی شود.

شعار نخبه پروری می دهیم اما در عمل هیچ کاری 
انجام نمی دهیم

وی افزود: مرتبــاً از نخبه پروری، نخبــه گزینی و نخبه 
گماری صحبت می کنیم اما هیــچ اتفاق خاصی در عمل 
برای آنها رقــم نمی خورد. در حال حاضر برای پیشــبرد 
برنامه های جــاری بنیاد با اعتبارات موجود، با مشــکل 

مواجه هستیم و وضعیت نامطلوبی داریم.
 در صورتــی که نســبت فایده بــه هزینــه در حوزه 
نخبگان به شــدت بالا اســت ولــی ما ایــن را در نظر 
نمی گیریم و بنده معتقدم متأســفانه تقســیم درست 

بودجه اتفاق نمیفتد.
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وز پدر    »ایران دوست داشتنی« همزمان با ر
به تلویزیون بر می گردد

برنامه  »ایران دوست داشتنی« همزمان با ولادت امام علی )ع( با اجرای 
پدرام کریمی و با همراهی فلورا ســام، محمد معتمدی و امیرحســین 
مدرس با هدف ایران شناسی و سبکی متفاوت به قاب شبکه یک سیما 

می آیند.
 برنامه  »ایران دوســت داشــتنی« با هدف ایران شناســی و بررســی 
جنبه های مختلف ایــران اعم فرهنگی و هویتــی، تاریخی، اجتماعی، 
اقتصادی و…، خارج از چارچوب های سیاسی به ایران می پردازد. یکی 
از اهداف مهم این برنامه پرداخت به تمام سرزمین ایران است و محدود 

به یک منطقه  خاص نیست.
»ایران دوست داشــتنی« در هر قسمت ســراغ یکی از بوم های ایران 
اسلامی می رود. بومی که ممکن است؛ یک روســتا، یک شهر، یا حتی 
یک منطقه تاریخی باشــد. انتخاب بوم ها با رعایت تنوع جغرافیایی و از 
تمامی استان های کشور خواهد بود، اما معرفی بوم ها با لحن تقسیمات 
کشوری نبوده و متکی به هویت آن بوم است. همچنان که اولویت در هر 

استان لزوما با مرکز استان نیست.
»ایران دوست داشتنی«، قرار است به سبک متفاوتی مخاطبان خود را 

همراه و به ارتفای آگاهی مردم کمک کند.
این برنامــه روزهای چهارشــنبه و جمعه حوالی ســاعت ۱۹ با اجرای 
پدرام کریمی و تهیه کنندگی مقداد مومن نژاد از شــبکه یک ســیما 
پخش می شود که فلورا سام، محمد معتمدی و امیرحسین مدرس نیز 

همراهان »ایران دوست داشتنی« هستند.
گفتنی اســت این برنامه در شــروع کار خود به عنوان ویژه برنامه شب 
یلدای شبکه   یک ســیما در دو قســمت، با همین محوریت و با حضور 
تعداد زیادی مهمان پخش شــد و جز برنامه های فرهنگ محور در شب 

چله بود.

از رادیو سلامت بشنوید
وری در رادیو آموزش فرزندپر

رادیو ســلامت در راســتای ماموریتی که به عهده دارد برنامه هایی با 
محوریت رابطه والدین با فرزندان، فرزندپروری و ... روانه آنتن می کند 

که یکی از این برنامه ها با عنوان »مادرانه« پخش می شود.
فاطمه بی تقصیر تهیه کننده برنامه »مادرانه« که چهارشنبه ها از رادیو 
سلامت روانه آنتن می شود، گفت: این برنامه از تولیدات گروه بهداشت 
و تندرستی رادیو ســلامت اســت که به گویندگی رویا کاظمی پخش 
می شود. با توجه به قرار گرفتن در آســتانه روز پدر، موضوع برنامه روز 
چهارشــنبه چهار بهمن ماه به آمادگی برای پدر شدن اختصاص دارد 
که صحبت کارشــناس برنامه هم با همسرانی است که می خواهند پدر 

شوند و پا به پای همسرشان فعالیت می کنند.

وی ادامه می دهد: سمیه عابدینی استادیار دانشگاه و رواشناس کودک 
و نوجوان کارشناس برنامه است و موضوع کلی برنامه بانوانی هستند که 
قصد دارند مادر شــوند و جواب مثبت بارداری شان از سوی آزمایشگاه 
تایید شده اســت. برنامه »مادرانه« حال و هوای خاصی دارد و پا به پای 
بانوانی اســت که تصمیم به فرزندآوری دارند و قدم های گرم و محبت 
های بی دریغ همسرشــان را در کنارشــان حس می کننــد. ما در این 
برنامه درباره ۹ ماه بارداری صحبــت می کنیم که زیباترین لحظه برای 
مادران است. همچنین به عشــق ورزیدن مادران برای فرزندآوری می 

پردازیم.
این تهیه کننده با بیان اینکه برنامه »مادرانه« یک مجله مادر و کودک 
اســت و به صورت دایره المعارف به همه موضوعات می پردازد، عنوان 
کرد: ما در این برنامه پا به پای بانوان خواهیم بود که می خواهند تجربه 
مادر شدن را داشته باشند. رابطه مادر و فرزند اهمیت بسیاری دارد، چرا 
که منجر به رشد جســمی، عاطفی و اجتماعی کودک می شود و پیوند 
منحصر به فردی اســت که به تعالی و لمس قابــل ملاحظه ای از حس 

خوشبختی ختم خواهد شد.
وی اضافــه کرد: رابطــه مــادر و کودک، پایه و اســاس شــخصیت، 
انتخاب های زندگــی و رفتار کلی کودک اســت. همچنین می تواند بر 

قدرت سلامت اجتماعی، جسمی، روانی و عاطفی آنها تاثیر بگذارد.
از عوامل برنامه می توان به هماهنگی: الهام بوجارنژاد، آیتم ساز: مژگان 

واعظیان و صدابردار: حامد حجتی اشاره کرد.

برای هماهنگی در برگزاری جشنواره فیلم فجر
نشست مشترک وزیر فرهنگ و شهردار تهران 

برگزار شد
نشست مشترک وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی و شهردار تهران دوشنبه 
دوم بهمن  به منظــور هماهنگی در برگزاری چهل ودومین جشــنواره 

بین المللی فیلم فجر در برج میلاد تهران برگزار شد.
 به نقل از مرکز روابط عمومی و اطلاع رســانی وزارت فرهنگ و ارشــاد 
اسلامی، نشست مشــترک محمدمهدی اســماعیلی وزیر فرهنگ و 
ارشاد اسلامی و علیرضا زاکانی شهردار تهران عصر روز گذشته دوشنبه 
دوم بهمن  به منظــور هماهنگی در برگزاری چهل ودومین جشــنواره 
بین المللی فیلم فجر در برج میلاد تهران برگزار شــد. در این  نشســت 
محمدمهدی اســماعیلی وزیر فرهنگ و علیرضا زاکانی شهردار تهران 
هماهنگی های لازم برای برگزاری چهل ودومین دوره جشــنواره فیلم 

فجر را در محل برج میلاد انجام دادند.
همچنین طرفین با توجه به همگرایــی و همکاری های صورت گرفته 
برای برگزاری چهل ودومین دوره جشنواره از اقدامات صورت گرفته در 
مجموعه های متقابل یعنی وزارت فرهنگ و شهرداری قدردانی کردند.

در این  نشســت محمد خزاعی معاون وزیر فرهنگ و رییس ســازمان 
سینمایی، محمدمهدی ســموعی رییس مرکز روابط عمومی و اطلاع 
رســانی وزارت فرهنگ و ارشــاد اســلامی، امین توکلــی زاده معاون  
اجتماعی فرهنگی شــهردار تهــران، مهرداد باقری رییس ســازمان 
فرهنگی هنــری شــهرداری، مهدی مذهبــی مدیرعامل ســازمان 
زیباســازی شــهرداری تهران و عبدالمطهر محمدخانی رییس مرکز 

ارتباطات و امور بین الملل شهرداری تهران حضور داشتند.
پیرو تفاهم امضا شــده بین سازمان ســینمایی و ســازمان فرهنگی 
هنری شــهرداری تهران، برج میلاد به عنوان خانه اصلی چهل ودومین 
جشــنواره بین المللی فیلم فجر انتخاب شــد و در روزهــای ۱۲ تا ۲۲ 

بهمن ماه در اختیار جشنواره خواهد بود.
وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی در حاشیه نشست مشــترک با شهردار 
تهران، با تقدیر از رویکرد فرهنگی مدیریت شــهری تهران در ۲ ســال 
گذشــته گفت: در حــوزه فرهنگ و هنر بیــش از هر نهــاد دیگری از 
همراهی های شــهرداری تهران برخوردار بوده ایــم، از این رو همراهی 

شهرداری تهران با وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی قابل تقدیر است.

قاب

نورمن جویســون کارگــردان »مــاه زده«، »ویلون 
زن روی بــام« و »در گرمای شــب« در ۹۷ ســالگی 

درگذشت.
 نورمن جویســون کارگردان و تهیه کننده نامزد اسکار 
که با کارگردانی درام نژادی »در گرمای شب« در سال 
۱۹۶۷ اســکار بهترین فیلم را دریافت کرد و ســازنده 
فیلم های تحســین شــده دیگری چون »مــاه زده«، 
»روس هــا می آیند، روس هــا می آینــد«، »ماجرای 
توماس کرون« و همچنین فیلم های موزیکال »ویلون 
زن روی بام« و »عیســی مســیح سوپراســتار« بود، 

درگذشت. وی ۹۷ ساله بود.
فعالیت ســینمایی جویسون با ســاخت کمدی های 
پرزرق و برق دوریس دی ماننــد »هیجان همه چیز« 
آغاز شــد، اما وجدان اجتماعی جویسون با فیلم هایی 
 »F.I.S.T« چون »در گرمای شــب« و درام کارگری
ظهور کرد و به دنبال آنها به ســاخت فیلم های دیگری 
درباره تنش های نژادی مانند »داســتان یک سرباز« 
و »صاحب خانــه« روی آورد؛ گرچه هرگز از ســاخت 

کمدی ها و عاشقانه ها دست نکشید.
جویســون در گیشــه هم موفق بــود و معمولا نبض 

تماشــاگران را در دســت داشــت، اما این 
موفقیــت را همیشــه نزد منتقدان کســب 
نمی کرد. او ۷ نامزدی اســکار کســب کرد و 
تنها در ســال ۱۹۹۹ جایزه یادبود آکادمی 
را به دســت آورد.وی ســال ۱۹۶۱، پس از 
موفقیت هایــی کــه در تلویزیــون بریتانیا، 
کانادا و آمریکا کسب کرد، با محدودیت های 

تلویزیونی مواجه شــد و به هالیوود رفت تا حرفه اش را 
دنبال کند. اولین تلاش او کمدی »۴۰ پوند دردســر« 
با بازی تونی کورتیس بود که پس از موفقیت در گیشه، 
یونیورسال قراردادی هفت ساله با وی امضا کرد. فیلم 
بعدی او »هیجان تمــام« با بازی ملکه اســتودیوها، 
دوریس دی از قبلی هــم موفق تر شــد و »برایم گلی 

نفرست« سال ۱۹۶۴ هم همین جایگاه را کسب کرد.
با شــکوفا شــدن حرفه ســینمایی اش، جویســون 
تلویزیــون را به طــور کامــل رهــا نکــرد و به عنوان 
تهیه کننده اجرایی در برنامه هفتگی جودی گارلند در 

تلویزیون ماند.
پس از پایان »هنر عشــق« با جیمز گارنر، جویســون 
قراردادش با یونیورســال را رها کرد و اولین درام خود 

را ســاخت که وسیله شــناخته شدن استیو 
مک کوئین با »بچه سینسیناتی« بود. در این 

فیلم او جانشین سام پکین پا شد.
ســال ۱۹۶۶ کمــدی »روس هــا می آیند، 
روس ها می آینــد« با بــازی آلــن آرکین 
موفقیت زیادی کســب کرد و نامزد اســکار 

بهترین فیلم شد.
فیلم بعدی جویســون، »در گرمای شــب« در ســال 
۱۹۶۷ برنــده اســکار بهترین فیلــم شــد و او برای 
کارگردانی آن نامزدی اســکار را به دســت آورد. راد 
استایگر، با بازی در نقش یک کلانتر نژادپرست جنوبی، 
برنده اسکار بهترین بازیگر مرد شد و سیدنی پواتیه در 
نقش به یاد ماندنی ویرجیل تیبز ظاهر شــد. این فیلم 
بعدها با کارول اوکانر تبدیل به یک ســریال تلویزیونی 

محبوب شد و پواتیه دوباره نقش خود را تکرار کرد.
جویســون دوباره با مک کوئین و ســتاره نوظهور فی 
داناوی در فیلم عاشقانه »مسئله توماس کرون« همراه 

شد که موفقیت بزرگی کسب کرد.
هزینــه ۹ میلیون دلاری برای نســخه ســینمایی از 
موزیکال مشــهور برادوی »ویلون زن روی بام« نتیجه 

بسیار خوبی داشت. تماشاگران آن را دوست داشتند و 
این فیلم نامزد بهترین فیلم و کارگردانی شد. او سپس 
اقتباسی از موزیکال راک »عیسی مسیح سوپراستار« 

را ساخت که تقریباً به همان اندازه محبوب بود.
جویســون پس از برقراری رابطه با یونایتد آرتیســتز، 
شروع به تولید فیلم هایی از جمله اولین فیلم  هال اشبی 
»صاحب خانه« و وســترن »بیلی دو کلاه« تد کوچف 
کرد.فیلم بعدی او، اکشن »رولربال« در سال ۱۹۷۵، با 
بازی جیمز کان، عملکرد خوبی داشت و تلاش او برای 
ترغیب تماشاگران به جدی گرفتن سیلوستر استالونه 

در »F.I.S.T« در سال ۱۹۷۸ هم قابل تحسین بود.
جویسون سال ۱۹۷۹ با »... و عدالت برای همه« با بازی 
آل پاچینو بازگشــت و همچنین با کمــدی »بهترین 
دوســتان« با بازی برت-رینولدز و گلدی هاون موفق 
ظاهر شد و اقتباس وی از تریلر پرتنش نژادی »داستان 
یک ســرباز« هم با اقبال منتقدان و تماشاگران مواجه 
شــد و وی به عنوان یکی از تهیه کنندگان فیلم نامزد 
دریافت جایزه اســکار شــد. »آگنس خدا« محصول 
۱۹۸۵ هم با بازیگرانی چون جین فوندا و آن بنکرافت 

پس از آن ساخته شد.

چهره

خریدار   خبر مســتقل شــدن جشنواره 
موســیقی پاپ، ثمرات بســیاری به همراه 
دارد که ســبب رقابتی شــدن بخش های 
مختلف موســیقی پاپ و فعالان این حوزه 
خواهد شــد و اقتصاد این شاخه از موسیقی 
را بســیار پرَوارتر از وضع فعلــی آن خواهد 

کرد.
رضا مهــدوی؛ آهنگســاز، نوازنده، مدرس 
و دبیر ســی ونهمین جشــنواره بین المللی 
موســیقی فجر در خبری مهم اعلام کرد که 
احتمالا سال آینده، شــاخه پاپ به صورت 
جشنواره ای مســتقل برگزار می شود. یک 
خبر مهم و البته بسیار خوشایند که ساحت 
جشــنواره موســیقی را چندگام به سمت 
اســتانداردهای جهانی نزدیک تــر کرده و 
کیفیــت ایــن جشــنواره را در مواجهه ای 

مستقیم با اقتصاد بازار آزاد، محک می زند.

اما چرا برگزاری جشنواره ای 
مستقل برای موسیقی پاپ تا این 

اندازه مهم است؟
هم اکنون سال هاســت که موســیقی پاپ 
به عنوان بخشــی غیررقابتی، در جشنواره 
موسیقی فجر حضور دارد. بخشی پرطرفدار 
و محبوب که ســرمایه در گردش بسیاری 
دارد و ویترین جشــنواره فجر است اما این 
بخش با تمام قابلیت هایی که در خود دارد، 
به عنوان بخشی غیررقابتی مطرح است که 
صدالبته نمی تواند جایگاه مناســبی برای 

این شاخه از موسیقی مهم باشد.
حال اما جشــنواره مســتقل پاپ می تواند 
زمینه بســیار مناســبی برای رقابت میان 

فعالان این حوزه باشــد. رقابتی که می توان 
علاوه بر خواننــدگان، در بخش هایی چون 
ترانه، نوازندگان و حتــی کمپانی های این 
حوزه نیز برقرار باشد تا یک نگاه عملکردی 

و رقابتی در این حوزه مطرح باشد. 
درســت مانند جشــنواره فیلم فجر که آثار 
بخش مســابقه، طــی ۱۰ روز نمایش داده 
شده و مردم برای تماشــای فیلم ها، بلیت 
می خرنــد و در انتها نیــز داوری در تمامی 
بخش های تولید یک فیلم انجام و برترین ها 

معرفی می شوند.
موسیقی پاپ کشــور به دلیل تنوع نگاه ها، 

ســلایق و خوانندگانی که در خــود دارد، 
می تواند نوید یک جشــنواره پربار، پررونق 
و حرفــه ای را بدهد؛ جشــنواره ای که طی 
آن قرار است درصد بیشتری از خوانندگان 
حاضر در بازار موســیقی، در ایــن رویداد، 
اجــرای برنامــه داشــته باشــند و فعالان 
بیشتری از موســیقی پاپ محک بخورند. 
جشــنواره ای که طــی آن بــرای بهترین 
اجرا، بهتریــن گروه، خواننده، آهنگســاز، 
تنظیم کننده، نوازنده، صدابردار، شــرکت 
تولید و... داوری صــورت گرفته و برترین ها 

در پایان این رقابت اعلام شوند.

همچنیــن ایــن جشــنواره می توانــد 
درآمدزایی بســیارخوبی داشته باشد که 
با توجه به ســاختار دولتــی آن که قطعا 
کاهش هزینــه بلیت را به همــراه خواهد 
داشــت که ســبب می شــود تــا درصد 
بیشتری از مردم، توان شــرکت در آن را 

داشته باشند. 
همچنین اگر برای این جشنواره، جایزه ای 
مخصوص طراحی شــود که به عنوان المان 
شــهرت یابد، می توانــد دســتاورد فنی و 
بهتری را به همراه داشــته باشــد. درست 
مانند سیمرغ جشنواره فیلم فجر که به یک 

افتخار برای هر ســینماگری تبدیل شده و 
عموم مردم نیز از ماهیت آن اطلاع دارند.

ضمن اینکه مشــابه چنیــن رویدادی در 
کشــور وجود ندارد مثلا برای جشــنواره 
فیلم فجر، چندین رویداد مشــابه در طول 
ســال وجود دارد اما این اتفــاق، در حوزه 
موسیقی و علی الخصوص شاخه پاپ، هیچ 
مشــابهی ندارد و خلاء چنین حرکتی در 
جامعه ای کــه با وجود تمامی مشــکلات 
اقتصادی و گرانی بلیت، باز هم اســتقبال 
بســیار خوبی از اجراهای زنده و تولیدات 
پاپ به عمل می آورد، به شــدت احساس 

می شود.
برای جشــنواره پاپ، می تــوان بخش های 
مهم و متنوعی را طراحی کــرد که رهاورد 
بســیار خوبی را برای صنعت این شــاخه از 
موســیقی به همراه خواهد داشت. اتفاقی 
بســیارمهم که باید ســال ها پیش به وقوع 
می پیوســت اما اکنــون هم دیر نیســت و 
می توان با یک مهندســی درســت، علاوه 
بر رقم زدن یک جریــان حرفه ای، رضایت 
طیف گسترده ای از مخاطبان این شاخه از 

موسیقی را به دست آورد.
امیدواریم مدیران دفتر موســیقی در این 
زمینه، یــک همت عالی به خــرج داده و 
ســازوکار برگزاری این جشنواره مستقل 
را در یک زمان مناســب و با یک مهندسی 
هدفمند و هوشمند فراهم کنند تا یکی از 
مردمی ترین و پرطرفدارترین شاخه های 
موســیقی، بتواند به شکل همه جانبه تری 
مــورد حمایت و محــک حرفــه ای قرار 

بگیرد.

در ۹۷ سالگی؛نورمن جویسون کارگردان خستگی ناپذیر از دنیا رفت

شمشیری دو لبه در جشنواره تئاتر فجر
خریدار  حالا دیگر ســومین سال پیاپی 
است که هنوز خبر جدی و امیدوارکننده ای 
از برگــزاری جشــنواره تئاتر دانشــگاهی 
نیســت. با همین دغدغه اســت کــه دبیر 
چهل و دومین جشنواره تئاتر فجر که خود 
چهره ای دانشگاهی اســت، بخش مسابقه 
تئاتر دانشــجویی را به این دوره از جشنواره 

اضافه کرده است.
اولیــن بار نیســت که بخشــی بــه عنوان 
تئاتر دانشــگاهی در جشــنواره تئاتر فجر 
پیش بینی شده اســت. در ده های گذشته 
هم این رویه وجود داشــته تا دانشــجویان 
هم سهمی از مهم ترین جشــنواره تئاتری 
کشور داشته باشند. اما نکته قابل تامل این 
اســت که در ان مقطع، هنوز جشنواره تئاتر 
دانشگاهی راه اندازی نشــده بود در حالیکه 
در دهه های اخیر، با گســترش فعالیت های 
دانشــجویی و در دوران رونــق کانون های 
تئاتر دانشگاهی، جشنواره تئاتر دانشگاهی 
به عنــوان رویــدادی مســتقل و در قامت 
جشنواره ای قابل اعتنا به فعالیت خود ادامه 

داده است.
نکته جالب تر در برگزاری این جشنواره این 
بود که جشنواره تئاتر دانشگاهی حتی ساز 
و کاری حرفه ای تر از دیگر جشــنواره های 
تئاتری کشــورمان داشــت. به این صورت 
که برخلاف دیگر جشنواره ها که دبیرخانه 
ثابتــی ندارنــد، اتفاقــا جشــنواره تئاتر 
دانشــگاهی هم دبیرخانه ای ثابت داشت و 
هم دبیر هر دوره آن در اختتامیه دوره قبلی 
معرفی می شــد تا دبیر منتخب، یک سال 
بــرای برنامه ریزی های خود زمان داشــته 

باشد و دچار شتابزدگی نشود.
از سوی دیگر، جسارت جامعه دانشجویی، 
یکی دیگر از نقــاط مثبت این جشــنواره 
بود که آن را از جشــنواره های دیگر متمایز 
می کرد. مجموعه این شــرایط سبب شده 

بود تا اهل فن و کســانی که در زمینه تئاتر، 
دغدغه جدی داشــتند، حتی اگــر پیگیر 
جشــنواره های همیشــگی تئاتر نبودند، 
اما جشنواره تئاتر دانشــگاهی را به عنوان 

اتفاقی مهم و جریان ساز، دنبال کنند.
ضمن اینکه این جشنواره فرصتی بود برای 
دانشجویان تا ســاز و کار حرفه ای برگزاری 
یک جشــنواره را از نزدیــک تجربه کنند 
چراکه همه عوامــل آن از دبیــر تا اعضای 
دبیرخانه و گروه برگزارکننده، همه، از بدنه 
دانشجویی انتخاب می شــدند و با برگزاری 
این جشــنواره فرآیندهایــی نظیر انتخاب 
دبیر، دعوت از گروه هــای بخش بین الملل، 
انتخــاب داوران و گروه هــای بازخوانی و 
بازبینــی، برنامه ریزی بــرای کارگاه های 
آموزشــی و دعوت از  مهمانان خارجی و ... 

را تجربه کنند.
با این حال به دنبال تغییر فضای دانشگاه ها 
در دهه اخیــر و تعطیلــی کانون های تئاتر 
دانشجویی، جشــنواره تئاتر دانشگاهی هم 
از دوران شکوفایی خود فاصله گرفت. ابتدا 
ســاز و کار انتخاب دبیر تغییر کرد و وزارت 
علوم، مستقیم تر وارد کار شد و از سوی دیگر 
فضای جشنواره دچار محدودیت هایی شد 
که با روح جسور دانشــجویی فاصله داشت. 
مجموعه این ها در کنار عواملی دیگر سبب 
شــد تا این جشــنواره به تدریج، درخشش 
اولیه خود را از دســت بدهد تا جایی که در 
سال های اخیر محکوم به تعطیلی شد و این 
در حالی است که جشنواره تئاتر دانشگاهی، 
حتــی در کم فروغ تریــن دوران های خود 
همواره از ســوی هنرمنــدان دغدغه مند 
تئاتر مورد توجه بوده اســت. به طوری که 
در آخریــن دوره برگــزاری آن چهره هایی 
همچون حمید پورآذری، افســانه ماهیان، 
حســین کیانی و ... در ترکیب هیات داوران 
آن حضور داشــتند و نوید محمــدزاده نیز 

یکی از حامیان برگزاری آن بود که نشــان 
می داد حتی کالبد کم جان این جشــنواره 

برای اهالی تئاتر، مهم است.
در دوران کرونا، جشــنواره تئاتر دانشگاهی 
نیز همچون اغلب رویدادهــای جمعی، به 
ورطه تعطیلی افتاد اما نکتــه غم انگیز این 
اســت که گویی این وضعیت ســبب شد تا 
وزارت علوم برای همیشــه بار مســئولیت 

برگزاری این رویداد را بر زمین بگذارد.
حالا بعــد از چند ســال وقفــه، دبیر چهل 
و دومیــن جشــنواره تئاتر فجــر که خود 
استاد دانشگاه و پژوهشــگر است، بر اساس 
دغدغه شــخصی خود، بخش دانشــجویی 
را بــه ایــن دوره از جشــنواره اضافه کرده 
اســت تا دانشــجویانی که در این ســال ها 
کمترین امکانی برای بــروز توانمندی ها و 
استعدادهای خود نداشــتند، مجالی برای 
عرض اندام پیدا کننــد. در نیت خیر مهدی 
حامد سقایان، دبیر جشــنواره چهل و دوم، 
شک و تردیدی نیســت ولی همچنان این 
نگرانی وجود دارد تا وزارت علــوم به بهانه 
برگزاری بخش دانشــجویی در جشــنواره 
تئاتر فجر، مســئولیت خود را در برگزاری 

این جشنواره به دوش وزارت ارشاد بگذرد.
از طرف دیگر جشــنواره تئاتــر فجر هنوز 
آیین نامه کاملا ثابتی ندارد و ممکن اســت 
دبیــر دوره بعدی آن، تمایلی بــه برگزاری 

بخش دانشجویی نداشته باشد.
شــاید بر اســاس همین دغدغــه بود که 
مجتبی صفری، معاون فرهنگی اجتماعی 
وزارت علــوم  بــه عنــوان نماینــده این 
وزارتخانه در نشست خبری چهل و دومین 
جشــنواره تئاتر فجر حاضر شد و در پاسخ 
به خبرنگاران تئاتر تاکید کــرد که اضافه 
شدن بخش دانشجویی در جشنواره تئاتر 
فجر به معنای جایگزینی جشــنواره تئاتر 
دانشگاهی نیســت و این جشنواره به قوت 

خود باقی است.
او در آن نشســت توضیح داد کــه تئاتر در 
دانشگاه هم با شــرایط خاصی مواجه است 
و کمتر از یک درصد فعالیت دانشجویان به 
کارهای هنری اختصاص دارد. سال گذشته 
بحث بازبینی و بازآفرینی رویدادهای مان را 
داشتیم و به دلیل برخی از مشکلات، امکان 

برگزاری جشنواره تئاتر دانشگاهی نبود.
هرچنــد ایــن نماینــده عنوان کــرد که 
جشــنواره تئاتر دانشــگاهی قطعا برگزار 
می شود ولی تاریخ دقیقی برای برگزاری آن 

مشخص نکرد.
بنابراین همچنــان این نگرانــی در زمینه 
برگزاری جشــنواره تئاتر دانشگاهی وجود 
دارد چراکه هنوز نه خبــری از انتخاب دبیر 
جشنواره هســت و نه از انتشــار فراخوان و 
اصولا هیــچ صحبتی در ایــن زمینه عنوان 
نشــده و حال آنکه تقویم جشــنواره تئاتر 
دانشــگاهی، اردیبهشت هر ســال است و 
اگر آن گونه که نماینــده وزارت علوم تاکید 
کرد، قرار باشــد دوره بعدی جشنواره سال 
آینده برگزار شود، باید تاکنون خبرهایی از 
برگزاری آن منتشر می شد. بنابراین جامعه 
تئاتری و دانشگاهی حق دارد اگر نگران یک 
وعده بی ســرانجام دیگر در زمینه برگزاری 

این جشنواره باشد.

از ســوی دیگــر، اضافــه شــدن بخــش 
دانشگاهی به جشــنواره تئاتر فجر نباید به 
گونه ای باشــد که این جشنواره را از ماهیت 
اصلی خــود دور کند. در ایــن دوره، حضور 
پرتعداد آثار بخش دانشــجویی در جدول 
چهل و دومین جشــنواره تئاتر فجر، با نقد 
برخــی از چهره های هنری مواجه شــد که 
معتقد بودند این جشــنواره بیشــتر شاهد 
آثار دانشــجویی است و شــاید می کوشد 
جای خالی گروه های حرفه ای تئاتر را با آثار 

دانشجویی پر کند.  
اما اهالی تئاتر خــوب به یــاد دارند که در 
ده های گذشته، هرچند جشنواره تئاتر فجر 
جایی برای دانشــجویان در نظر می گرفت، 
ولی این توجــه، در حــدی معقول صورت 
می گرفت. به ایــن معنا که آثــار برگزیده 
جشنواره تئاتر دانشگاهی به جشنواره تئاتر 
فجر معرفی می شــدند و ضمــن معرفی به 
جامعه تئاتری و مخاطبان، با گرفتن اجرای 
عمومی در یکی از سالن های حرفه ای تئاتر، 

جایزه درخوری دریافت می کردند.
اینها نکاتی اســت که هم ممکن است برای 
جشــنواره تئاتر فجر به عنوان نقطه ضعف 
تلقی شود و هم جامعه دانشگاهی را از بابت 
مســئولیت پذیری در برگزاری جشــنواره 

تئاتر دانشگاهی، دچار نگرانی کند.
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 باشگاه پرسپولیس در تلاش اســت تا مهاجم گلزن و 
سابق خود را به خدمت بگیرد.

باشگاه پرســپولیس این روزها، در شــرایط حساس و 
سرنوشت ســازی قرار داد. آنها علاوه بر پروژه انتخاب 
ســرمربی جدید خود، در تلاش برای جذب بازیکنان 

مطرح هستند تا ترکیب تیم را تقویت کنند.
این تیم کــه در نیم فصل اول با مشــکل گلزنی مواجه 
بود، به دنبال تقویت خط حمله خود در نقل و انتقالات 
زمستانی ست. این باشگاه ابتدا به سراغ جواد آقایی پور 
مهاجم ۲۴ ســاله و گلزن باشگاه اســتقلال خوزستان 

رفت که بعــد از چند دوره مذاکــرات این دو 
باشگاه با هم به توافق نرسیدند تا حضور این 
مهاجم گیلانی در بین سرخ پوشــان منتفی 

شود. 
در ادامه بعد از منتفی شــدن ایــن انتقال، 
نبیل باهویــی مهاجم ســوئدی و جنجالی 
قرمزها نیز در لیســت خروج ایــن تیم قرار 

گرفت تا این تیم بیشــتر از هر زمانی به دنبال جذب 
مهاجم باشد.

روز گذشته اعلام شــد باشگاه پرســپولیس با عیسی 

آل کثیر مهاجم ســابق خود که با حواشــی 
فراوان از این تیم جدا شــد به توافق رسیده و 
از این مهاجم گلزن به زودی به عنوان خرید 
جدید این تیم رونمایی خواهد شــد. با وجود 
بازگشــت آل کثیر اما باشــگاه پرسپولیس 
همچنان به دنبال تقویت خــط حمله خود 

است.
از این رو باشگاه پرسپولیس مذاکرات موفقیت آمیزی 
را با علی علیپور مهاجم سابق و گلزن خود داشته است. 
مدیران این باشــگاه در خصوص شــرایط جذب این 

مهاجم نامه نگاری های را با باشگاه ژیل ویسنته پرتغال 
که علیپور در آن حضور داشــته اســت، انجام دادند. 
مدیران پرسپولیس منتظر اعلام شــرایط این باشگاه 
پرتغالی بــرای جذب مهاجم ایرانی آنهاســت تا بعد از 
بحث و بررسی برای بازگشــت مهاجم گلزن خود اقدام 

کنند. 
گفته می شــود اگر مشــکلی رخ ندهد بهترین گلزن 
پرســپولیس در تاریــخ رقابت های لیگ برتــر بعد از 
گذشت سه ســال باردیگر می تواند لباس تیم محبوب 

خود را برتن کند.

دارنده ۲ نشــان طلای وزنه برداری در المپیک گفت: 
به دنبال ســه ســهمیه المپیک خواهیم بود تا بتوانیم 
همانند دوره های گذشته خوشــرنگ ترین مدال را در 
پاریس بگیریم.مراســم ضیافت سده المپیک در سالن 
اجلاس سران آغاز شد. در این مراســم ضمن تقدیر و 
تجلیــل از مــدال آوران ادوار المپیــک )۱۹۴۸ لندن 
_ ۲۰۲۰ توکیو( و اهدای نشــان افتخار به آنان از تنها 

صدای ماندگار جهان پهلوان غلامرضا تختی )یادگاری 
و امانت اســتاد بهمنش( و موســیقی المپیک ساخته 

استاد انتظامی نیز رونمایی خواهد شد.
حسین رضازاده در حاشیه مراسم جشن سده المپیک، 
اظهار کرد: هم اینک تعدادی از ملی پوشــان در اردوی 
شــهر چالوس حضور دارند. یک هفته پیش نیز کمیته 
فنی به همــراه رییس فدراســیون از نزدیک تمرینات 

را دیدم. سه سهمیه به کشــورها در اوزان ۸۹، ۱۰۲ و 
فوق ســنگین داده شــد و ما نیز ســهمیه را خواهیم 
گرفت. المپیک جای برترین هاســت و وزنه برداری در 

المپیک ها همیشه مدال گرفته است.
وی ادامــه داد: در حال حاضــر ملی پوشــان در اردو 
هســتند و تمرینات خــود را ســپری می کنند. تک 
تک رقبــای ما در المپیــک به ویژه دســته ۸۹ و فوق 

ســنگین رقابت داریم تا خوش رنگ تریــن مدال را در 
پاریس بدســت بیاوریم.عضو کمیته فنی فدراسیون 
وزنه برداری در خصوص پیش بینی ها در فوق سنگین 
وزنه بــرداری المپیک گفــت: مــدال قوی ترین مرد 
المپیک چند دوره برای ایــران بود. البته ما در المپیک 
توکیو هم مدال نقــره گرفتیم. تالاخــادزه وزنه بردار 

گرجستان قوی است اما ما هم علی داوودی را داریم.

پرسپولیس

وزنه برداری

خریدار  بعد از جلســه علی خطیر و جواد 
نکونام، هواداران اســتقلال چشــم انتظار 
فعالیت دوباره تیم شــان در بازار زمســتانه 

هستند.
اســتقلالی ها بعد از گذراندن یک نیم فصل 
درخشــان و موفق و کســب مقام نخست، 
برای حفــظ جایگاه خــود تا پایــان فصل 
و رســیدن به عنــوان قهرمانی کار بســیار 
دشواری را در پیش دارند. یکی از گلایه های 
جواد نکونام در طول برگــزاری رقابت های 
نیم فصل اول، کمبود بازیکن در فهرســت 
اســتقلال بود و با توجه به دوران پرچالش 
آبی ها در بازار تابستانه، به نظر می رسید که 
آن ها رویکردی متفاوت را در نقل وانتقالات 
زمســتانه در پیش گیرند اما فعلًا خبری از 
جــذب بازیکنــان موردنظر جــواد نکونام 
نیست.رافائل سیلوا تنها خرید استقلال در 
بازار زمستانه اســت که این مدافع برزیلی 
ســرانجام بعد از کش وقوس های فراوان به 
تهران ســفر کرد و قرار اســت در تمرینات 
اســتقلال حضور یابد. در حالی ســیلوا به 
استقلال پیوسته که در نقطه مقابل، سعید 
مهری از جمع آبی پوشان پایتخت جدا شده 
و همچنین مصدومیت شــدید کوین یامگا 
باعث شده تا این ســتاره فرانسوی هم فعلًا 
در دســترس کادرفنی آبی ها نباشد تا روی 
کاغذ، نه تنها فهرست اســتقلال نسبت به 
نیم فصل نخست تقویت نشــده باشد، بلکه 
آن ها در مقایسه با نیم فصل نخست بازیکن 
کمتــری را هم در فهرست شــان داشــته 

باشند!

نکونام و خطیر سرانجام باهم
 رودررو شدند

جواد نکونــام در طول هفته های گذشــته 
۲ فهرســت خرید در اختیار مدیران باشگاه 
استقلال قرار داده و جالب آنکه گفته می شد 
نکونام از مدیران باشگاه خواسته تا بازیکنان 
موردنظر او را جذب کنند و سپس به دنبال 
برگزاری جلسه باشند! با این وجود سرانجام 
بعد از چند هفته چشم انتظاری، روز گذشته 

اولین جلسه رســمی نقل وانتقالاتی میان 
نکونــام و خطیــر در کمپ ناصــر حجازی 
برگزار شد و در این جلســه، گفته می شود 
که ســرمربی اســتقلال بر جذب بازیکنان 
موردنظر خود تاکید کرده و در طرف مقابل 
هــم خطیر به ســرمربی آبی هــا اطمینان 

خاطر داده که رضایت او را جلب کند.
آبی پوشان پایتخت در حالی تمرینات خود 
را پشت ســر می گذارند که یکی از اتفاقات 
عجیب، فقدان حضور مربی بدنســاز آبی ها 
در تمرینات این تیم اســت. یوسو سسما که 
بعد از پایان نیم فصل نخســت به کشورش 
بازگشــته، به دلیل عدم دریافت مطالباتش 
حاضر به بازگشــت به تهران نیست و گفته 
می شود که در جلسه روز گذشته، نکونام از 
خطیر خواســته تا این موضوع را حل وفصل 
کند و براســاس آخرین خبرها، قرار اســت 
مطالبات مربی بدنســاز آبی ها طی روزهای 
آتی پرداخت و او تــا پیش از پایــان هفته 
جاری به تهــران بازگــردد و در تمرینات 

استقلال حضور پیدا کند.

تورس، سرلیست خریدهای 
زمستانی نکونام

سرمربی استقلال در حالی اصرار به جذب 
بازیکنــان موردنظــرش دارد کــه گفته 
می شــود مهم تریــن خواســته او در بازار 
نقل وانتقالات زمستانه، جذب روبرتو تورس 
اســت. در این زمینه، استقلالی ها گام های 
نخســت را برای جذب ســتاره اسپانیایی 
برداشــته اند اما با توجه به درخواست یک 
میلیون یورویی گل گهری هــا برای صدور 
رضایت نامه تورس، رایزنی ها برای کاهش 
این رقم در حال انجام است و گفته می شود 
در جلسه روز گذشته، صحبت هایی درباره 
معاوضه چند بازیکن اســتقلال برای خرید 
تورس میان خطیر و نکونام انجام شــده و 
در این باره ســرمربی آبی ها موافقت خود را 

اعلام کرده است.
مدیران باشــگاه اســتقلال قرار  است طی 
روزهای آینــده مذاکرات خــود در زمینه 
جذب تــورس را با جدیت بیشــتری دنبال 
کنند؛ چرا که ستاره اســپانیایی هم شخصاً 

خواهان حضور در اســتقلال شده و همین 
مسئله در مسیر انتقال او به جمع آبی پوشان 
پایتخت، ســهولت ایجاد کرده است. البته 
که گفته می شــود فعلًا چراغ سبزی در این 
زمینه از ســوی گل گهری ها نشــان داده 
نشــده اما مدیران باشگاه اســتقلال برای 
جلب رضایت کادرفنی خــود امیدوارند که 

با روبرتو تورس به توافق برسند.

اسلامی و باقری هم آبی پوش 
می شوند؟

محمدحسین اســلامی، پدیده جوان تیم 
ذوب آهن اصفهان هم دیگر بازیکنی اســت 
که در روزهای گذشته اســتقلالی ها برای 
جذب او تلاش کرده اند. بــا توجه به تمایل 
نکونام بــرای جذب اســلامی، مذاکرات با 
مدیران باشــگاه ذوب آهن در حــال انجام 
اســت و گفته می شود که اســتقلالی ها با 
طرح پیشنهادی مبنی بر معاوضه بازیکنانی 
مانند امیرعلــی صادقی و محمدحســین 
زواری به دنبال خرید اسلامی هستند و امید 

دارند که بتوانند با ایــن معاوضه، هزینه ای 
بابت صدور رضایت نامه اســلامی پرداخت 
نکنند. البته که هنوز مذاکرات به ســرانجام 
نرسیده اما تلاش اســتقلالی ها برای جذب 
پدیده موردپســندِ نکونام در حــال انجام 

است.
فرشــید باقری در ۲ فهرســت ارائه شده از 
سوی نکونام نامش حضور نداشت اما با توجه 
به جدایی ســعید مهری از استقلال، گفته 
می شود که سرمربی آبی پوشان پایتخت نام 
باقری را به مدیران باشــگاه معرفی کرده و 
این بازیکن هم شــخصاً تمایل دارد به جمع 
آبی پوشــان پایتخــت بازگــردد. البته که 
استقلالی ها در حالی به دنبال جذب فرشید 
باقری هســتند که قصد ندارند برای صدور 
رضایت نامه او هزینــه کنند و در صورتی که 
باقــری بتواند رضایت نامه اش را از باشــگاه 
مــس رفســنجان دریافت کنــد، احتمال 
بازگشــت او به جمع بازیکنان اســتقلال 
قریب الوقوع است. فرشید باقری درخواست 
فســخ قرارداد خود را رســماً بــه مدیران 
باشگاه مس داده و گفته می شــود با توجه 
به مطالباتی کــه از این باشــگاه دارد، او راه 
آسانی برای جدایی از جمع نارنجی پوشان 

دارد.
هــواداران اســتقلال در طــول هفته های 
گذشته امیدوار بودند که با توجه به شرایط 
مبهم نیمکت پرســپولیس، تیم شان بتواند 
در بازار زمســتانه از سرخ پوشــان پایتخت 
پیش بیفتــد اما حالا بــا توجه بــه خرید 
بازیکنانی مانند عبدالکریم حســن و توافق 
برای خرید عیســی آل کثیر، اســتقلالی ها 
دل نگران وضعیت تیم شان در بازار زمستانه 
هســتند. با این وجود، جــذب بازیکنانی 
مانند روبرتو تورس، محمدحسین اسلامی 
و البته فرشــید باقری می تواند هم طلســم 
ناکامی هــای نقل وانتقالاتی اســتقلال را 
بشــکند و هم اینکــه به فعالیــت آن ها در 
بازار زمســتانه رونق بدهد که باید دید این 
انتقال ها طی روزهای آینده رســمیت پیدا 

می کند یا خیر.

بازگشت به خانه بعد از سه سال؛  آقای گل به پرسپولیس نزدیک شد

رضازاده: به دنبال کسب سه سهمیه پاریس هستیم

غیرمنتظره ترین انتقال در زمستان

 دقیقی از هدایت شمس آذر استعفا کرد تا سرمربی مس شود!
خریدار  ســعید دقیقی با انتشار پیامی در 
صفحه شخصی خود از سمتش کناره گیری 
کرد و گفته می شود به زودی مراسم معارفه 
او در کسوت سرمربی مس رفسنجان انجام 

می شود.
شــمس آذر قزوین، شگفتی ساز نیم فصل 
نخســت لیگ برتر فوتبال ایران در دوره 
بیست وسوم بود؛ تیمی که در اولین سال 
حضورش در ســطح اول فوتبــال ایران 
موفق شــد ۲۳ امتیاز در طــول ۱۵ بازی 
به دســت آورد و با وجود کســر ۳ امتیاز، 
یشمی پوشــان با هدایت ســعید دقیقی 
موفق شدند در رتبه نهم جدول به کار خود 
در نیم فصل اول پایان بدهند و حسن ختام 
کار شاگردان دقیقی در نیم فصل نخست، 
کســب پیــروزی خانگی برابر ســپاهان 
اصفهان بود و آن ها همچنین موفق شدند 
در نبرد بــا تراکتور هــم در نیم فصل اول 
برنده شــوند و اســتقلال را هم در قزوین 

متوقف کردند!
شــاگردان دقیقی بعد از شگفتی سازی در 
نیم فصل نخســت، دوره کوتــاه تعطیلات 
زمســتانه را پشــت ســر گذاشــتند و 
تمرینات آماده ســازی آن ها آغاز شــد. با 

توجــه بــه هماهنگی های به عمــل آمده، 
شمس آذری ها راهی کشــور ترکیه شدند 
تا یک دوره آماده ســازی را در این کشــور 
بگذرانند و امروز در دیداری تدارکاتی برابر 
تیم ینی ســئی روســیه رفتند کــه در این 
مسابقه با نتیجه ۲ بر یک شکست خوردند. 
اردوی  در  یشمی پوشــان  حالی کــه  در 
ترکیه هســتند، ســعید دقیقی در پیامی 
اینســتاگرامی کناره گیری خود از هدایت 
شــمس آذر را اعلام کرد تا شوکی بزرگ به 

هواداران این تیم وارد شود!

خداحافظی دقیقی بعد از روزهای 
رویایی

دقیقــی در پیام خداحافظی خــود، دوران 
پرفراز و فرودش در تیم شــمس آذر قزوین 
را بازخوانی کرده و با اشــاره به درخواست 
برای کسب تجربه جدید، کناره گیری خود 
از هدایت شــمس آذر قزوین را اعلام کرده 
است. یشمی پوشان با هدایت سعید دقیقی 
موفق شدند فصل گذشته صعودی تاریخی 
به لیگ برتر داشته باشند و قاطعانه قهرمان 
رقابت های لیگ آزادگان شــدند و حالا در 
لیگ بیست وســوم هم تیم شگفتی ســاز 

نیم فصل نخســت بودند اما بــا این وجود، 
دقیقــی تصمیم به کناره گیــری از هدایت 

شمس آذر گرفت.

سرمربی جوان در راه رفسنجان
سعید دقیقی در حالی از سمت خود در تیم 
شمس آذر قزوین کناره گیری کرده که گفته 
می شود مدیران باشــگاه مس رفسنجان با 
او وارد مذاکره شــده اند و توافقــات اولیه با 
دقیقی انجام شــده و اگر اتفــاق خاصی رخ 
ندهد، او طی ۲۴ ســاعت آینده در کسوت 
ســرمربی جدید نارنجی پوشان رفسنجانی 
معرفی خواهد شــد و در قامت جانشــین 
ساکت الهامی فعالیت خود را آغاز می کند. 
جالب آنکه مس رفســنجان بــا ۱۵ امتیاز 
پایین تر از شــمس آذر قزوین در رتبه دهم 
جدول نامش به چشــم می خــورد و به نظر 
می رسد برای خارج کردن این تیم از شرایط 
بحرانی، دقیقی چالش بزرگــی را در پیش 

داشته باشد.

زارع و مهاجری، گزینه های هدایت 
شمس آذر

مدیــران باشــگاه شــمس آذر قزوین در 

شــرایطی با کناره گیری از هدایت سعید 
دقیقی موافقت کرده اند که گفته می شود 
گزینه نخســت آن ها، مازیار زارع اســت. 
زارع بعــد از آنکه توانســت ملــوان را بار 
دیگر به ســطح اول فوتبال ایران برساند، 
فصل گذشــته هدایت ملــوان بندرانزلی 
را برعهده داشــت امــا در فصــل جدید، 
هدایت تیمــی را برعهده نگرفته اســت. 

با این حال گفته می شــود که رایزنی ها با 
زارع برای پذیرش هدایت شمس آذر آغاز 
شــده و در صورتی که مذاکرات با او مثبت 
پیش نــرود، رضا مهاجــری دیگر گزینه 
مدیران شــمس آذر قزوین است؛ آن هم 
در حالی کــه مهاجــری در حــال حاضر 
ســکان دار خیبر خرم آباد در لیگ دسته 

اول فوتبال ایران است.

 مربی برزیلی در یک قدمی نیمکت قرمزها
  چرا پرسپولیس به سراغ پاکتا رفت؟

نام سرمربی برزیلی ســابق تیم ملی عربســتان به عنوان گزینه نهایی 
باشگاه پرسپولیس مطرح شده است.باشگاه پرسپولیس بعد از جدایی 
غیر منتظره یحیی گل محمــدی در پایان نیم فصــل اول لیگ برتر به 
دنبال انتخاب جانشین وی اســت و بعد از گذشــت ۲۰ روز از جدایی 

گل محمدی هنوز سرمربی جدید خود را معرفی نکرده است.
ابتدا از برانکو ایوانکوویچ به عنوان گزینه  نهایی باشــگاه یاد شد که این 
مربی کروات با توجه به حضور در جام ملت های آسیا به همراه تیم ملی 
عمان و بعد از دیدار با رضا دوریش مدیرعامل پرســپولیس اعلام کرد 

علی رغم میل باطنی خود نمی تواند به این تیم باز گردد.
بعد از منتفی شدن حضور برانکو، مدیرعامل باشگاه پرسپولیس با خوزه 
پیسرو سرمربی کنونی تیم ملی نیجریه، پتکوویچ سرمربی سابق لاتزیو 
و تیم ملی سوئیس در کنار دی بیاسی سرمربی سابق اودینزه به عنوان 

جدی ترین گزینه  وارد مذاکره شد.
با توجه به وضعیت این مربیان و شرایط کنونی سرخ پوشان حضور این 
سه مربی بر روی نیمکت پرسپولیس نیز منتفی شد. این در حالی است 
که باشگاه در کنار این ســه نفر با دو مربی دیگر که گفته می شود از ابتدا 

گزینه های اصلی باشگاه پرسپولیس بودند وارد مذاکره شد.
یکی از گزینه ها مارکوس پاکتا ســرمربی ســابق تیم ملی عربستان و 
باشگاه الهلال است. او که سابقه پررنگی در فوتبال آسیا دارد به توافقات 

مهم و خوبی با قرمزها دست پیدا کرده است.
اما سوال این است که چرا مدیران باشگاه پرسپولیس به سراغ این گزینه 
رفتند. بعد از معرفی این مربی برزیلی به باشــگاه و تماس های که بین 
طرفین رد و بدل شده پاکتا تقریبا با تمامی شروط باشگاه از جمله مبلغ 

پیشنهادی برای هدایت این تیم موافقت کرده است.

پاکتا با پیشنهاد باشــگاه مبنی بر همکاری با دستیاران کنونی از جمله 
اوسمار ویرا و پپه لوســادا به توافق رسیده و همین موضوع سبب شده تا 

حضور این مربی برزیل در نیمکت پرسپولیس محتمل تر باشد.

جدیدی:
 درباره حواشی سوال نپرسید

پیشکســوت کشــتی ایران گفت: من اینجا هســتم برای مراســمی 
که برگزار شــده نه برای کارشناســی. لطفا در خصوص این مراســم با 
من صحبت کنید. عباس جدیدی در حاشــیه ضیافت ســده المپیک 
در خصوص وضعیت کشــتی ایران در آســتانه رقابت هــای المپیک 
پاریس گفت:  من اینجا هســتم برای مراســمی که برگزار شده نه برای 
کارشناســی. لطفا در خصوص این مراســم با من صحبت کنید. ابتدا 
باید از متولیان این مراســم تقدیر و تشــکر کنم. یادی هم باید کنیم از 
گذشــتگان و قهرمانان به نام ما که در المپیــک افتخارآفرینی کردند. 
شاید اکنون در بین ما نباشــند اما یاد و نام آنها همیشه جاویدان خواهد 
ماند. بهتر اســت یاد کنیم از این عزیزان را تا در روزی که ما نبودیم هم 
از ما یاد کنند.وی افزود: برگزاری این مراســم به خوبی نشان می دهد 
که مردم و مســئولین قدردان قهرمانان هستند. من دست تک تک این 
عزیزان را می بوســم و از آنها تشــکر می کنم. برگزاری چنین مجالسی 
باعث تقویت روحیه این قهرمانان می شــود.در این مراسم ضمن تقدیر 
و تجلیل از مدال آوران ادوار المپیــک )۱۹۴۸ لندن _ ۲۰۲۰ توکیو( و 
اهدای نشان افتخار به آنان از تنها صدای ماندگار جهان پهلوان غلامرضا 
تختی )یادگاری و امانت اســتاد بهمنش( و موســیقی المپیک ساخته 

استاد انتظامی نیز رونمایی خواهد شد.

تحديد حدود اختصاصی
شناسه آگهی: 1653366

به نظر به اينکه نسبت به سه دانگ مشاع از ششدانگ يک باب ساختمان در قسمتی 
از پلاک 54 بخش 6 اهواز در هيأت موضوع قانون تعيين تکليف اراضی فاقد سند 
رسمی موضوع تصرفات آقای مهدی قابل زاده فرزند محمد علی به شماره ملی 
1753496578 مساحت 408/66 متر مربع رای مبنی بر مالکيت صادر و آگهی 
های ماده 3 قانون تعيين تکليف آن به طور صحيح منتشر و مورد واخواهی غير 
قرار نگرفته و پلاک مرقوم در جريان ثبت بوده لذا بنا به درخواست متقاضی آگهی 
تحديد حدود اختصاصی آن منتشر و به اطلاع مالک و مجاورين و صاحبان حقوق 
ارتفاقی ميرساند که عمليات تحديد حدود و نقشه برداری در ساعت ده صبح روز 
يکشنبه مورخ 1402/11/29 در محل انجام و شروع خواهد شد . اعتراض نسبت به 
حدود و حقوق ارتفاقی با توجه به ماده 20 قانون ثبت از تاريخ تنظيم صورت مجلس 
به مدت سی روز پذيرفته ميشود و معترض موظف است که ظرف مدت يک ماه از 
تاريخ تقديم اعتراض به دفتر دادگاه مراجعه و گواهی تقديم دادخواست را به اداره 
ثبت تحويل نمايد بديهی است در صورت عدم تحويل گواهی مذکور سند مالکيت 

برای متقاضی صادر خواهد شد. تاريخ انتشار: 1402/11/4
اکبر افشين سرپرست اداره ثبت اسناد و املاک دو اهواز

  آگهی تحديد حدود اختصاصی
 شناسه آگهی: 1653370

به نظر به اينکه نسبت به سه دانگ مشاع از ششدانگ يک باب ساختمان در قسمتی 
از پلاک 54 بخش 6 اهواز در هيأت موضوع قانون تعيين تکليف اراضی فاقد سند 
رسمی موضوع تصرفات آقای محمد علی جهان بين فرزند فرامرز به شماره ملی 
1881529185 مساحت 408/66 متر مربع رای مبنی بر مالکيت صادر و آگهيهای 
ماده 3 قانون تعيين تکليف آن به طور صحيح منتشر و مورد واخواهی غير قرار 
نگرفته و پلاک مرقوم در جريان ثبت بوده لذا بنا به درخواست متقاضی آگهی 
تحديد حدود اختصاصی آن منتشر و به اطلاع مالک و مجاورين و صاحبان حقوق 
ارتفاقی ميرساند که عمليات تحديد حدود و نقشه برداری در ساعت ده صبح روز 
يکشنبه مورخ 1402/11/29 در محل انجام و شروع خواهد شد . اعتراض نسبت به 
حدود و حقوق ارتفاقی با توجه به ماده 20 قانون ثبت از تاريخ تنظيم صورت مجلس 
به مدت سی روز پذيرفته ميشود و معترض موظف است که ظرف مدت يک ماه از 
تاريخ تقديم اعتراض به دفتر دادگاه مراجعه و گواهی تقديم دادخواست را به اداره 
ثبت تحويل نمايد بديهی است در صورت عدم تحويل گواهی مذکور سند مالکيت 

برای متقاضی صادر خواهد شد.تاريخ انتشار: 1402/11/4
اکبر افشين سرپرست اداره ثبت اسناد و املاک دو اهواز



استان

اصفهان -مریم مومنی   رئیس کمیسیون کشاورزی 
و صنایع وابســته اتــاق بازرگانی اصفهان گفــت: پیمان 
اوراســیا باعــث می شــود امنیــت اقتصــادی در حــوزه 
شــمال تأمین شــود و این یک فرصت بی نظیر است که 

باید از آن استفاده کنیم.
ســید وحیــد دزفولــی در همایــش بررســی فرصت هــا 
و چالش هــای پیمــان اوراســیا بــا حضــور نماینــدگان 
وزارت امــور خارجــه گفــت: بعــد از جنــگ جهانــی دوم 
پیمانهــای تجــاری روزبــه روز گســترش یافــت و همین 

مسئله باعث پیشرفت  کشورهای اروپایی شد.
وی افزود: متأســفانه کشــور ما در منطقه پرتنشــی قرار 
دارد و می توان گفت بعد از برجــام پیمان موافقت نامه 
آزاد اتحادیــه اقتصــادی اوراســیا مهم تریــن  تجــارت 

دستاورد بین المللی کشور محسوب می شود.
رئیــس کمیســیون کشــاورزی و صنایــع وابســته اتــاق 
بازرگانــی اصفهــان افزود:ایــن پیمــان باعــث می شــود 
امنیــت اقتصــادی در حــوزه شــمال تأمین شــود و این 
یک فرصت بی نظیر اســت که باید از آن استفاده کنیم؛ 
گــر نتوانیــم از ایــن فرصــت مثل زمــان فروپاشــی  ولــی ا
بــه تهدیــد  کنیــم تبدیــل  شــوروی ســابق اســتفاده 

می شود.

 دزفولــی در ادامــه گفــت: اســتان در زمینــه دامــداری، 
لبنیــات و طیــور ظرفیت بســیار بالایــی برای صــادرات 
بین المللــی  بازارهــای  در  موفقیــت  شــرط  دارد. 
کیفیــت، کمیــت و اســتمرار اســت. بــرای ایــن منظــور 
 توســعه بخــش حمل ونقــل و بســته بندی و بازاریابــی 

خیلی اهمیت پیدا می کند.
 رئیس کمیســیون مسئولیت اجتماعی شــرکتی و عضو 
هیئــت نماینــدگان اتــاق بازرگانــی اصفهــان نیــز اظهار 
داشــت: ســهم ایــران از بازار بــزرگ اوراســیا کــه ظرفیت 
نزدیــک بــه ۳۰ میلیــارد دلار صــادرات را دارد در ۹ مــاه 

ســال ۱۴۰۲ تنهــا ۱/۶ میلیــارد دلار بــوده اســت. در ایــن 
میان نقش روســیه در بازار اوراسیا بســیار پررنگ است 
و بیشــترین حجم مبادلات ما در حوزه اوراســیا با کشور 

روسیه بوده است.
کثری  محمدرضــا گل احمــد گفت:برای اســتفاده حدا
از ایــن فرصــت بایــد کارگروه هــای تخصصــی و اجرایــی 
تشــکیل شــود و تلاش کنیــم به صــورت مســتمر میزان 
مســائل  حمل ونقــل،  دهیــم.  افزایــش  را  صــادرات 
، ثبــت شــرکت و صــادرات خدمــات  گمرکــی، انتقــال ارز
فنی و مهندسی عمده مشــکلات و چالش های فعالان 

اقتصادی در زمینه صادرات به این حوزه بوده است.
دســتیار وزیر و مدیرکل اوراســیا وزارت امــور خارجه نیز 
تصریــح کــرد: اوراســیا ســرزمینی شــامل دو قــاره اروپا و 
آسیا است. اوراسیای مرکزی شامل ۱۲ کشور جدا شده 

از شوروی سابق می شود.
مجتبــی دمیرچی لو گفــت: رونــد شــکل گیری اتحادیه 
اقتصادی اوراسیا از سال ۱۹۹۴ آغاز شــد و سال ۲۰۱۵ به 
صورت رسمی تشکیل شد. اهداف این اتحادیه ایجاد 
فضای واحد اقتصــادی و آزادی تحــرک کالا، خدمات، 
سرمایه و نیروی انسانی اســت. این اتحادیه از سه رکن 

تقنینی، اجرایی و قضایی تشکیل شده است.

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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طی ۹ ماه اول سال جاری؛

وستایی البرز   بیش از ۱۲ هزار خانوار شهری و ر
از نعمت گاز بهره مند شدند

-ترنم مظفری   سرپرســت شــرکت گاز اســتان البــرز گفت: طی ۹  البرز
کنان شــهری و روستایی در  ماه گذشــته بیش از ۱۲ هزار و ۷۰۰ نفر از ســا

البرز به جمع استفاده کنندگان از انرژی گاز پیوستند.
کامــران ایمانــی فــولادی، سرپرســت شــرکت گاز اســتان البــرز از بهــره 
منــدی ۴۹ روســتا از نعمــت گاز طبیعی طــی ۹ ماه گذشــته در اســتان 
البــرز خبر داد و گفــت: با این اقــدام ۱۱ هــزار و ۴۵۸ نفر روســتایی از این 
انــرژی بهره مــد شــدند و یــک هــزار و ۳۳۹ نفر جمعیــت شــهری نیز به 

جمع مصرف کنندگان گاز پیوستند.
سرپرســت شــرکت گاز اســتان البرز با بیان اینکــه در کل ۱۲ هــزار و ۷۹۷ 
نفر از البــرز نشــینان طــی مــدت مذکــور از گاز طبیعــی بهره مند شــده 
انــد، عنــوان کــرد: در حــال حاضــر دو میلیــون و ۷۱۴ هــزار و ۳۷۸ نفر از 

جمعیت استان البرز می توانند از نعمت گاز طبیعی استفاده کنند.

سنگ تمام شهردار باقرشهر برای ورزشکاران منطقه؛

ویداد ورزشی استان تهران    برگزاری بزرگترین ر
در باقرشهر

قیامدشــت   مرتضی همتــی شــهردار باقرشــهر در نشســت خبری با 
اصحاب رسانه شهرستان ری اظهار داشت:

 در کنــار اجــرای پــروژه هــای مختلــف عمرانــی، شــهرداری باقرشــهر با 
) جــام جوان پهلــوان( به  اجــرای اولین دوره المپیاد ورزشــی باقرشــهر
دنبال ایجاد یک انبساط خاطر در حوزه فرهنگی، ورزشی و اجتماعی 

برای مردم شریف باقرشهر خواهد بود.
 وی گفت: این مســابقات که در سطح اســتان تهران کم نظیر است، با 
، در دو رده ســنی ویژه  حضــور بیش از ۵ هزار ورزشــکار از سراســر کشــور
آقایــان و بانــوان و در بیــش از ۲۵ رشــته ورزشــی بــه مــدت دو هفتــه در 

باقرشهر برگزار خواهد شد.
 وی افــزود: در مراســم افتتاحیــه ایــن مســابقات، مســابقه دوســتانه 
فوتبــال بیــن تیــم منتخــب پیشکســوتان باقرشــهر و پیشکســوتان 

فوتبال کشور )منتخب ۹۸( برگزار خواهد شد.
، شــهری بــا توانمنــدی بــالای ورزشــی اســت کــه متاســفانه   باقرشــهر
مغفول مانده اســت. بضاعت ورزش کشور در اســتان تهران و بضاعت 
ورزش اســتان تهران در جنوب شــهر اســت کــه عمده افتخــارات چند 

، سهم ورزشکاران باقرشهر بوده است. سال گذشته جنوب شهر نیز
 همتــی ادامــه داد: بــه دنبــال ایــن هســتیم تــا بــا برگــزاری ایــن رویداد 
بزرگ ورزشــی، ضمن ایجاد شــور و نشــاط اجتماعــی در منطقه، گامی 
 محکــم در جهــت توســعه ورزش باقرشــهر و اســتعداد یابــی ورزشــی 

انجام دهیم.

مدیرکل بهزیستی مازندران؛ 

 بهره گیری از توان و ظرفیت مردم 
برای حل معضلات اجتماعی

ســاری-امیری فــر    جلســه کمیتــه فرهنگــی و پیشــگیری شــورای 
هماهنگــی مبــارزه بــا مــواد مخــدر اســتان مازنــدران بــا حضــور علــی 
شــیرازی دبیر شــورای هماهنگی مبارزه با مواد مخــدر مازندران، دکتر 
فریبا بریمانی مدیرکل بهزیســتی اســتان و اعضای کمیتــه در اداره کل 

بهزیستی مازندران برگزار شد.
 دکتر بریمانــی مدیرکل بهزیســتی مازنــدران ضمن تبریک فرا رســیدن 
ولادت امیرالمومنیــن حضــرت علــی )ع( و نامگــذاری ایــن روز بــه نــام 
روز مددکار و با اشــاره به چند وجهــی بودن مســایل اجتماعی، گفت: 
مسایل اجتماعی مقوله هایی هستند که علل و عوامل متعدد دارند.

وی تصریح کرد: راه برون رفت از آســیب های اجتماعی در جامعه یک 
مدیریت علمــی و عقلایــی را مــی طلبــد و باید از تــوان و ظرفیــت مردم 

برای حل معضلات اجتماعی بهره ببریم. 
مدیــرکل بهزیســتی مازنــدران اعتیــاد بــه مــواد مخــدر را از مخــرب 
تریــن آســیب هــای اجتماعــی در جوامــع دانســت و افــزود: اعتیــاد 
بــه مــواد مخــدر بنیــان خانــواده هــا را متزلــزل مــی ســازد بــه همیــن 
 جهــت بایــد بــا اتحــاد و همدلــی همگانی بــه امــر پیشــگیری و مبــارزه 

با آن پرداخت.
دکتر بریمانی ادامــه داد: هم پدیده غنای اقتصــادی را داریم که با رفاه 
بیشــتر همراه اســت و هم پدیده فقــر را داریم که معضلات و مشــکلاتی 
را در جامعــه بوجود مــی آورد و هــر دوی اینها مــی تواند زمینــه و عامل 

خطر و دروازه ورود به اعتیاد باشد.
وی با بیان اینک در حال حاضر ۱۳۰ مرکز مشــغول به ارائه انواع درمان 
کز بصورت علمی و  اعتیاد در ســطح اســتان می باشــند، گفت: این مرا
انجــام  بازآمــوزی روش هــای جدیــد، مشــغول خدمت به گــروه هدف 

هستند.
این مسوول با اشــاره به اینکه در اســتان مازندران از مدلهای مختلف 
علمی روش های درمان اعتیاد اســتفاده می شود تصریح کرد: درمان 
اعتیاد به مواد مخدر با دشــواری فراوانی همراه است و به همین دلیل 
باید بــه صورت دقیــق و کارآمــد به بررســی ابعــاد آن پرداخته شــود تا با 

اعتقاد به مقدم بودن  پیشگیری بر درمان، اقدام گردد.

 آموزش هلال احمر فارس
در جایگاه نخست کشور ایستاد

- چراغــی    هــلال احمــر اســتان فــارس مقــام برتر کشــوری در  شــیراز
حوزه آموزش و پژوهش را کسب کرد.

مدیرعامل هلال احمر فارس با اعلام این خبر گفت: بر اســاس ارزیابی 
های صــورت گرفتــه توســط جمعیت هــلال احمر کشــور ،هــلال احمر 
اســتان فــارس در حــوزه معاونــت آمــوزش و پژوهــش موفــق گردیــد تا 

جایگاه نخست کشوری را کسب نماید.
. حســین درویشــی تصریح کرد : این ارزیابی در دوره یکســاله دی ۱۴۰۱ 
تا دی ۱۴۰۲ در حوزه های آموزشــی امــداد و کمک هــای اولیه همگانی 
،آمــوزش تخصصی ،ضمن خدمــت کارکنان ،نیروهای مســلح ،مبتنی 
بر نیاز و همچنین اعتبار سنجی های مختلف مدارک آموزشی صورت 
گرفتــه که هــلال احمر فــارس بــا برگــزاری دوره هــای متعدد بــه بیش از 

۱۷۰هزار نفر طی این مدت ارائه خدمت نموده است.
مدیرعامــل هــلال احمــر فــارس بــا بیــان اینکــه افــراد آمــوزش دیــده 
می توانند در زمان ضروری بــرای نجات جان خــود و دیگران اقدامات 
لازم را تــا رســیدن عوامــل اورژانس انجــام دهنــد ،افزود : آمــوزش های 
هلال احمر در شهرها و روســتاها، برای کارکنان دستگاه های اجرایی، 
کز  کارکنان شــرکت ها، واحدهــا و کارخانه هــای تولیدی و صنعتــی، مرا
نظامــی و انتظامی، مدارس، بوســتان هــا، محلات، مســاجد، اعضای 
خانه های هلال، پایــگاه های امداد و نجات جــاده ای و اعضای هلال 

احمر ارائه می گردد.
. وی انتشــار محتواهــای کوتــاه آموزشــی در بســتر فضــای مجــازی، 
گاه ســازی جامعــه از طریق پوســتر و برگزاری  اطلاع رســانی عمومی و آ
مســابقات و برگزاری دوره های آمادگی در مخاطرات شــایع را از جمله 

اقدامات جمعیت هلال احمر در این زمینه دانست.

خرم آباد-فرزانــه هداوند   مدیرکل امور مالیاتی لرســتان گفت:ســرمایه 
گــذاران اقتصــادی در لرســتان از معافیــت ده ســاله ی مالیاتــی بهره منــد 

می شوند. 
 مدیرکل امــور مالیاتــی لرســتان گفت: همــه ی افــراد حقیقــی و حقوقی که 
داخــل کشــور بــا فعالیــت اقتصــادی و خدماتــی درآمــد کســب می کننــد، 

مشمول پرداخت مالیات هستند.
حجــت الله صالحی بــا بیــان اینکــه معافیــت مالیاتی بــرای ســرمایه گذاری 
اقتصــادی در لرســتان ۱۰ ســاله اســت، افزود:واحد های تولیــدی، معدنی 
و صنعتی کــه در مناطق محروم احداث می شــود تا مدت زمان مشــخصی 
از معافیــت مالیاتــی برخــوردار هســتند. مدیــرکل امــور مالیاتــی لرســتان 
گفت:نرخ مالیات بر درآمد اشــخاص حقیقی بر اســاس میــزان درآمد از ۱۵ 
درصــد تا ۲۵ درصــد متغیر اســت و نرخ مالیات اشــخاص حقوقــی بدون در 

نظر گرفتن میزان درآمد نیز به صورت ۲۵ درصد تعیین می شود.

وی افزود:اظهارنام ی اشــخاص حقیقی و حقوقی نوعــی مالیات بر درآمد 
اســت و اشــخاص حقیقی و حقوقــی ملزم هســتند اطلاعــات ســود و زیان، 
درآمدهــا و هزینه هــا را در پایــان هــر دور ی مالــی به ســازمان امــور مالیاتی 
گر مؤدی مالیات خود را در زمان  کشــور ارســال کنند صالحی با بیان اینکه ا
مناســب پرداخت نکند مشــمول جرایم مالیاتی می شــود، گفــت: مؤدیان 

مالیاتی نسبت به تسلیم اظهارنامه مالیاتی در موعد مقرر اقدام کنند.
وی با بیان اینکه اشخاص حقوقی مشــمول قانون پایانه های فروشگاهی 
موظف به مراجعه به ســامانه مؤدیان و ثبت نام هســتند، افزود: اشــخاص 

حقوقی مکلف به اجرای این قانون هستند.
صالحی با اشــاره به وجود ۱۴ میلیون دســتگاه ابزار پرداخت در سال ۱۳۹۹ 
در کشــور خاطرنشــان کــرد: ایــن میــزان دســتگاه فــرار مالیاتــی را به دنبال 
داشــت و ابزار هــای پرداخــت ماننــد دســتگاه های کارتخــوان و ابزار هــای 

پذیرش اینترنتی باید به سامانه ی مؤدیان مالیات متصل شود.

لرستان

۱۰ ساله  مالیاتی برای سرمایه گذاری در لرستان معافیت 

کرمانشاه ن گلستا
مدیر بنادر و دریانوردی گلستان خبر داد:

کشت گیاهان شور پسند در دایک های خلیج گرگان
و  بنــادر  مدیــر  گرگان-مهنازمحمدزمانــی   
دریانــوردی اســتان گلســتان از کشــت گیاهان شــور 
پســند ماننــد »ســالیکورنیا« در محــل دایــک هــا به 

منظور کاهش ریزگرد ها خبر داد
 نوراله عباســی با اشــاره به بازگشــایی کانال ارتباطی 
آشــوراده در خلیج گــرگان و تســهیل تبــادل آب بین 
، از احداث چهار  دریا و این خلیج به طول ۱۱ کیلومتر
، ورود بیش از ۱۶۰  دایک به وسعت بیش از ۱۰۰ هکتار

میلیون متر مکعب آب به خلیج گرگان خبر داد.
کید کرد: جلوگیــری از ایجــاد گــرد و غبار و  عباســی تا
کانــون ریزگــرد خلیــج گــرگان، حفــظ حیات بیــش از 
۱۵ گونــه ماهیــان شناســایی شــده و حفــظ پناهگاه 
بیش از ۱۵۰ هزار از گونه های متفــاوت پرنده مهاجر 
از جملــه دســتاوردهای پــروژه عــلاج بخشــی خلیج 

گرگان قلمداد می شود.
پــروژه  کشــور  در  بــار  نخســتین  بــرای  گفــت:  وی 
احداث پنج هــزار و ۴۰۰ متر طول دیــواره چوبی برای 
حفاظت از کانــال در برابر رســوبات احتمالــی انجام 

شد.
احیــای حوضچــه بنــدر ترکمــن، نصــب و راه اندازی 
اسکله شناور برای رونق گردشــگری پس از دو دهه، 
ایجاد امــکان تردد شــناورهای ســبک بیــن خلیج و 
دریــا، افزایــش کیفیــت و کاهــش شــوری آب و حفظ 
کوزیســت از دیگر دســتاورد های این پــروژه عنوان  ا

کرد.
وی ادامــه داد: ایــن عملیــات باعث احیای اســکله 

رونــق  و  آشــوراده  جزیــره  و  ترکمــن  بنــدر  چوبــی 
گردشگری و شیلات در منطقه شد.

اجــرای  راســتای  در  شــد:  یــادآور  عباســی 
کانــال آشــور از ظرفیــت بومــی  عملیــات لایروبــی 
آلات،  ماشــین  مختلــف،  هــای  حــوزه  در  اســتان 
 خدمــات و نیــروی انســانی بومــی در ایــن منطقــه 

به کارگیری شد.
مدیــر بنــادر و دریانــوردی گلســتان بــا بیــان اینکــه 
لایروبــی خلیــج گــرگان در ۱۱ فــاز اجرا شــد، گفــت: در 
جریــان ایــن اتفــاق خوشــایند ســه هــزار هکتــار بــه 
مســاحت خلیج گرگان اضافه وســبب پیشــروی ۴۰۰ 

متری آب به سمت اسکله شد.
وی بــا اشــاره بــه اینکــه قایــق هــای منطقــه در حال 
بازگشــت بــه اســکله هســتند، بیــان کــرد: در حــال 
حاضر تردد نظامی، تفریحی و صیــادی به راحتی در 

حال انجام است.

پل ذهاب    تقویت شبکه انتقال شهرستان سر
در برق منطقه ای غرب

توســعه  طــرح  کرمانشــاه  -حســنافخارزاده   
صــادرات انــرژی بــه کشــور عــراق و تقویــت شــبکه 
انتقال شهرســتان ســرپل ذهاب در برق منطقه ای 
کنــون در  غــرب بــا بیــش از ۶۰ درصد پیشــرفت هــم ا

شرکت برق منطقه ای غرب فعال است.
 در بازدیدهــای دوره ای مهنــدس جعفــر الفتــی نیا 
مدیرعامــل بــرق منطقــه ای غــرب از پروژه هــای در 
دســت اقــدام ایــن شــرکت در اســتان کرمانشــاه ، از 
کیلوولــت  پــروژه بــزرگ احــداث ایســتگاه ۲۳۰/۴۰۰ 

سرپل ذهاب بازدید نمود.
وی در ایــن بازدید کــه معاونین بهره بــرداری و طرح 
و توســعه و مدیــران و مجریــان و پیمانــکاران پــروژه 
حضور داشــتند، گفت: از اهــداف اجرای ایــن پروژه 
بزرگ می توان بــه ایجاد ظرفیت و زیرســاخت تداوم 
صــادرات بــرق بــه کشــور عــراق و توســعه صــادرات، 
تأمین برق ســامانه گرمســیری و طرح های وابسته، 
تقویت شبکه انتقال سرپل ذهاب و رفع افت ولتاژ و 
افزایش قابلیت اطمینان مشــترکین صنعت برق در 

منطقه اشاره کرد.
ایــن  گفــت:  غــرب  ای  منطقــه  بــرق  مدیرعامــل 
هــای  زیرپــروژه  و  هــا  طــرح  دارای  بــزرگ  پــروژه 
متعددی اســت که شــامل: احداث پســت۲۳۰/۴۰۰ 
دو  فنــی  مشــخصات  بــا  ســرپلذهاب  کیلوولــت 
فیــدر ۴۰۰کیلوولــت خــط ، دو فیــدر ۲۳۰ کیلوولــت 
فیــدر  دو  ترانــس،  ۴۰۰کیلوولــت  فیــدر  دو   ، خــط 
۲۳۰کیلوولــت ترانــس ، ظرفیــت ترانــس ۴۰۰مگاولت 

 ۲۳۰ فیــدر  دو  توســعه   ، کتــور  را مــگاوار   ۵۰  ، آمپــر
کیلوولــت در پســت ۶۳/۲۳۰کیلوولت ســرپل ذهاب 
شــامل دو فیــدر ۲۳۰کیلوولــت و احــداث خطــوط 
کیلوولــت  پســت۲۳۰/۴۰۰  ارتباطی۴۰۰کیلوولــت 
ســرپل ذهاب به طول ۲.۱کیلومتر خط ۴۰۰ دومداره 
و احــداث خط۲۳۰کیلوولــت ســرپل ذهــاب ۴۰۰ بــه 
ســرپل ذهــاب ۲۳۰ کیلوولــت بــه طول۱۵.۵کیلومتر 

خط ۲۳۰ دومداره می باشد.
گفتنی است ارزش ســرمایه گذاری این طرح و پروژه 
بزرگ برق منطقه ای غرب بالغ بر ۱۰۰۰۰ میلیارد ریال 

است.
از  یــک  هــر  بازدیــد  ایــن  در  اســت  ذکــر  شــایان 
پیمانکاران و مجریان پروژه به ارائه گزارش اقدامات 
انجام شــده پرداختــه و متعهــد گردیدنــد در بازه ی 
زمانی مشخص شــده انشــاالله پروژه وارد مدار شده 

و به بهره برداری برسد.

وین قز

قزوین-مریم نقدی   مدیرعامل شرکت گاز استان قزوین گفت: مصرف گاز 
طبیعی در ایران بیش از پنج برابر اســتاندارد جهانی است و برای مدیریت آن 

بایستی با فرهنگ سازی و اطلاع رسانی اقدام کنیم.
علــی حجتــی پــور مدیرعامل شــرکت گاز اســتان قزویــن گفــت: تامیــن گاز در 
فصول مختلف ســال برای شــهروندان بســیار مهــم اســت و ۷۰ درصــد نیاز ما 
از گاز طبیعی اســت و اســتفاده درســت یک هنر اســت و باید پیام های بهینه 

سازی را در قالب انیمیشن و اینفو و فیلم و کلیپ منتقل کنیم.
وی افزود: در کنــار همکاران نظام مهندســی آمادگی داریم کار های مشــترک 
انجام دهیــم و با اســتفاده از گروه هــای مختلف هنــری یک رقابت هــم ایجاد 

کنیم تا کیفیت تولیدات بالا برود.
حجتی پور با اشــاره به ظرفیت های تولید گاز در کشــور اضافه کرد: کشورمان 
مقام دوم تولیــد گاز طبیعی و مقام چهــارم مصرف گاز طبیعــی را دارد و روزانه 
۸۵۰ میلیــون مترمکعب گاز تولید شــده کــه ۹۴ درصــد آن در داخل کشــور به 

گر صادر کنیم ۱۲۰ میلیارد دلار ارزآوری دارد. مصرف می رسد و ا
حجتی پور بیان کرد: ارزش افزوده گاز طبیعی بایســتی مورد توجه قرار گیرد و 

آن را بعنوان یک کالای با ارزش بدانیم و در مصرف آن دقت کنیم.

وی گفت: در فصل زمســتان در پیک مصرف گاز بالا می رود و با ناترازی انرژی 
مواجهیــم لذا یکــی از کار هــا مدیریت مصــرف اســت و بایســتی بخش هایی را 
قطع کنیــم و جلوی مصــرف بیشــتر گاز را بگیریم و در این راســتا همــراه کردن 
مردم ضرورت دارد. مدیرعامل شــرکت گاز اســتان قزوین گفــت: برای جبران 
ناترازی ابتدا باید تولید و استحصال گاز بیشتر شود و در کنار آن مصرف را هم 
مدیریت کنیم و با بهینه ســازی مصرف در مبادی مصرف و فرهنگ سازی به 

حفظ منابع کمک کنیم.
حجتی پــور اضافــه کــرد: یکــی از موضوعات مهــم مصرف درســت اســت تا به 
ناترازی کمک شــود و از آنجا که در ذخیره ســازی موفق نبوده ایم و ۱.۴ درصد 

ذخیره سازی داشته ایم باید این نقیصه جبران شود.
گــر ۱۱ درصــد بتوانیــم  مدیرعامــل شــرکت گاز اســتان قزویــن اظهارداشــت: ا
دخیــره گاز داشــته باشــیم و در مبــادی مصــرف دقــت و نظــارت کنیــم یــک 

پشتیبان قوی خواهیم داشت.

مدیرعامل شرکت گاز استان قزوین:

5 برابر استاندارد جهانی است مصرف گاز طبیعی در ایران 

ح کرد: رئیس کمیسیون کشاورزی و صنایع وابسته اتاق بازرگانی استان مطر

اصفهان صادرکنندگان  برای  اوراسیا  بازار  بی نظیر  فرصت 
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 علت چیست؟
چک های برگشتی ۲ برابر شد

در آذر ماه امسال حدود ۶۶ همت چک برگشت خورده که در مقایسه با 
آذر ماه سال گذشته بیش از ۹۵ درصد افزایش یافته است.

پس از یک وقفه غیرمعمول بالاخره بانک مرکــزی آمارهای مربوط به 
وضعیت چک های مبادله ای کشــور در آبان و آذر ماه را به طور همزمان 

منتشر کرد.
بر اســاس گزارش بانک مرکزی نرخ برگشــت چک در آبــان و آذر ماه 

امسال نسبت به مدت مشابه سال قبل وخیم تر شده است.
آمارهای بانک مرکزی نشان می دهد در آذر ماه امسال بالغ بر ۷ میلیون 
و ۹۱۷ هزار فقره چک در کشــور مبادله شده که نســبت به ماه قبل با 

کاهش ۰.۱۱ درصدی همراه بوده است.
این درحالی است که ارزش چک های مبادله شده در آذر امسال حدود 
۵۲۵ هزار میلیارد تومان بوده که نســبت به ماه قبل حدود یک درصد 
رشد داشته اســت. بنابراین می توان گفت اســتفاده از چک در آذر ماه 
نسبت به ماه قبل کمتر شــده اما مبلغ چک ها در این ماه درشت تر شده 

است.
چک های مبادله ای در آذر ماه امسال در مقایسه با آذر ماه سال گذشته 

از لحاظ تعداد و ارزش به ترتیب ۹.۷ و ۳۲ درصد افزایش یافته است.
بر اســاس این گزارش از حدود ۷.۹ میلیون چــک مبادله ای در آذر ماه 
امســال، حدود ۶۳۶ هزار فقره چک به ارزش ۶۵.۸ هزار میلیارد تومان 
برگشت داده شده که نسبت به ماه قبل از نظر تعداد و مبلغ به ترتیب ۲ 

درصد و ۹.۵۵ درصد افزایش را نشان می دهد.
به عبارت دیگر در آذر سال جاری، سهم چک های برگشتی از کل تعداد 
چک های مبادله ای معادل ۸ درصد و سهم چک های وصولی نیز معادل 

۹۲ درصد بوده است.
ســهم تعداد چک های برگشــتی از کل چک های مبادله ای در آذر ماه 
امســال نســبت به ماه قبل حدود ۰.۲ واحد درصد و نسبت به آذر سال 

گذشته ۱.۱ واحد درصد افزایش یافته است.
نکته قابــل تامل در گــزارش بانک مرکزی رشــد چشــمگیر ارزش 

چک های برگشتی در آخرین ماه پاییز است.
بر اســاس گزارش بانک مرکزی در آذر ماه امسال حدود ۶۶ همت چک 
برگشت خورده که در مقایسه با آذر ماه سال گذشته بیش از ۹۵ درصد 

افزایش یافته است.

استفاده از چک در آبان کاهش یافت
گزارش بانــک مرکــزی از وضعیــت چک ها در آبــان ماه نیــز که با 
تاخیرزمانی زیادی منتشــر شــده نشــان می دهد در این ماه بالغ بر ۷ 
میلیون و ۹۲۶ هزار فقره چک در کشور مبادله شــده که نسبت به ماه 

قبل با کاهش ۰.۷ درصدی همراه بوده است.
چک های مبادله ای در آبان ماه امســال در مقایســه با آبان ماه ســال 
گذشــته از لحاظ تعداد و ارزش به ترتیب ۱۳ و ۴۱ درصد افزایش یافته 

است.
همچنین از تعداد چک های مبادله شــده در آبان ماه امسال حدود ۷.۹ 
درصد آن )یعنی ۶۲۳ هزار فقره چک( به ارزش ۶۰ هزار میلیارد تومان 
برگشت داده شــده که نسبت به آبان سال گذشــته ۷۵ درصد افزایش 

داشته است.

استاندار کردستان در بازدید از شعبه مرکزی سنندج:
برای تحقق اهداف نهضت ملی مسکن به تمرکز 

منابع مالی شرکت های بزرگ نیازمندیم
اســتاندار کردســتان در بازدید از شعبه مرکزی ســنندج به مناسبت 
هشتاد و پنجمین ســالروز تاسیس بانک مســکن گفت: تمرکز منابع 
مالی شرکتهای بزرگ در بانک مسکن با هدف تامین مالی طرح نهضت 

ملی مسکن ضروری است.
به گزارش پایگاه خبری بانک مســکن- هیبنا ؛ اسماعیل زارعی کوشا با 
ابراز خرسندی از عملکرد مثبت و مناسب بانک مسکن در استان، ارائه 
خدمات این بانک در بیشــتر حوزه ها را ارج نهاد و با قدردانی از همراهی 
مجموعه این بانک در کمک به حل مشکلات مردم، گفت: با وجود حجم 
کار بانک مسکن و فشار تقاضایی که از سوی مردم وجود دارد همچنان 

در انجام تکلیف قانونی خود در بین بانکهای کشور خوشنام ترین است.
استاندار کردستان مدیریت بانک مسکن در اســتان را بر اساس دانش 
و تجربه دانســت و گفت: بانک مسکن در کردســتان توانسته بیشتر از 

تکلیف خود خدمات عرضه کند.
وی با توجه به پیشــنهاد مدیر شعب بانک مســکن این استان در مورد 
تمرکز منابع مالی شرکتهای بزرگ در بانک مسکن با هدف تامین مالی 
طرح نهضت ملی مسکن گفت: بانک مسکن متولی اصلی طرح نهضت 
ملی مسکن در اســتان اســت از همین رو باید منابع کافی برای تامین 
تسهیلات این طرح در اختیار داشته باشــد و شرکتهای بزرگ استان با 
تمرکز منابع خود در این بانک به تحقق اهــداف دولت در طرح نهضت 

ملی مسکن کمک کنند.
به گفته زارعی کوشا، در ســفر اخیر هیئت دولت به استان، با تاکید بر 
تمرکز تسهیلات نهضت ملی مسکن در این بانک در راستای دسترسی 
آســان و هموارتر متقاضیان این طرح، مطالبی مطــرح و مورد بحث و 

بررسی قرار گرفت.
استاندار کردســتان با اشــاره به نقش عمده بانک مسکن در تسهیلات 
تکلیفی از جمله وام ازدواج، افزود: عملکرد مثبت بانک مسکن در حوزه 

تسهیلات تکلیفی قابل تحسین است .
زارعی کوشا بانک مسکن را همواره پیشرو در پرداخت تسهیلات بانکی 
و گره گشا در رفع مشکلات مردم خواند و تصریح کرد: این بانک در طرح 
نهضت ملی مسکن و تسهیلات تکلیفی از جمله فرزند آوری، وام ازدواج 

، قرض الحسنه و ... پیشتاز است.
 

در بازدید مدیرعامل از شعبه مرکزی مطرح شد
نقش مهم بانک مسکن در خانه دار شدن مردم

مدیرعامل بانک مسکن در بازدید از شــعبه مرکزی این بانک به نقش 
مهم بانک مسکن در تامین مالی مردم جهت خرید خانه اشاره کرد.

به گزارش پایگاه خبری بانک مســکن- هیبنا ؛ ســید عباس حسینی 
مدیرعامل بانک مسکن به مناسبت هشتاد و پنجمین سالروز تاسیس 

بانک مسکن از شعبه مرکزی بانک بازدید داشت.
دکتر حســینی ضمن قدردانی از تــلاش کارکنان این بانک به ســهم 
پررنگ بانک مســکن در خانه دار شدن مردم اشــاره کرد و گفت: بانک 
مسکن درصد بالایی از پروژه های مرتبط با نهضت ملی مسکن و مسکن 
مهر را تامین مالی کرده است. همچنین در این دو سال بالغ بر ۳۱۳ هزار 

واحد مسکونی در حوزه نهضت ملی مسکن را تامین مالی کرده است.
وی ادامه داد: اکنون نیز به عنوان بخشی از نظام بانکی این مسئولیت بر 
گردن ماست تا این رسالت بزرگ را به ســرانجام برسانیم. باید اقدامات 
وسیع تری انجام شــود تا بتوان پرچم بانک مســکن را در شبکه بانکی 
نزد فعالان اقتصادی، برافراشــته نگه داشت.دکتر حسینی با بیان اینکه 
بانک مسکن، بانکی پیشرو در حوزه وصول مطالبات خود از ابربدهکاران 
بانکی اســت، گفت: تعداد مکاتبات ما با مراجع قضایی به منظور وصول 
مطالبات بانک از ابربدهکاران بانکی در تاریخ بانک مســکن، بی ســابقه 
بوده است.مدیرعامل بانک مســکن از مذاکرات موثر این بانک در حوزه 
فناوری اطلاعات، خبر داد و گفت که قرار اســت به زودی چندین اقدام 

در جهت ارتقای سامانه های بانک مسکن انجام شود.

وژن وارد سبد سوختی کشور می شود هیدر
مدیر عامل شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران گفت: 
ساز و کاری لحاظ شده است تا هیدروژن به عنوان یک سوخت پاک در 
کنار بنزین و ســی ان جی قرار بگیرد، البته برای این کار قیمت گذاری 

حامل های انرژی می تواند تاثیر زیادی داشته باشد.
جلیل سالاری ، با اشــاره به لزوم تنوع بخشی به ســبد سوخت کشور، 
اظهار کرد: در شرایط فعلی که با ناترازی ســوخت و افزایش مصرف در 
این بخش مواجهیم، لازم است که به موضوع تنوع بخشی سبد سوخت 
توجه شود.وی افزود: در ۱۰ پالایشگاه کشــور روزانه ۱۸ تا ۲۰ میلیون 
متر مکعب گاز مصرف می شود، همچنین ۳۰ میلیون خودروی سبک 
و موتورســیکلت در چرخه حمل و نقــل ایران فعال اســت که روزانه 
۱۱۵ میلیون لیتر بنزین مصرف می کنند که با اســتانداردهای جهانی 
همخوانی ندارد.او با بیان اینکه ۸۰۰ تا ۹۰۰ هزار خودروی سنگن پایه 
دیزلی در چرخه حمــل و نقل حضور دارند که روزانــه ۶۳ میلیون لیتر 
نفت گاز مصرف می کنند، اظهار کرد: در حوزه نیروگاه ها نیز در روزهای 

اخیر ۷۰ میلیون لیتر نفت گاز مصرف شده است.
ســالاری با بیان اینکــه ۱۶ پروژه بــرای تولید هیدروژن از ســوخت 
فسیلی با CCUS عملیاتی شده که تولید ســالانه اش میزان کم ۷۰۰ 
هزار تن است، اظهار کرد: ۵۰ پروژه در دست توســعه است، عموماً در 
آمریکا و کانادا هســتند و تا ســال ۲۰۳۰ به ظرفیت تولیدی ۹ میلیون 
تن می رســند.وی با بیان اینکــه هزینه پیل های ســوختی خودرو از 
سال ۲۰۰۸ به دلیل پیشــرفت فناوری و فروش رو به رشد خودروهای 
الکتریکی پیل ســوختی حدود ۷۰ درصد کاهش یافته اســت، گفت: 
دســتیابی به اهداف کربن صفر تا سال ۲۰۵۰ به ســرمایه گذاری یک 
تریلیون و ۲۰۰ میلیارد دلاری در بخش هیدروژن نیاز دارد.او با اشــاره 
به لزوم تکمیــل زنجیره ارزش و ســود محوری، گفــت: روزانه در ۱۰ 
پالایشگاه نفت، حدود ۳۰۰ میلیون فوت مکعب هیدروژن تولید شده و 

در کشور مصرف می شود.
وی با بیان اینکه با توجه به شرایط اســتانداردهای زیست محیطی به 
دنبال واحدهای شکســت مولکولی در مجاورت هیدروژن هســتیم، 
تاکید کرد: تولید هیدروژن با توجه به منابع موجود هزینه بر است. با این 
حال هیدروژن در سبد سوخت کشــور می تواند جایگاه داشته باشد، به 

شرط آنکه نسبت به حامل های انرژی نگاه ویژه داشته باشیم.
وی با بیان اینکه با توجه بــه قیمت های فعلی گاز طبیعی در کشــور، 
قیمت تمام شــده یک تن هیدروژن معادل ۴۰۰ دلار است، اظهار کرد: 
باید شرایطی فراهم شــود که ورود هیدروژن به ســبد سوخت کشور 

پتانسیل اقتصادی داشته باشد.

ســالاری با تاکید بر لزوم تنوع بخشی به سبد ســوخت، اظهار کرد: در 
شــرایط فعلی چاره ای جز تنوع بخشی به سبد ســوخت وجود ندارد و 

باید برای این مهم ساز و کارهایی درنظر گرفته سود.

مراقب افزایش قیمت قبوض برق باشید
مدیرعامل توانیر با اشــاره به این کــه الگوی ماهیانــه مصرف برق در 
زمســتان نســبت به دوره گرم ســال متفاوت است، خواســتار دقت 

هموطنان در استفاده از وسایل برقی گرمایشی شد.
مصطفی رجبی مشهدی، با بیان این که الگوی مصرف برق ماهانه ۳۰۰ 
کیلووات ساعت در ماه های گرم اســت که این رقم در زمستان به ۲۰۰ 
کیلووات ســاعت  کاهش می یابد، تصریح کرد: با توجه به اینکه تعرفه 
برق برای مصارف بیش از الگو به صــورت پلکانی و غیر یارانه ای افزایش 
می یابد و قبوض افزایش پیدا می کند، استفاده از وسایل گرمازای برقی 
مانند هیترها، اسپیلیت های ایســتاده و...  باعث افزایش شدید مصرف 
برق می شود.رجبی مشهدی گفت: اســتفاده از وسایل گرمازای برقی 
در فصل زمستان باعث افزایش مصرف برق و در نتیجه بالا رفتن قبوض 

برق مشترکان را به دنبال خواهد داشت.
مدیرعامل توانیر با توجه  به برودت هــوا و افزایش مصرف گاز و برق، در 
اکثر نقاط کشور از هم وطنان درخواست کرد با رعایت چند نکته ساده 
و کاربردی از جمله تنظیم دمای وسایل گرمایشی منزل بین ۱۸ تا ۲۱ 
درجه سانتی گراد و عایق بندی در و پنجره های منازل خود به تأمین گاز 
و برق پایدار کمک کنند. به طور کلــی افزایش میزان مصرف برق هیتر 
برقی به دو عامل میزان ساعات روشن بودن و توان دستگاه بستگی دارد. 

بنابراین هر چه این دو عدد بالاتر باشند؛ مصرف برق نیز بیشتر است.
همچنین در صورت استفاده کولرهای گازی و اســپیلیت ها در حالت 
گرمایش به روش هیت پمپ )کمپرسور(، مصرف برق این نوع وسایل از 

حالت سرمایش آن نیز بیشتر خواهد بود.

 تمرکز بر انرژی های تجدیدپذیر و بهره وری 
آب و انرژی

مدیرعامــل مپنا گفــت: حوزه هــای آب، انرژی هــای تجدیدپذیر و 
بهره وری انرژی در مجموعه گروه مپنا، موضوعاتی هســتند که از این 

پس، بیش از گذشته روی آن متمرکز خواهیم شد.
محمد اولیا، مدیرعامل شــرکت گروه مپنا در حاشــیه ســیزدهمین 
نمایشــگاه بین المللی انرژی های تجدید پذیر و بهــره وری انرژی برق 
در جمع خبرنگاران گفــت: حوزه های آب، انرژی هــای تجدیدپذیر و 
بهره وری انرژی در مجموعه گروه مپنا، موضوعاتی هســتند که از این 

پس، بیش از گذشته روی آن متمرکز خواهیم شد.
وی ادامــه داد: صنعت انرژی به ســمت کاهش مصرف ســوخت های 
فســیلی و رشــد تجدیدپذیرها می رود و مپنا هم در همین راستا برای 

توسعه تجدیدپذیرها برنامه ریزی کرده است.
اولیا با اشــاره به اینکه از ۱۰ سال گذشــته تا کنون، گروه ما در بخش 
نیروگاه های بادی فعالیت کرده که این فعالیت شامل ساخت تجهیزات 
نیروگاه های بادی، اجرا و بهــره بــرداری از نیروگاه هایی مثل کهک، 
آغ کند، میل نادر و … بوده اســت.وی ادامه داد: قدیمی ترین نیروگاه 
خورشیدی مپنا در کهک ساخته شــده و اکنون در حوزه خورشیدی، 
نیروگاه ۶۰۰ مگاواتی را برای فولاد مبارکه در دســت ســاخت داریم.
مدیرعامل گروه مپنا خاطر نشــان کرد: در حوزه فنــی، نیروگاه های 
بادی از طرفی پیچیدگی و از طرف دیگر به ســرمایه پذیری بیشــتری 
نیاز دارد در حالی که نیروگاه خورشیدی، پنل ها هم یک طرفه و هم دو 
طرفه هست که پنل های دوطرفه که امروز بیشــتر مورد استفاده قرار 
می گیرد، ۲۰ درصد راندمان بیشتری دارد.وی ادامه داد: مپنا در زمینه 
ســاخت داخل تجهیزات نیروگاه های خورشــیدی برنامه ریزی کرده 
به طوری که در برنامه دارد برای داخلی ســازی تجهیزات، با ســرمایه 
گذاران و سازندگان خارجی وارد شراکت شــود.وی با اشاره به اینکه به 
قیمت تجهیزات خورشیدی کاهشــی و رو به توسعه است، خاطر نشان 
کرد: اغلب پنل ها در حال حاضر وارداتی است اما در زمینه تولید اینورتر 

در مقیاس های کوچک در مجموعه مپنا در حال ساخت هستیم.
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بازار ارز تحت تاثیر چهار عامل تکان خورد

دلار به سد مقاومتی نزدیک شد

زهرا علی اکبــری  قیمت دلار با پیشــروی در 
کانال ۵۴ هزار تومان به ســد مقاومتی تازه شکل 

گرفته نزدیک شده است.
 بهای هر دلار آمریکا با رشدی نزدیک به ششصد 
تومان بــه ۵۴ هــزار و پانصد تومان رســید. این 
افزایش قابل توجه قیمت در پانزده روز گذشــته 
ادامه دار بوده اســت به طوری که در این دو هفته 
بهای هر دلار آمریکا از محــدوده ۴ هزار تومان به 

حدود ۵۴ هزار و ۶۰۰ تومان رسیده است.
افزایش بهــای دلار در حالی رخ داده اســت که 
دولت توقف قیمت ارز در کانــال ۵۰ هزار تومان 
را به عنوان دســتاورد بزرگ خود مطرح می کرد 
. بسیاری از کارشناســان همان زمان با استناد به 
رشــد تورم ریالی ، این نکته را مد نظــر قرار داده 
بودند کــه توقف بهــای ارز در عین رشــد تورم، 
به نوعی تعبیر به ســرکوب قیمت ارز می شــود و 
تعدیل قیمــت دلار می تواند از بــروز بحران های 
بعدی پیشــگیری نماید. این اعتقــاد وجود دارد 
که سرکوب قیمت ارز در عین رشد تورم می تواند 
زمینه را برای جهش دوبــاره قیمت ارز و پرقدرت 

تر شدن روند افزایش نرخ تورم مهیا کند.

دلار به سقف مقاومتی نزدیک شد
بهای ارز به ســقف مقاومتی نزدیک شده است . 
فعالان بازار ارز در ســبزه میدان و فردوسی سقف 
مقاومتــی دلار را حــالا ۵۵ هزار تومــان عنوان 
می کنند و معتقدند شکســته شــدن این سقف 
می تواند دلار را روی دور گرانی بیندازد. از این رو 
سیاستگذار با حساسیت و وسواس بالایی ماجرا را 
رصد می کند و این اعتقاد وجود دارد که محدوده 
ممنوعه برای سیاســتگذار بی تردید عبور قیمت 
دلار از ۵۵ هــزار تومان خواهد بــود. صرافان در 

میدان فردوســی معتقدند دربرخی ساعات روز 
البته بهای هر دلار با ۵۵ هزار تومان ملاقات کرده 

اما از این مبلغ عبور نکرده است.

بازار دلار خریدار شد
افزایش نــرخ دلار البته ســبب افزایش شــمار 
خریداران ارز نیز شــده است . در این شرایط رصد 
بازار نشان می دهد کمتر کســی فروشنده است. 
این سیگنال البته چندان برای بازار ارز خوشایند 
نیســت چرا که نشــان از آن دارد که انتظارات بر 

رشد بهای ارز شکل گرفته است.
در ایــن فضا کــف مقاومتــی دلار نیز از ســوی 
تحلیلگران فنــی، کف قیمت اســکناس دلار را 
محدوده ۵۲ هزار و ۶۰۰ تومانی اعلام شده است 
این بدان معناست که بازگشت دلار به قیمت ۵۰ 

هزار تومان چندان مقدور نخواهد بود.
گفتنی اســت قیمت دلار ســوم بهمن ۱۴۰۲ در 
بازارهای مجــاور افزایش دارد دلار ســلیمانیه 
با رشــد ۲۰۰ تومانی روی رقم ۵۴ هــزار و ۸۱۰ 
تومانی ایستاده اســت. دلار هرات با افزایش ۱۳۰ 
تومانی با قیمت ۵۳ هــزار و ۵۹۰ تومانی در حال 
معامله اســت. قیمت درهم امــارات با همان رقم 
۱۴هزار ۸۸۰ تومانی در حال معامله است و رشد 
۱۰ تومانی دارد.قیمت اســکناس دلار در مرکز 
مبادله طــلا و ارز ایران ۴۲ هــزار و ۹۲۲ تومان و 

قیمت دلار حواله ۳۹ هزار و ۵۲۳ تومان است.

بازار دلار تحت تاثیر چه اتفاقاتی است؟
فعالان بــازار ارز از یک ســو می گویند مهمترین 
دلیل رشــد قیمت دلار می تواند ریشه در تسویه 
حســاب های بین المللی داشته باشــد . همواره 
با نزدیک شــدن به ژانویه و فرارســیدن ســال 

جدید میــلادی حســاب های معامله گران ارزی 
تسویه می شــود و این امر خود فشــار تقاضا را در 
بازار محدود ایران بالا می برد . فرا رســیدن موعد 
پرداخت عیــدی و حقوق پایان ســال و تصویب 
بودجه را موعد رشد بهای ارز می دانند و معتقدند 
در این فضا همــواره قیمت ها رشــدی را تجربه 
می کند. برخی نیز بر ایــن عقیده اند که تحولات 
رخ داده میان ایران و پاکســتان تا حدی سیگنال 
منفی به بازار ارز مخابره کرده و این سیگنال هنوز 

به طور کامل تخلیه نشده است .
در عین حال تقاضای اتــاق بازرگانی اربیل برای 
تحریــم کالاهای ایرانی ســیگنال منفی دیگری 
اســت که بازار ارز را در آینده می تواند تحت تاثیر 
قرار دهد. خرداد ماه امســال بود کــه رئیس کل 
گمرک جمهوری اســلامی ایران اعــلام کرد: با 
اقداماتی که صورت گرفته، سهم اقلیم کردستان 
از صادرات ایران به عــراق از ۲۲ درصد به بیش از 

۲۸ درصد رسیده است.
به گفته رضوانی فر، عراق با ســهم ۱۹ درصدی و 
۱۰ میلیارد دلاری مقصد دوم صادراتی کشورمان 
است و سهم اقلیم کردســتان عراق هم از مقاصد 
صادراتی ایران به پنج درصد می رسد که رقم قابل 
توجهی است.علی شــریعتی، عضو اتاق بازرگانی 
ایران و عراق گفته است: همین که اتاق بازرگانی 
اربیل بیانیه داده که کالای ترک، سعودی و اردن 
به جــای کالای ایرانی خریداری شــود، نشــان 
دهنده واکنش ها و موج سازی علیه تجار ایران در 

عراق است.
بر اســاس اعلام این عضو اتاق بدون احتســاب 
کالاهای نفتی، عــراق بزرگترین بــازار مصرفی 
کالاهای ایرانی محســوب می شود و فروش ایران 

ماهانه به عراق به ۷۰۰ میلیون دلار می رسد.

سینا

آیــت الله محســن کازرونــی، 
اقدامات بانک ســینا را در حوزه 
پرداخت وام های قرض الحســنه 
بــه مددجویان تحت پوشــش 
نهادهای حمایتــی، قابل تقدیر 

توصیف کرد.
 به گــزارش روابط عمومی بانک 
ســینا، آیت الله محسن کازرونی، 
رئیس هیئت امنای کمیته امداد 
امــام خمینــی)ره( در بازدید از 
غرفه ایــن بانک در نخســتین 
رویداد توسعه فناوری های نوین 
احســان و نیکوکاری، از عملکرد 

مطلوب بانک سینا در 
زمینه ایجاد اشــتغال 
و فراهم ســازی بهبود 
مددجویان  معیشــت 
کمیته امــداد از طریق 
وام هــای  پرداخــت 
تقدیر  قرض الحســنه 

کرد.وی بــا تأکید بــر اهمیت و 
ضرورت توسعه فناوری های نوین 
برای توانمندســازی مددجویان 
کمیتــه امداد، تصریــح کرد: در 
شــرایط کنونی، خدمت رسانی 
مطلــوب بــه گروه هــای هدف 

بــدون  مددجویــی 
استفاده از ظرفیت های 
میســر  دیجیتالــی 
شــد.آیت الله  نخواهد 
اقداماتــی  کازرونــی 
نظیر راه اندازی پلتفرم 
»ســیپات« به عنوان 
ســامانه حامی هوشــمند بانک 
ســینا را گامــی مهــم در جهت 
بهر گیری از ظرفیت های خدمات 
دیجیتالی به مددجویان توصیف 
کرد و افزود: استفاده از بسترهای 
دیجیتال و سامانه های هوشمند 

در زمینــه اقدامــات حمایتی، 
موجبات هدفمند شدن این گونه 

فعالیت ها را فراهم می آورد.
گفتنی است نخســتین رویداد 
توسعه فناوری های نوین احسان 
و نیکــوکاری با هــدف کمک به 
کاهش فقــر در گروه های هدف 
مددجویــی و دیگــر نیازمندان 
جامعه در دو بخــش کارگاهی و 
نمایشــگاهی از تاریخ ۳۰ دی ماه 
تــا اول بهمن مــاه ســال جاری 
به میزبانــی کمیته امــداد امام 

خمینی)ره( برگزار شد.

اقدامات بانک سینا در حوزه پرداخت تسهیلات حمایتی به مددجویان، قابل تقدیر است

چک
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انرژی  روزنامه سراسری صبح ایران
صاحب امتیاز: امیر موسی کاظمی

مدیرمسوول: در حال تغییر
چاپ: کارگر

نشانی: تهران، خیابان لبافی نژاد
 تقاطع ابوریحان، پلاک ۸۷
 تلفن و  نمابر: ۶۶۴۵۹۷۶۲
سازمان شهرستان ها:  ۶۶۴۶۱۷۷۰


